
رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم :

مصوبه ای برای افزایش کرایه ناوگان حمل ونقل 
عمومی نداشته ایم

افزایش ساعت کار مرکز تعویض پلاک قم

نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم :

کمک 54 میلیارد تومانی خیرین 
قمی به بخش درمان 
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روزنامه صبح ایران

رییس شورای اسلامی شهر قم:

دراحیای بافت فرسوده 
موفق نبوده ایم 
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رییس شورای اسلامی شهر قم اشاره به احداث آرامستان جدید در نزدیکی مسجد جمکران قم گفت: طبق اصول شهرسازی در 
کلان شهرهای کشور برای مدیریت ترافیکی، دسترسی و ارائه خدمات شهروندان باید در هر چهار سمت شهر یک آرامستان احداث 

شود.  عبدالله جلالی روز سه شنبه در نشست خبری روسای کمیسیون های شورای شهر قم که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار

مدیریت شهری در مسیر جهش خدمات حرکت می کند 
آرامستان جدید قم منطبق با اصول شهرسازی است

افزایش 100 درصدی 
آزمون های کیفی 
بر روی آب قم

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد؛

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم از شناسنامه دار کردن و ساماندهی 
کارگران ساختمانی به منظور حفظ کرامت کارگران آنها خبردادو گفت: با ساماندهی 
این قشر از جامعه، عملًا تا یکی دو سال آینده دیگر کارگری در سطح خیابان نخواهیم 
داشت.  مصطفی کاویانی طی سخنانی به مناسبت گرامیداشت هفته کارگر در محل 
خانه کارگر قم، اظهار داشت: در جلسه ستاد استانی مقابله با بیماری کرونا با استاندار 
مصوب شد که  اجاره یک سال مرکز انجمن کارگران ساختمانی را شهرداری پرداخت 

کند و زمینی را برای ساماندهی کارگران ساختمانی اختصاص یابد.

سخنگوی شورای اسلامی شهر مقدس قم گفت: نظارت بر نحوه بودجه بندی و 
هدفمند کردن و سرعت بخشی به اتمام پروژه ها وظایفی است که باید در شوراها 
به صورت جدی دنبال شود.  محمود مسگری، با اشاره به جایگاه شورا در احکام 
اسلامی، قران و احادیث مشخص دانست و  اظهار داشت: متأسفانه باگذشت 20 
سال از تصویب شوراها در قانون اساسی هنوز شوراهای اسلامی شهر جایگاه واقعی 
خود را در مدیریت شهری پیدا نکرده و به نقطه مطلوب نرسیده است. وی یکی از 

علل عدم کارایی شورای شهر را در مدیریت شهری تغییر قوانین دانست و افزود:

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم :

کارگران ساختمانی قم شناسنامه دار می شوند 
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

سرعت بخشی به اتمام پروژه ها با جدیت دنبال شود 

84

شهر  اسلامی  شورای  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رییس 
نیز دراین نشست خبری گفت: تخلفات ساختمانی درطول  قم 
چندسال گذشته با رشد فزاینده و نگران کننده ای روبه رو شده است. 
محسن محرری اظهارداشت : با توجه به افزایش قیمت مسکن 
چالش تخلفات ساختمانی همچنان ادامه خواهد یافت، اصول و 
قوانین معماری درتخلفات ساختمانی زیر پا گذاشته می شود. وی 
افزود: صرفه اقتصادی تخلف و پایین بودن جریمه های ماده ۱00، 
فاصله بین تعرفه تخلفات ساختمانی و رشد بی رویه قیمت مسکن و

هفت  گفت:  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
هزار و 840 میلیارد تومان تسهیلات توسط بخش بانکی استان 
در سال گذشته پرداخت شد که سه هزار و 507 میلیارد تومان 
سهم بخش تولید قم بود.  مهرداد غضنفری ظهر دیروز در جلسه 
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان قم در سالن جلسات 
کرامت استانداری با اشاره به جلسات اقتصادی استان قم اظهار 
کرد: این جلسات از این پس به صورت هفتگی برگزار می شود و 

باید مدیران استان حضور فعالانه در این جلسات داشته باشند. 

رییس کمیسیون شهرسازی شورای شهر قم:

تخلفات ساختمانی رشد فزاینده و 
نگران کننده ای دارد

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اعلام کرد :

پرداخت 3507 میلیارد تومان 
تسهیلات به بخش تولید 
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 رییس جمهوری گفت: آمریکا تحریم های غیرقانونی علیه ملت ایران را تشدید 
کرده و علاوه بر زیر پا گذاشتن مقررات بین المللی، مقررات بهداشت جهانی را هم 
نقض کرده و حتی از مبادله کالا در زمینه بهداشتی و درمانی به ایران نیز جلوگیری 

می کند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی روز سه شنبه در گفت وگوی تلفنی با »سیریل رامافوسا« رییس 
جمهوری آفریقای جنوبی ضمن تاکید بر توسعه و تعمیق روابط دو کشور بویژه 
روابط تجاری و اقتصادی، انتقال تجربیات و اطلاعات در زمینه مبارزه با ویروس 
کرونا و همکاری های بهداشتی و علمی دو کشور در این زمینه را ضروری خواندند.
دو رییس جمهوری با اشاره به سابقه خوب همکاری های اقتصادی دو کشور 
ضرورت استفاده از ظرفیت های جدید برای توسعه این همکاری ها و اجرای 

پروژه های مشترک را مورد تاکید قرار دادند.
دو طرف همچنین تقویت همکاری های بین المللی برای مقابله با تحریم های 
ضدبشری آمریکا و همچنین جنایت های ضدانسانی علیه ملت مظلوم فلسطین 

و تلاش برای برقراری صلح و آرامش در سوریه و یمن را مورد تاکید قرار دادند.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی با اشاره به اقدامات غیرقانونی و 
غیرانسانی آمریکا علیه ملت ایران، اظهارداشت: در شرایطی که اپیدمی بیماری 
کرونا در جهان را شاهد هستیم و نگاه ها باید به سمت روابط با کشورها تغییر یابد، 
متاسفانه آمریکا تحریم های غیرقانونی علیه ملت ایران را تشدید کرده و علاوه بر 
زیر پا گذاشتن مقررات بین المللی، مقررات بهداشت جهانی را هم نقض کرده و 

حتی از مبادله کالا در زمینه بهداشتی و درمانی به ایران نیز جلوگیری می کند.
رییس جمهوری با اشاره به عضویت آفریقای جنوبی به عنوان عضو غیر دائم 
شورای امنیت، تاکید کرد: انتظار داریم که در سازمان ملل و مجامع بین المللی 
بر مخالفت با یکجانبه گرایی آمریکا و تحریم های غیرقانونی این کشور علیه ایران 

بیش از پیش تاکید کنید.
رییس جمهوری آفریقای جنوبی نیز در این تماس تلفنی تاکید کرد: ما کاملا از 
اقدامات ناعالانه و غیرقانونی آمریکا علیه ایران آگاه هستیم و به حمایت از ایران 

ادامه خواهیم داد.
"سیریل رامافوسا" تاکید کرد: اکنون زمانی است که باید با یکدیگر علیه دشمن 
مشترک )ویروس کرونا( اقدام کنیم و الان زمان مناسبی نیست که با اعمال تحریم 

ها و افزایش فشار برای ملت ها مشکل ایجاد کنیم.
اتمام پروژه های نیمه تمام با جدیت پیگیری شود

 رییس جمهوری همچنین روز سه شنبه در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت با اشاره به اهمیت اتمام پروژه های بزرگ و نیمه تمام، تصریح کرد: باید 
اتمام پروژه های نیمه تمام که از پیشرفت بالای ۸۰ درصد برخوردار هستند، 
با جدیت پیگیری شود.  حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی با اشاره به 
افزایش مشارکت عمومی در بازار بورس، خواستار عرضه بیشتر سهام شرکت ها و 

بنگاه های بزرگ در بورس شد.
رییس جمهوری در این جلسه با تاکید بر لزوم صرفه جویی همه دستگاه های 
دولتی و نیز ضرورت فروش اموال و املاک مازاد دستگاه ها و حمایت بیشتر از 
حوزه تولید و صنعت، اظهارداشت: در شرایط کنونی تأمین ارز برای کالاهای 
اساسی بویژه دارو و نیازمندی های اساسی مردم و بخش تولید ضرورت دارد که 

مسئولین مربوطه بایستی با جدیت این امور را پیگیری کنند.

رییس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت:

انجام روزانه ۱۰ تا ۱۲ هزار تست 
آزمایشگاهی کرونا 

 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت گفت: روزانه بین ۱۰ تا 
۱۲ هزار تست کرونا در کشور انجام می شود و البته تلاش این است که ۱۰ برابر موارد 

شناسایی شده روزهای قبل، تست انجام شود. 
وزارت  در  که  کنفرانس  ویدیو  در نشست خبری  روز سه شنبه  کیانوش جهانپور 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برگزار شد، افزود: مطابق آخرین ظرفیت های ایجاد 
شده در نظام آزمایشگاهی کشور، تست PCR که به صورت رایگان انجام می شود، 
حدود ۱۵ هزار مورد است.  وی ادامه داد: حتی در کشورهایی که ظرفیت تست بالاتر 
از کشور ما هست هم ۵ تا ۶ برابر میانگین روزهای منتهی به انجام تست را می توانند، 
انجام بدهند. موارد مثبت این تست قطعی است، اما موارد قطعی کاذب نیز دارد. 
تلاش شده که با ارتقای نمونه برداری، ضریب خطا کاهش پیدا کند که در روزهای اخیر 

این ضریب خطا کاهش یافته است.
کرونا جان ۷۱ نفر دیگر را در ایران گرفت

 جهانپور درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به ویروس کرونا و موارد فوت ناشی از آن 
در کشور افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر روز ) نهم اردیبهشت( بر اساس گزارش 
آزمایشگاه ها و دانشگاههای علوم پزشکی ۱۱۱۲ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در 
کشور شناسایی شد و با در نظر گرفتن موارد جدید، مجموع بیماران مبتلا به کووید- ۱۹ 

در کشور به ۹۲ هزار۵۸۴ نفر رسید.
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت ادامه داد: در طول ۲۴ 
ساعت گذشته ۷۱ بیمار دیگر مبتلا به کووید-۱۹ در کشور جان خود را از دست دادند 

و از زمان شیوع این بیماری در کشور تاکنون ۵۸۷۷نفر جان خود را از دست داده اند.
جهانپور بیان کرد: بر اساس این گزارش ها تاکنون ۷۲ هزار و۴۳۹ نفر از بیماران مبتلا 
به کووید ۱۹ در کشور بهبود یافته و از بیمارستان ترخیص شده اند که حدود ۷۵ درصد 
مبتلایان است. ۲۹۸۳ نفر از این بیماران نیز در وضعیت شدید این بیماری و به نوعی 
بحرانی تحت مراقبت قرار دارند که امیدواریم شفا پیدا کنند.وی گفت: تاکنون ۴۴۲ 

هزار و ۵۹۰ آزمایش تشخیص کووید- ۱۹ در ۱۲۶ آزمایشگاه کشور انجام شده است.

سیدرضا اکرمی:

 برخی در آزمون کرونا مردود شدند
عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: کرونا آزمونی بود که برخی در آن مردود شدند 

هرچند نسبت شان به کلیت جامعه کم به نظر آید 
سیدرضا اکرمی با اشاره به عملکرد مسئولان در مقابله با ویروس کرونا، اظهار کرد: ما 
واقعاً کرونا را از جای دیگری دریافت کردیم و در کشور هم ابتدا موضوعی از قم آغاز شد و 

بعد به سایر نقاط شیوع یافت که در ابتدا شاید کمی مسئولان را غافلگیر کرد.
وی افزود: اما آنچه که امروز شاهدیم نشان دهنده کنترل و مدیریت این بیماری هم 
از سوی مسئولان و هم مردم است تا جایی که به نظر می رسد به مرحله مهار آن نیز 
نزدیک شده ایم. این عضو جامعه روحانیت مبارز با تاکید بر اینکه هنوز تا رسیدن به 
نقطه مطلوب و مهار کامل کرونا فاصله داریم، اظهار کرد: رسیدن به چنین نقطه ای 
قطعاً زمان می برد و نباید عجله ای در این مسیر صورت پذیرد. مهم این است که مردم 
و دولت و سایر نهادهای مسئول در کنار هم قرار گیرند و در صدد مهار این ویروس 

حرکت کنند.
اکرمی با بیان اینکه دستگاه های بهداشتی جهانی عملکرد ایران در مقابله با کرونا را 
در حد خودمان خوب ارزیابی می کنند، گفت: امیدوارم به مرحله ای برسیم که خودمان 
بتوانیم این ویروس را شناسایی کنیم و داروی درمان آن را بدست آوریم. به خصوص که 
کرونا عاملی شد تا دستگاه های علمی و بهداشتی کشور فعال تر از گذشته عمل کنند.

این عضو جامعه روحانیت مبارز با انتقاد از برخی رفتارهای سودجویانه در زمان شیوع 
کرونا تصریح کرد: کرونا آزمونی بود که برخی در آن مردود شدند هرچند نسبت شان به 

کلیت جامعه کم به نظر آید.
 کسانی که راه شان را از مردم جدا کردند و به جای پشتیبانی از آنان به فکر سود و جیب 

خودشان بودند و از شیوع این بیماری سواستفاده کردند.
 وی افزود: کسانی که روزی ماسک، دستکش و محلول های ضدعفونی کننده را 
احتکار کردند و امروز به لیموترش و لیموشیرین هم رحم نمی کنند. این ها افرادی 

هستند که باید از سوی قوه قضائیه پیگیری شوند و با آنان برخورد شود.
اکرمی تاکید کرد: مدیریت کشور را در این بحث مقبول می دانم اما مطلوب نیست؛ 
هرچند که در مجموع نمی توان این عملکرد را مردود ارزیابی کرد بلکه باید مشکلاتی 
که در امر مدیریت و مهار کرونا و نیز جلوگیری از سوء استفاده برخی به وجود می آید را 

حل و رفع کرد.
 

یک عضو کمیسیون امنیت ملی:

تهدید آمریکا در خلیج فارس توخالی است
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه بعد از شیوع کرونا ساختار قدرت در نظام جهانی دستخوش تغییر شده است، 
گـفت: وضعیت آمریکا بعد از کرونا تغییر کرده به طوری که مقامات این کشور برای 
پوشاندن ضعف خود در مبارزه با کرونا دست به هر اقدامی می زنند که آخرین نمونه آن 

تهدید توخالی شناورهای ایران در خلیج فارس بود. 
شهروز برزگر در تحلیلی از اتفاقات اخیر در منطقه و تهدیدات رییس جمهور آمریکا 
گفت: برای بررسی این موارد باید به زمان تصویب برجام و صدور قطعنامه ۲۲۳۱ 
برگردیم که بر اساس آن قطعنامه های قبلی علیه ایران لغو شد و تمام برنامه های هسته 

ای صلح آمیز ایران به رسمیت شناخته شد. 
بعد از خروج آمریکا از برجام سنگ اندازی های زیادی صورت گرفت که نمونه آن 
صحبت از فعال کردن مکانیزم ماشه بود. در این باره هم سه کشور فرانسه، انگلیس و 
آلمان تا مهر ماه برای این کار فرصت دارند و در غیر این صورت عملا مکانیزم ماشه بی 

اعتبار می شود.
وی افزود: در این بین آمریکا به خاطر خارج شدن از برجام دیگر نمی توانست علیه 
ایران در موضوع برجام و بحث موشکی به شورای امنیت شکایت کند. به همین دلیل 
دست به شیطنت ها و تحریک کشورهای اروپایی می زند تا اقدامی را انجام دهد که این 

اتفاق هم رخ نداده است.
برزگر اضافه کرد: در همین شرایط دولت آمریکا توانایی مدیریت بحران کرونا را در 
کشورش ندارد. می خواهد چین را تحت فشار قرار دهد و به سازمان های بین المللی 

شکایت کند.
 حال اینکه بعد از کرونا نظام بین المللی دستخوش تغییر و تحول شد، کرونا همه چیز 
را به هم زد، نمونه آن وضعیت آمریکاست که روز به روز به خیل بیکاران افزوده شده و 
وضعیت اقتصادی اش با مشکلات زیاد روبرو شده است. در این شرایط دولت آمریکا با 
وضعیتی روبروست که حرف هایش در داخل کشور خریدار ندارد و در عرصه جهانی هم 
می خواهد خودی نشان دهد اما به خوبی می توان صدای خس خس ریه های پایان 

نظام سرمایه گذاری را شنید.
 

گفتگوی تلفنی ظریف و لاورف؛

طرح متوهمانه جدید آمریکا درباره 
برجام مردود است

و  را مردود  آمریکا در خصوص برجام  تازه  ایران و روسیه طرح  امور خارجه  وزرای 
غیرعملی ارزیابی کردند.

محمد جواد ظریف و »سرگئی لاورف« وزرای امور خارجه ایران و فدراسیون روسیه 
دقایقی پیش در گفتگویی تلفنی در خصوص آخرین تحولات سیاسی در افغانستان و 

تلاش ها برای آشتی و تفاهم سیاسی در این کشور گفتگو و تبادل نظر کردند.
طرفین همچنین در خصوص طرح متوهمانه تازه آمریکا در خصوص برجام رایزنی و 

آن را مردود و غیر عملی ارزیابی کردند.
گفتنی است، وزیر امور خارجه کشورمان در دو هفته اخیر در تماس با همتایان خود 
از عمان، روسیه،  ترکیه، سرپرست وزارت خارجه افغانستان،  عبدالله عبدالله و اشرف 

غنی در موضوع اختلاف سیاسی پیش آمده در این کشور گفتگو و تبادل نظر کرد.
اوضاع سیاسی در کابل بعد از برگزاری انتخابات ریاست جمهوری در افغانستان 
پیچیده شده و هر دو نامزد این انتخابات اعلام پیروزی کردند و سوگند ریاست جمهوری 

خوردند تا بدین شکل، افغانستان در حال حاضر با دو دولت موازی روبرو باشد.
این در حالی است که حدود دو ماه از توافق صلح میان طالبان و آمریکا می گذرد 
و تنش ها در افغانستان ادامه داشته و انتقادات از واشنگتن در موضوع نادیده گرفتن 

دولت مرکزی، شدت گرفته است.

نقش ماه رمضان در تزریق 
امید به جامعه 

در عصر و زمانه ای به سر می بریم که تداوم اپیدمی 
فضای  ناگهانی  تغییرات  به  جهان،  در  کرونا  ویروس 
زندگی مردم، منعبث از حضور طولانی مدت در قرنطینه 

خانگی منجر شده و افسردگی، گوشه نشینی و حتی افزایش خودکشی را به دنبال 
داشته است.

همچنین افزایش هزینه های روانی، گسترش احساس ناامنی، افزایش خشونت های 
خانگی علیه زنان و کودکان، اختلال در هویت ارتباطی مردم جهان و ایجاد گسست های 
متعدد اجتماعی ناشی از گسترش بیکاری در جهان و در نهایت افزایش آمار طلاق 
و فروپاشی نهاد خانواده و نابودی معنویت و اخلاق، از جمله چالش های وحشتناک 
اپیدمی ویروس کرونا در جهان به شمار می آید که آیندۀ معرفتی  جهان را با مخاطرات 
متعدد مواجه کرده است. در این میان  لزوم تقویت معنویت در قالب ارتقای همبستگی 
و همدلی جهانی مردم بر مبنای ارتقای نیایش درمانی و معنویت گرایی برای  برون رفت 
از این بحران، اجتناب ناپذیر است؛ مؤلفه ای راهبردی که می تواند در جهان افسون زدۀ 
بعد از کرونا به شدت مورد توجه قرار گیرد و از عمق خسارت های روحی و روانی ویروس 
کرونا در جهان بکاهد. اهمیت تعمیق معنویت در جهان وقتی آشکار می شود که بدانیم 
عقل خودبنیاد )اومانیسم( بشری در مواجهه با موج سهمگین ویروس کشندۀ کرونا، 
تنها بر گره کور اضطراب  جامعۀ جهانی افزوده است که این ناکارآمدی، در عمل به گذار 
مردم از اومانیسم به خدامحوری منجر شده و  حتی جوامع غربی نیز  برای رهایی از 
پیامدهای مخرب کرونا و دستیابی به آرامش درونی به  نیایش درمانی  و خلوت گزینی 
مؤمنانه به سبک جوامع اسلامی روی آورده اند که مصادیق بارز آن در ماه های اخیر 
در رسانه های جهان منعکس شده است. بی شک تغییر رویکرد معرفتی مردم جهان از 
مدرنیسم به خدامحوری، لزوم نقش آفرینی جوامع اسلامی در ارائۀ آموزه های  مناسکی 
و معرفتی دین مبین اسلام را  به جوامع بشری، دو چندان می کند. در این میان حلول 
ماه مبارک رمضان فرصت طلایی برای تقویت معنویت گرایی در جوامع اسلامی و حتی 
دیگر جوامع بشری است تا جهان حیرت زده از بحران کرونا، بر مدار ارتباطات میان 
دینی و  فطرت به اصل خود بازگردد و اینچنین  معنویت گرایی و آرامش درونی شکوفا 
شود؛ چراکه رمضان به مثابۀ بازگشت به فطرت پاک بشری است که در قالب یک ماه 
روزه داری و عبادت برای کسب رضایت الهی، عالی ترین تصاویر سبک زندگی مؤمنانه و 

در نهایت  آرامش درونی مردم در جهان کرونازده را رقم می زند.
آری روزه داری در ایام ماه مبارک رمضان، تجلی خدامحوری و نفی انسان محوری 
)اومانیسم( به شمار می آید؛ وقتی اصالت خدا مطرح شود، سعی و تلاش عمومی مردم 
برای کسب رضایت خداوند به بهای نفی منیّت در بالاترین حد ممکن قرار می گیرد و از 
این رهگذر، تسلیم در برابر حدود الهی و تمکین در برابر خدا و حق واحد، حیات دینی 

جوامع بشری را در جهان پساکرونا جلا می بخشد.
حقیقت آن است که بحران کرونا در کنار ابعاد منفی خود، نشان دهندۀ این مسأله 
است که قرنطینه و به نوعی خلوت گزینی از جهاتی بسیار خوب و مثبت است و جهان 
بر مبنای فطرت به شدت تشنۀ معنویت است. در واقع پیامدهای روحی و روانی بحران 
کرونا نشان داد، نظم ماشینی و عقلانیت ابزاری غرب )مدرنیسم(، گرچه تا حدودی 
رفاه و آسایش عمومی مردم را در سراسر جهان رقم زده اما در ایجاد آرامش درونی مردم 
به شدت ناتوان عمل کرده است.  حال آنکه انسان، فارغ از هیاهوی زندگی ماشینی به 
سکوتی نیازمند است تا سلامت جسم و روح خود را در آن بیابد و این مسأله در قالب 
سحرخیزی، و مناجات و خلوت گزینی های عبادی در ماه مبارک رمضان به خوبی 
امکان پذیر خواهد بود. اهمیت گسترش معنویت گرایی در جهان و ضرورت بهره گیری 
از ظرفیت های معرفتی ماه مبارک رمضان، وقتی دو چندان می شود که بدانیم لزوم 
همبستگی جهانی، افزایش ایثارگری و گسترش تهذیب نفوس مردم به ویژه در شرایط 
بحرانی شیوع اپیدمی کرونا به شدت به عنصر معنویت وابسته است؛ که این مهم در 
قالب روزه داری و فهم و درک حس واقعی فقرا و نیازمندان در ماه مبارک رمضان، به 
منصۀ ظهور خواهد رسید.  بی تردید نقش بارز معنویت به ویژه مناسک ارزشمند ماه 
مبارک رمضان، پیوند ناگسستنی با کیفیت زندگی مردم و ترمیم سلامت جسمی 
و معنوی، و تزریق  امید در هنگامه جدال با کرونا ایفا می کند و این چنین از تردید و 
تشکیک در اعتقادات عمومی مردم جهان نسبت به حقانیت ادیان به نحو عام و  اصالت 
و حقانیت دین مبین اسلام به نحو خاص، به ویژه در برهۀ زمانی اوج شیوع ویروس 

کرونا، در جهان جلوگیری خواهد کرد.
                                                                                              استاد خارج فقه و اصول حوزه علمیه قم

به حق همدیگر 
احترام بگذاریم

سطح  در  مردم  حضور  از  دارد  حق  بهداشت  وزارت 
شهرها نگران باشد. حضور گسترده مردم در خیابان ها 

یعنی اینکه آغوش مان را برای کرونا باز کرده ایم. پزشکان و کادر درمانی حق دارند 
نگران رعایت نشدن طرح فاصله گذاری اجتماعی باشند. آنها حدود سه ماه است که از 
خانواده دور مانده اند. صبح و شب شان شده است بیمارستان. از کرونا خسته شده اند و 

شلوغی خیابان ها برای آنها یعنی تداوم این دوران سخت.
مردم حق دارند در خیابان باشند. بازارشان با کرونا کساد شده است. مجبور هستند 
برای جبران خسارت روزهای تعطیلی کرونا، سرکار بروند. مجبورند از جان خود بگذرند 
تا نان در بیاورند. چه می شود کرد؟ چرخ زندگی نمی چرخد. آن زمان که کرونا نبود، 

سخت می چرخید، حالا که جای خود دارد.
دولت حق دارد. با این وضعیت اقتصادی و تحریم های کمرشکن، توان مالی برقراری 
قرنطینه را ندارد. آنهایی که تحریم نیستند، کمرشان زیر بار قرنطینه شکسته است و به 

دنبال راهی برای پایان آن می گردند؛ چه برسد به دولت ما.
آنهایی که به راحتی می توانند با جهان معامله کنند در حال اجرای طرح هایی مثل 

فاصله گذاری اجتماعی هستند، چه برسد به ما که از واردات دارو هم محروم هستیم.
می بیند. کرونا کاری کرده است که همه حق دارند. هم آنهایی که در خیابان هستند. 
هم آنهایی که در بیمارستان هستند و هم مقامات مسئول. امروز جامعه ایران دچار یک 
سندروم عجیب شده است: سندروم "حق داشتن". در وضعیتی که همه خود را محق 
می دانند، مشکلات دیگران دیده نمی شود. وقتی همه مشکلات خود را می بینند، 
دیگر کاری به زندگی دیگران ندارند. مثلا پزشک بیمارستان از وضعیت فعلی خسته 
شده است. از شنیدن خبر حضور مردم در خیابان ها دلزده شده است. اما او نمی داند 
کارگری که از صبح کنار خیابان می ایستد تا کسی او را سر کار ببرد، لَنگ یک تکه نان 
است. او به فکر شام شب خانواده اش است. برعکس این ماجرا هم هست. خیلی ها 
پرسنل  دیگر  یا  پزشک  پرستار،  که  مادری  است  سخت  چقدر  که  نمی کنند  درک 
بیمارستان است، فرزند کوچک خود را دو ماه فقط با  موبایل ببیند و با او حرف بزند. در 
این جامعۀ حق دار، باید سعی کنیم همدیگر را درک کنیم. باید به این نتیجه برسیم که 
کمی از مواضع خود کوتاه بیایم و مشکلات دیگران را هم ببینم. باید عینک خود حق 
پنداری را از چشمان خود برداریم و مشکلات همه را ببینم. در عصر کرونا  پیش از هر 
زمان دیگری باید هوای همدیگر را داشته باشیم. باید یکدیگر را درک کنیم. بدون درک 
متقابل و تنها با قاضی رفتن و برنده بیرون آمدن نمی شود بر کرونا پیروز شد. همدیگر 
را ببینم و به حق هم احترام بگذاریم وسعی نکنیم خود را فاتح میدان حق دارها بدانیم.

معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشورخبرداد:

 راه اندازی سامانه رصد و پایش مصوبات شوراها 
 معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور از راه اندازی سامانه رصد و 
پایش مصوبات هیات تطبیق شوراهای اسلامی شهرها و روستاها پس از گذشت ۲۱ 

سال از عمر شوراها توسط وزارت کشور خبر داد. 
»مهدی جمالی نژاد« روز سه شنبه با اشاره به راه اندازی سامانه رصد و پایش مصوبات 
قانونی  فرصت  در  که  شده  طراحی  گونه ای  به  سامانه  این  داشت:  اظهار  شوراها 
می بایست فرآیند رسیدگی انجام شود و در غیر اینصورت موضوعات مرتبط برای سامانه 
پذیرش نخواهد شد و این امر رسیدگی به موارد در فرصت قانونی را الزامی خواهد کرد.
سیستمی،  رسیدگی  کشور  وزیر  روستایی  و  شهری  امور  توسعه  و  عمران  معاون 
دسترسی آنلاین، قابلیت نظارت بر عملکرد اعضا شامل اعضای هیات تطبیق و 
هم اعضای شوراها، دقت در رسیدگی، پرهیز از اعمال سلیقه و مشخص شدن نوع 
مصوبات که شوراها بر آن تاکید داشتند شامل مصوبات عمرانی، فرهنگی، اقتصادی، 
سرمایه گذاری را از ویژگی های این سامانه برشمرد. جمالی نژاد متذکر شد: فرایند رصد 
و پایش مصوبات هیات تطبیق شوراها به سامانه رسیدگی به تخلفات و هیات های حل 

اختلاف متصل خواهد شد که مزایای متعددی در بر خواهد داشت.

در گفت و گوی تلفنی با رییس جمهور آفریقای جنوبی مطرح شد؛ 

روحانی: آمریکا مقررات بهداشت جهانی را نقض می کند

محمد حسین مختاری *

اخبار

مصطفی داننده*

 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
گفت: یاوه  گویی های آمریکا مبنی بر اینکه پرتاب ماهواره 
نور را مخالف قطعنامه ۲۲۳۱ می دانند حرفی نامربوط است. 
آمریکایی ها با خروج از توافق برجام مخالفت خود را با این 

قطعنامه نشان دادند. 
اظهارداشت:  گویی  و  گفت  در  بروجردی  علاءالدین 
دانشمندان ما با وجود تحریم های ظالمانه و گسترده آمریکا 
موفق شدند یک گام بلند بردارند و ماهواره نور برای نخستین 

بار در تاریخ انقلاب اسلامی با موفقیت به فضا پرتاب شد.
وی افزود: پرتاب ماهواره نور به فضا با تلاش های سپاه 
و  زد  برهم  را  منطقه  معادلات  اسلامی  انقلاب  پاسداران 
های  عرصه  در  تر  رفیع  مکانی  در  را  اسلامی  جمهوری 

مختلف قرار داد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه پرتاب ماهواره نور به فضا نشانه 
استقلال جمهوری اسلامی ایران است ادامه داد: با این 
اقدام ثابت شد که استقلال و تکیه بر توانمندی های ملی و 
بدون وابستگی به کشورهای بزرگ می تواند ضامن موفقیت 
های بسیار بیشتر نسبت به وابستگی به قدرت های بزرگ 

باشد.
گونه  هیچ  اسلامی  انقلاب  از  قبل  ما  گفت:  بروجردی 
سلاحها  ترین  پیشرفته  تامین   و  خرید  در  محدودیتی 

نداشتیم اما چون وابسته بودیم اجازه برداشتن هیچ گام 
راهبردی مهم را به ایران نمی دادند.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی افزود: عصبانیت آمریکایی ها و کشورهای 
اسلامی  جمهوری  دوستان  خرسندی  و  سویی  از  غربی 
ایران و جبهه مقاومت و کشورهایی که که علاقه مند هستند 
کشورهای مستقل قدرت بیشتری بگیرند از سوی دیگر 

نشانه اهمیت این موفقیت بزرگ است.
وی با بیان اینکه گام های بلندتری در راه است. گفت: 
راهبرد جمهوری اسلامی ایران که توسط مقام معظم رهبری 
به عنوان سیاستگذار نظام طبق قانون اساسی ترسیم شده 
است،  رساندن ایران به جایگاهی است که در شأن ملت و 

کشور ما در منطقه و جهان باشد.
بروجردی با تاکید بر اینکه سیاست ما همچنان دفاعی 
است، افزود: ما مخالف تجاوز به هر کشوری هستیم و اجازه 
نمی دهیم به هرگونه منافع ملی ما هم تجاوز شود چنانکه 

بارها نیز این موضوع را اعلام کرده ایم.
وی گفت: کشورهایی که در مسیر تحریم ایران حرکت می 
کنند بدانند که این روش ها نه تنها تاثیری در عزم جمهوری 
اسلامی ایران برای پیشرفت ندارد بلکه انگیزه ها را بیشتر 
کرده است که بتوانیم با تکیه بر دانشمندان جوان خود و 
با بهره گیری از عنایات الهی به موفقیت های بیشتری نائل 

شویم.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
مسلم  حقوق  از  را  نور  ماهواره  پرتاب  اسلامی  شورای 
جزو  اقدام  این  افزود:  و  دانست  ایران  اسلامی  جمهوری 
حقوق مسلم ما و هر کشور دیگری است که بتواند با تکیه 
بر توانمندی های ملی خود در مسیر پیشرفت و توسعه گام 

بردارند.
وی افزود: یاوه گویی های آمریکا که می گوید اقدام ایران 
مخالف قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل متحد 

است حرفی نامربوط است.
بروجردی ادامه داد:  آمریکایی ها با خروج از توافق برجام 
مخالفت خود را با این قطعنامه نشان دادند و اروپایی ها نیز 
با عدم اجرای این توافق ثابت کردند که در پایبندی به این 

توافق ناتوان هستند.
وی گفت: کشورهای بزرگی همانند چین و روسیه اعلام 
کردند که اقدام جمهوری اسلامی ایران هیچ مخالفتی با 

قطعنامه ۲۲۳۱ ندارد.
نماینده بروجرد در مجلس شورای اسلامی افزود: پرتاب 
ماهواره نور باعث شد کشورهای منطقه امیدوار شوند که 
تکیه بر توانمندی های ملی بهتر از وابستگی به قدرت های 
بزرگ است زیرا آنها فقط دنبال حفظ منافع انحصاری خود 

هستند.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

یاوه گویی های آمریکا درباره ماهواره نور ادعایی نامربوط است

 دادستان کل کشور از آمادگی این دستگاه برای برخورد قضایی با سازمان های 
متخلف در مبارزه با مواد مخدر خبر داد و گفت: اگر ستاد مبارزه با موادمخدر اعلام کند 
که فلان مقام و مسئول در انجام وظیفه کوتاهی کرده است دستگاه قضایی آمادگی دارد 

آن ها را تحت تعقیب قرار دهد. 
حجت الاسلام محمدجعفر منتظری روز سه شنبه در نشست تخصصی ویدئوکنفرانس 
معاونان و مدیران کل ستاد مبارزه با مواد مخدر و دبیران شورای هماهنگی مبارزه با مواد 
مخدر سراسر کشور با بیان اینکه باید لباس مبارزه با موادمخدر را به صورت جدی تر 
به اندام کسانی که مسئولیت دارند بپوشانیم، افزود: ستاد مبارزه با موادمخدر یکی از 
مهمترین وظایفش این است که سهم هر دستگاهی را در امر مبارزه مشخص و متعاقب 
آن مطالبه کند و اگر دستگاهی به وظایفش عمل نکرد به عنوان متخلف به ما معرفی 

کنند تا برخورد کنیم.
وی با تاکید بر اینکه دستگاه ها و مقاماتی که مکلفند کارهایی را انجام دهند و ترک فعل 
کنند؛ مرتکب جرم شده اند، تصریح کرد: اگر ستاد مبارزه با موادمخدر اعلام کند که 
فلان مقام و مسئول در انجام وظیفه کوتاهی کرده است دستگاه قضایی آمادگی دارد 
آن ها را تحت تعقیب قرار دهد. منتظری اظهار داشت: اطلاعاتی در دست دارم که برخی 
ضابطین قضائی در مبارزه با مواد مخدر آسیب هایی دارند که باید در یک جلسه محرمانه 
به این موضوع پرداخته شود. وی اضافه کرد: هر ساله در ماه رمضان آمار جرایم کاهش 
پیدا می کند. این امر مهم باید ما را به مطالعه از نظر جامعه شناسی و روانشناسی وادارد 
تا جامعه را به سمت ارتکاب جرایم کمتر سوق دهیم و ببینیم علت اینکه در ماه رمضان 

جرایم کاهش پیدا می کند، چیست.
وی با تاکید بر اینکه قطعا مهمترین عامل نزدیکی مردم با خداوند و طاعات و عبادات 
در این ماه است، خاطرنشان کرد: بنا بر تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا، تصمیم بر 
این است که در اولین فرصت، مساجد و تکیه گاه ها باز شوند، ولی مصلحت بر این شد 
که این بازگشایی به تعویق بیافتد که امیدواریم با بررسی های انجام شده و صحبت های 

صورت گرفته با وزیر بهداشت، در نیمه دوم ماه رمضان شاهد بازگشایی اماکن مذهبی 
و مساجد باشیم.

منتظری در ادامه سخنان خود، با قدردانی از ستاد مبارزه با مواد مخدر، اضافه کرد: 
اساسی ترین نکته در امر مبارزه با قاچاق مواد مخدر آن است که اساس و بنیان کار 
متناسب با شرایط باشد. قانون همیشه به شرایط ناظر است و با توجه به مولفه های 
جامعه باید قانون جامع داشته باشیم. بر همین اساس قانونی که چند سال قبل برای 
مبارزه با مواد مخدر تصویب شده است، امروز نمی تواند نیاز ما را برطرف کند و باید با 

توجه به مجموعه مؤلفه هایی که در جامعه وجود دارد، قانون اصلاح شود.
این مقام قضایی خاطرنشان کرد: پیش نویس اصلاح قوانین تهیه و به مراجع تصمیم 

گیری ارائه شده است که امیدواریم در اسرع وقت مورد تصویب و اصلاح قرار گیرد.
مبارزه با مواد مخدر تنها منوط به قوه قضاییه و نیروی انتظامی نیست

منتظری با تاکید بر این که اگر تمام دستگاه ها پای کار مبارزه با مواد مخدر بیایند، 
می توانیم به سرعت با این پدیده خانمان سوز مقابله کنیم اما اگر عملکرد دستگاه کُند 
باشد، نباید انتظار موفقیت داشته باشیم، یادآور شد: امر مبارزه، موضوعی است که به 
چند دستگاه مربوط می شود و مبارزه با مواد مخدر تنها منوط به قوه قضائیه و نیروی 

انتظامی نمی شود.
وی در بخشی دیگر از سخنان خود با بیان این که همانند بیماری کرونا، باید ماسک 
متناسب با مواد مخدر هم تهیه کنیم، افزود: آلودگی به مواد مخدر نیاز به اهتمام و توجه 
بیشتری برای مبارزه دارد و ما اشراف لازم را داریم و می بینیم چه دستگاه هایی بیش 
از وظایفشان در حوزه مبارزه با مواد مخدر اقدام می کنند و چه دستگاه هایی کم کاری 

می کنند.
وی تاکید کرد: دولت به موجب قانون مکلف به ایجاد مراکز ترک اعتیاد در سراسر کشور 
است اما شاهدیم که تعداد این مراکز کم است و مجبوریم از زندان برای نگهداری این 

افراد استفاده کنیم. دولت باید در این بخش سرمایه گذاری داشته باشد.

دادستان کل کشور خبر داد:

برخورد قضایی با سازمان های متخلف در مبارزه با مواد مخدر

با  مسلح  نیروهای  پشتیبانی  و  دفاع  وزیر  تهران-ایرنا- 
تاکید بر این که کادر درمان کشور با حضور شجاعانه خود 
به افتخارات ملی کشور افزود، گفت: ویروس کرونا اراده ملت 

ومسوولان را به آزمون گذاشت. 
چمران  بیمارستان  در  حضور  با  حاتمی  سرتیپ  امیر 
بیمارستان  درمانی  و  پرستاری  پزشکی،  کادر  با  دیدار  در 
فوق تخصصی شهید چمران  با تجلیل از زحمات و تلاش 
های صادقانه کادر درمانی کشور بویژه پزشکان و پرستاران 
بیمارستان شهید چمران گفت: فرمایشات حکیمانه مقام 
معظم رهبری)مدظله العالی( در مورد کادر درمانی نشانگر 
اهمیت و جایگاه ویژه این شغل شریف و خطیر در جامعه 
این  به مسئولیت مهم  ارکان کشور  توجه همه  و  اسلامی 

عزیزان است.
وزیر دفاع با قدردانی از کادر درمان و پزشکی کشور که 
دفاع  دوران  رزمندگان  همانند  داشتی،  چشم  هیچ  بدون 
مقدس، شجاعانه وارد میدان مبارزه با ویروس کرونا شدند 
گفت: خداوند از نیت بندگان خود آگاه است و قطعاً اجر 
و ثواب فراوان این قشر خدمتگزار و زحمتکش نزد خداوند 

متعال مأجور خواهد ماند.
وی با تشریح مسئله سلامت به عنوان اولویت مهم زندگی 

جوامع گفت: هم سلامت، هم امنیت در شمار نعمت های 
نباشد،  محروم  نعمت ها  آن  از  تا  انسان  که  است  بزرگی 
اهمیت و ارزش آن را متوجه نخواهدشد و مجموعه پزشکی 
و پرستاری و بقیه کادرهای درمانی، در واقع تأمین  کننده 
این نعمت بزرگ برای جامعه  اند و نقش پیش قراولان عرصه 
بهداشت و سلامت در این میان، نقش بسیار برجسته  ای 
است. امیرحاتمی با تأکید بر توجه ویژه وزارت دفاع به مقوله 
بهداشت و درمان کارکنان و خانواده نیروهای مسلح افزود: 
با اهتمام دولت و مجلس شورای اسلامی و بیمه درمانی 
نیروهای مسلح اعتبار و بودجه  مناسبی به بیمارستان های 
نیروهای مساح اختصاص یافته است و امیدواریم بتوانیم 
بهترین و با کیفیت ترین ترین خدمات را در مرکز درمانی 
نیروهای مسلح و سایر مراکز طرف قرار داد در سطح کشور 
به کارکنان شاغل و بازنشسته نیروهای مسلح و مردم عزیزمان 

تقدیم کنیم.
وی با بیان اینکه مسئولین بهداشت و درمان وزارت دفاع 
و بیمارستان فوق تخصصی شهید چمران در شرایط تحریم 
تأمین تجهیزات بهداشتی و  عملکرد مطلوبی در تولید و 
درمانی تحریمی داشتند افزود: این بیمارستان در موضوع 
مبارزه و درمان »کرونا« نیز عملکرد موثر و رضایت بخشی  از 

خود به نمایش گذاشت.
وزیر دفاع با بیان اینکه تمام تجربیات و دست آوردهای 
شناختی »کرونا« باید به خوبی ثبت و ضبط شود تصریح 
کشور  برای  وجهی  چند  دستاوردهای  ویروس  این  کرد: 
داشت و تجربه ما را برای مواجه با تهدیدات نوین آینده به 
مراتب بالاتر برد. امیر حاتمی با بیان اینکه ویروس کوید ۱۹ 
تنها یک مسئله بهداشتی نیست افزود: این ویروس تمامی 
ابعاد زندگی از جمله فرهنگی، بهداشتی، امنیتی و بویژه 
اقتصادی را تحت تاثیر قرار داد و ما باید آمادگی خود را در 

برابر تهدیدات نوظهور آینده همواره به روز کنیم.
تواند  می  کرونا  ویروس  آثار  و  عملکرد  کرد:  تصریح  وی 
کشورهای متخاصم را برای پیشبرد اهداف شوم بین المللی 
خود علیه ملت های دیگر تحریک کند و بنابراین ضرورت 
جنس  این  از  تهدیداتی  با  مواجهه  برای  کشور  بدنه  دارد 

آمادگی و اراده ی خود تقویت نمایند.
وزیر دفاع با بیان اینکه »کرونا« اراده ی ملت و مسئولین را 
مورد آزمون قرار داد گفت: قطعاً کادر درمانی و پزشکی کشور 
به مانند سربازان وفادار در جنگ تحمیلی، از گروه هایی 
بودند که بیش از دیگران از این آزمون سربلند بیرون آمدند 

و به افتخارات تمدنی و فرهنگی ما افزودند.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح: 

ویروس کرونا اراده ملت و مسوولان را به آزمون گذاشت
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 اینفوگرافی روزه داری در بارداری

با این ۹ روش ساده فشار بالای خون را 
کاهش دهید

در حالی که دارو فشار خون بالا را کاهش می دهد ،اما در عین حال می تواند موجب 
بروز عوارض جانبی مانند گرفتگی ساق پا، سرگیجه و بی خوابی نیز بشود. این در 
حالی است که با اندکی تغییر در سبک زندگی می توان از ابتلا به پرفشاری خون 

پیشگیری یا این وضعیت را درمان کرد.  
فشارخون بالا خطر جدی برای سلامتی محسوب می شود؛ این وضعیت خطر 
ابتلا به بیماری های کشنده ای مانند حمله قلبی و سکته مغزی و نیز آنوریسم ها، افت 
شناختی و نارسایی کلیه را افزایش می دهد. علاوه بر این فشار خون بالا عامل اصلی 
مرگ روزانه هزاران نفر در سراسر جهان محسوب می شود. دکتر »برندی ویلیامز« 
متخصص قلب و عروق از گروه پزشکان بهداشت تگزاس می گوید: ایجاد تغییرات 
در شیوه زندگی بخش مهمی از پیشگیری و درمان فشار خون بالا است.برای این کار 
ابتدا باید به وزن سالم رسید سپس با امتحان این روش های طبیعی می توانید فشار 

خون بالای خود را بدون مصرف حتی یک عدد قرص کاهش دهید.
پیاده روی کنید

تجزیه و تحلیل حدود ۴۰۰ مطالعه نشان می دهد که انجام منظم ورزش هایی مانند 
پیاده روی سریع، در کاهش فشار خون بالا تقریبا به اندازه مصرف داروهای این 
وضعیت موثر هستند. ورزش به قلب کمک می کند تا اکسیژن را بصورت کارآمدتری 

مصرف کند بنابراین نیازی به سخت کارکردن برای پمپاژ خون ندارد.
نفس عمیق بکشید

بدن ما با آزاد کردن هورمون های استرس مانند کورتیزول و آدرنالین در خون به تنش 
واکنش نشان می دهد.این هورمون ها می توانند ضربان قلب را بالا برده و رگ های خونی را 
منقبض کنند و باعث بالا رفتن فشار خون شوند.اما کشیدن نفس عمیق و انجام تمریناتی 
مانند »یوگا« و »تای چی« می توانند در کنترل هورمون های استرس و فشار خون موثر 
باشند.با کشیدن نفس عمیق برای مدت پنج دقیقه در صبح و پنج دقیقه در شب می 
توانید از اثرات این ورزش تنفسی در کاهش فشار خون بهره ببرید؛ از سوی دیگر این 
تمرین تنفسی به گونه ای طراحی شده است که به سریع به خواب رفتن نیز کمک می کند.

خوراکی های مملو از پتاسیم انتخاب کنید
دکتر »ایندا وان هورن« استاد پزشکی پیشگیری در دانشکده پزشکی دانشگاه »نورث 
وسترمن« می گوید: قرار دادن میوه ها و سبزیجات مملو از پتاسیم در رژیم غذایی روزانه 
بخشی مهمی از هر برنامه کاهش فشار خون بالا محسوب می شود. پتاسیم در واقع 
کلیه ها را ترغیب می کند تا سدیم بیشتری را از طریق ادرار دفع کنند و این دفع سدیم 
خود به کاهش فشار خون کمک می کند. موز، یک منبع خوب پتاسیم است اما میوه ها 
و سبزیجات دیگری هم هستند که می توانند پتاسیم روزانه شما را تامین کنند. سیب 
زمینی نه تنها پتاسیم بیشتری نسبت به موز دارد بلکه فواید سلامتی بسیاری نیز دارد. 
سیب زمینی، گوجه فرنگی، آب پرتقال، لوبیا، نخود فرنگی، طالبی، عسل و میوه های 
خشک مانند آلو یا کشمش از سایر منابع خوب پتاسیم هستند.  بطورکلی توصیه می 

شود که روزانه دو تا چهار هزار میلی گرم پتاسیم مصرف شود.
مصرف شکلات تلخ

شکلات تلخ حاوی »فلاوانول هایی« است که با آرامش دادن به رگ های خونی و 
تقویت جریان خون موجب پایین آوردن فشار خون می شود. بر اساس نتیجه یک تجزیه 
و تحلیل که در استرالیا انجام شد، بطور متوسط مصرف منظم شکلات تلخ می تواند به 
پایین آوردن فشار سیستولیک خون تا ۵ نمره کمک کند و فشار دیاستولیک خون را 
تقریبا تا ۳ نمره کاهش دهد.با این وجود پزشکان اذعان دارند که مصرف شکلات تلخ 
نباید راهکار اصلی برای پایین آوردن فشار خون باشد اما در یک مسیر درمانی مصرف 

شکلات تلخ انتخاب بهتری نسبت به مصرف یک تکه کیک است.
قهوه بدون کافئین مصرف کنید

محققان مدت هاست که در مورد تاثیر کافیین بر فشار خون بحث کرده اند. اما به 
نظر می رسد که نتایج تجزیه و تحلیل ۳۴ مطالعه تایید کرده است که کافئین موجب 
افزایش فشار خون می شود. این تجزیه و تحلیل نشان داد که بطور متوسط مصرف 
۲۰۰ تا ۳۰۰ میلی گرم کافیین ) میزانی که در یک یا دو فنجان قهوه یافت می شود( 
فشار سیستولیک خون را تا ۸ میلی متر جیوه و فشار دیاستولیک خون را تا ۶ میلی 

متر جیوه افزایش می دهد و این اثرات تا سه ساعت باقی می مانند.
چای بنوشید

مصرف چای از دیگر روش هایی است که در پایین آوردن فشار خون تاثیر دارد. 
محققان دانشگاه »تافت« در مطالعه ای متوجه شدند: بزرگسالانی که فشار خون 
متوسط دارند با نوشیدن سه فنجان چای ترش یا »هیبیسکاس« در روز می تواند 

فشار سیستولیک خون را در عرض شش هفته، هفت نمره کاهش دهند.
کمتر کار کنید

بر اساس نتایج مطالعه ای بر روی ۲۴ هزار شهروند کالیفرنیا انجام شد، ساعات 
کاری بیش از ۴۱ ساعت در هفته خطر ابتلا به فشار خون بالا را ۱۷ درصد افزایش 
می دهد.دکتر »هایئو یانگ« که رهبری این مطالعه را بر عهده داشت، می گوید، 

اضافه کاری ورزش کردن و تغذیه سالم را به خطر می اندازد.
با موسیقی آرام شوید

طبق تحقیقاتی که در ایتالیا انجام شده است، گوش دادن به آهنگ های مناسب 
می توانند موجب فشار خون کاهش دهند. محققان از ۲۹ بزرگسال که قبلًا داروهای 
BP مصرف می کردند ، خواسته بودند به مدت ۳۰ دقیقه در حالی که آرام آرام نفس 
می کشند ، به موسیقی آرامش بخش کلاسیک، سلتیک یا هندی گوش دهند. وقتی 
شش ماه بعد افراد مورد مطالعه تحت پیگیری قرار گرفتند ، فشار خون آنها به طور 

متوسط ۴ میلی متر جیوه کاهش یافته بود.
یک لیوان شیر بنوشید

تحقیقات نشان می دهند که جایگزین کردن کربوهیدارت های فراوری شده در 
رژیم غذایی با خوارکی های مملو از سویا و یا پروتیین شیر )مانند تافو و یا لبنیات کم 
چرب( می تواند فشار سیستولیک خون را در صورت داشتن پر فشاری خون کاهش 
دهد. برخی بیماران بر اثر مصرف کربوهیدرات های تصفیه شده التهاب می گیرند 

که باعث افزایش فشار خون می شود.

با خوردن این ۵ نوشیدنی در ماه رمضان 
تشنه  نمی شوید

 یکی از سختی های روزه گرفتن احساس عطش و تشنگی است؛ به خصوص وقتی 
که بیرون از خانه و سرکار باشیم.  هرچند ماه رمضان امسال به سختی سال های 
قبل نیست و گرمای هوا اذیت کننده نیست اما به هرحال باید از افطار تا سحر را با 
انواع نوشیدنی ها سر کنیم تا هم از شر تشنگی در طول روز خلاص شویم هم به فکر 
سلامتمان باشیم. »ایرنا زندگی« در ادامه ۵ نوشیدنی را معرفی می کند که با خوردن 

آنها دیگر احساس عطش نخواهید کرد.
۱. شربت خاکشیر و آبلیمو

ابتدا خاکشیر را بشویید و سپس با آبلیموی تازه و کمی شکر مخلوط کنید. شربت 
آماده است و می توانید از افطار تا سحر آن را میل کنید. اگر دوست داشتید می توانید 
تخم شربتی هم به این مخلوط اضافه کنید و اگر علاقه ای به لیمو ندارید، کمی عرق 

بیدمشک یا گلاب به شربت اضافه کنید.
2. شربت آبلیمو

آبلیمو، شکر و آب؛ با همین ترکیب ساده می توانید آب زیادی در بدنتان ذخیره و از 
عطش زیاد در طول روز پیشگیری کنید.

۳. شربت خیار و سکنجبین
تعدادی خیار را رنده کنید، کمی سکنجبین داخل لیوان بریزید، خیارهای رنده 
شده را به آن اضافه کنید و سپس آب و لیموترش بریزید. این شربت هم خنک تان 

می کند، هم تشنگی را رفع می کند و هم از طعم جذابی که دارد لذت می برید.
۴. شربت بیدمشک

عرق بیدمشک را با مقداری آب مخلوط کنید و معجزه آن را ببینید؛ بی شک 
تفاوت اش را با روزهایی که آن را نخورده بودید خواهید دید.

۵. شربت گلاب
مقداری گلاب را با آب مخلوط کنید و این شربت را بنوشید. برای معالجه اشخاص 
گرمازده، بهترین راه خوراندن گلاب همراه با مقداری یخ است، به قدری که باعث 
استفراغ شده و صفرا را خارج کند. نوشیدن گلاب خنک، گرمی درون را از بین 
می برد و بدن را تقویت می کند. بوییدن گلاب برای تقویت قلب و رفع بیهوشی و 

تقویت حواس باطنی مفید است.

لیموترش منبع شگفت انگیز ویتامین B۶، آهن، پتاسیم و فیبر است. مصرف تنها یک 
عدد لیمو ترش می تواند ۱۷۸ درصد از میزان نیاز روزانه بدن به ویتامین C را تامین کند. 
لیموترش سرشار از ویتامین ها و آنتی اکسیدان هاست که آن را در زمره سالم ترین 
میوه های روی سیاره زمین قرار می دهد.شربت آب لیمو طعم فوق العاده ای دارد اما 
استفاده مصرف مداوم آن به دلیل شکر زیادی که به این شربت اضافه می شود برای 
سلامتی مفید نیست. خوشبختانه روش های سالم تری برای لذت بردن از این میوه 
زردرنگ وجود دارد یکی از این آنها فشردن آب لیمو در یک لیوان آب گرم و یا سرد است؛ 
دیگری اضافه کردن آب لیمو به سس سالاد و یا رنده پوست لیمو ترش برای بهره بردن 
از مزه لیموترش تازه است. کل میوه لیموترش از پوست آن گرفته تا مغز لیمو ترش برای 
سلامتی انسان مفید است؛ به همین دلیل در این گزارش سعی کردیم فواید مصرف 
آن را برای سلامتی شرح دهیم تا بتوانید بهترین روش ها را برای تقویت متابلویسم بدن 

خود انتخاب کنید.
۱- جوان سازی پوست

یکی از خواص مصرف لیموترش برای جوان سازی پوست است؛ با علم به این موضوع 
دیگه لازم نیست پول خود را برای خرید کرم های گران قیمت صورت و یا درمان های 
اسپا صرف کنید بلکه تنها کافی است لیموترش را به رژیم غذایی خود اضافه کنید 
تا به پوستی جوان و با طراوت دست یابید. به نوشته مطالعه ای که در مجله آمریکایی 
Clinical Nutrition منتشر شده است، مصرف زیاد ویتامین C با کاهش بروز چین و 
چروک های صورت و خشکی کمتر پوست ارتباط دارد. از آنجاییکه یک عدد لیموترش 
تقریبا حاوی نیم مقدار توصیه شده مصرف ویتامین C در روز است، بنابراین مصرف لیمو 

ترش باعث جوان سازی پوست می شود.
2-کمک به کاهش فشار خون

فشار خون بالا می تواند منجر به ابتلا به وضعیت های خطرناکی مانند نارسایی کلیه 
، حمله قلبی یا سکته مغزی شود. اما خوشبختانه ثابت شده است که مصرف مرتب 
 Nutrition لیموترش می تواند به کاهش فشار خون کمک کند. دو مطالعه که در مجله
and Metabolism منتشر شده است، نشان داد افراد مبتلا به فشار خون که دست کم 
روزی نصف لیموترش مصرف می کردند و در عین حال حدود هفت هزار قدم راه می 
رفتند، فشار خونشان به اندازه زیادی افت کرد. با این حال باید توجه داشت که مصرف 
لیموترش تنها درمان برای وضعیت های جدی مانند فشار خون بالا نیست اما فواید 
سلامتی نویدبخشی به همراه دارد بطوریکه گفته می شود مصرف یک عدد لیموترش 

در روز می تواند نیاز به مراجعه به پزشک را کاهش دهد.
۳-کمک به کاهش اشتها

اگر با مشکل مصرف بیش از حد غذا مواجه هستید در این صورت مصرف لیموترش 
می تواند به شما کمک کند چراکه این میوه شگفت انگیز موجب کاهش اشتها می شود. 
»پکتین« که در پوست و مغز مرکباتی نظیر لیموترش یافت می شود ثابت شده است که 
به افراد کمک می کند تا برای مدت زمان طولانی تری احساس سیری کنند. بر اساس 
نتایجی که در مجله آمریکایی College of Nutrition منتشر شده است، افرادی که 
دست کم ۵ گرم پکتین در روز مصرف می کردند، احساس سیری طولانی مدت تری 

می کردند.
۴- کمک به کاهش وزن 

لیموها سرشار از »پلی فنول« هستند که ترکیبات طبیعی و حاوی آنتی اکسیدان 
هستند. اگرچه مرکبات ترکیبات پلی فنول های خاص خود را دارند، اما آنهایی که در 
لیمو ترش یافت می شود دارای مزایای سلامتی قابل توجهی هستند. یک مطالعه که 
در مجله Clinical Biochemistry and Nutrition منتشر شد، نشان داد، موش هایی 
که با رژیم غذایی پرچرب و نیز پلی فنول های لیمو تغذیه می شدند، نه تنها دچار افزایش 
وزن نشدند بلکه سطح قند خون، لپتین و انسولین آنها نیز بهبود یافت.با وجود اینکه 
نتایج علمی بدست آمده در مورد موش ها همیشه در مورد انسان ها نیز یکسان نیست 

اما محققان مصرف پلی فنل های لیمو را به عنوان روشی برای مبارزه با چاقی توصیه 
می کنند.

۵- مبارزه با التهاب مزمن
التهاب حساب شده و مقطعی برای واکنش سیستم ایمنی بدن به منظور مبارزه با 
وضعیت هایی مانند سرماخوردگی مهم است اما التهاب مزمن می تواند منجر به بروز 
افزایش وزن، خستگی، مشکلات گوارشی، نوسانات خلقی و حتی ابتلا به سرطان 
 Clinical Biochemistry منجر شود. بر اساس نتایج مطالعه ای که در مجله هندی
منتشر شده است، خوشبختانه ویتامین C حاوی خواص آنتی اکسیدانی است که ثابت 
شده موجب کاهش التهاب می شود. همچنین مشخص شده که مصرف ویتامین C در 

جریان وضعیت های التهابی مفید است.
۶- درمان سریعتر سرماخوردگی

علت اینکه در هنگام ابتلا به سرماخوردگی توصیه می شود آب پرتقال بنوشید این 
است که مصرف ویتامین C برای از بین بردن علائم سرماخوردگی و تقویت سیستم 
 Cochrane Database ایمنی بدن ضروری است. طبق بررسی منتشر شده در نشریه
of Systematic Reviews اگرچه نتیجه تحقیقات در مورد میزان تأثیر ویتامین C بر 
سرماخوردگی متفاوت است اما همه آنها نشان می دهند که مصرف ویتامین در هنگام 
بروز علائم سرماخوردگی مفید است. همچنین مصرف ویتامین C فواید مثبتی برای 

سلامت تنفسی دارد که برای درمان سرماخوردگی مفید است.
۷- کمک به مصرف بیشتر آب

هیچ جای بحثی وجود ندارد که مصرف آب خالی اندکی دشوار است. اگرچه نوشیدن 
زیاد آب با مزایای مثبت سلامتی مانند کاهش وزن، متابولیسم سریعتر و انرژی بیشتر 
ارتباط دارد اما روی آوردن به نوشیدن مایعات ساده و بدون مزه اندکی خسته کننده 
است. با این حال اضافه کردن آب لیمو به آب، باعث می شود که آب خوش طعم تر شده 

و تازگی و طراوت بیشتری داشته باشد و در نتیجه مصرف آنها راحت تر شود.
۸- کمک به مطبوع ساختن بوی دهان

هیچ چیزی خلق و خوی انسان را مثل بوی بد دهان خراب نمی کند. برای از بین بردن 
این موضوع می توان از لیمو ترش استفاده کرد. مصرف لیمو ترش می تواند بوی دهان 
را مطبوع و تازه سازد. اسید موجود در آب لیمو موجب خنثی کردن بوها می شود و این 

موضوع به مبارزه با بوی ناخوشایند دهان ناشی از مصرف سیر و پیاز کمک می کند.
با این حال باید توجه داشت که در مصرف آب لیمو زیاده روی نکنید زیرا لیمو به شدت 
اسیدی است و می تواند باعث از بین بردن مینای دندان شود. زمانی که مینای دندان 
از بین برود دیگر مینای دندان جایگزین نمی شود، و فرسایش مینای دندان می تواند 
به تغییر رنگ و حساسیت شدید دندان منجر شود. بنابراین با اینکه لیموترش مزایای 

سلامتی شگفت انگیزی دارد اما بهتر است در مصرف آن اعتدال داشت.
۹- کمک به پیشگیری از ابتلا به سنگ کلیه

اگر به سنگ کلیه مبتلا شده باشید می دانید که دفع این سنگ با چه درد مشقت 
باری همراه است.اما اگر مصرف لیموترش را بخشی از رژیم غذایی خود قرار دهید 
دیگر لازم نیست نگران این موضوع باشید. لیموها مقدار زیادی سیترات دارند که ثابت 
شده است به طور طبیعی مانع از تشکیل سنگ کلیه می شود.یک مطالعه که در مجله 
Urology منتشر شده است نشان داد بیمارانی که تحت لیموترش درمانی قرار داشتند 
یعنی روزی چهار انس آب لیمو را در دو لیتر آب بدون شکر مصرف می کردند، سنگ 
کلیه در آنها با سرعت کمتری نسبت به قبل از آغاز درمان تشکیل می شد.این مطالعه 
بسیار مفید بود، محققان لیمو درمانی را به عنوان درمانی جایگزین برای رفع سنگ کلیه 

توصیه می کنند.
۱0- کمک به بهبود سطح کلسترول

بر اساس نتایج مطالعه ای که در مجله Chiropractic Medicine منتشر شده است، 
لیموترش مملو از مواد ضد کلسترول از جمله ویتامین است که ثابت شده است موجب 
کاهش سطح LDL و یا کلسترول بد می شود.همچنین مطالعه دیگری که در نشریه 
Alternative Therapies in Health and Medicine منتشر شد نشان داد که لیموترش 
حاوی فلاونوئیدهایی است که موجب کاهش سطح کلسترول بد و تری گلسیرین در 
 Nutrition افراد شرکت کننده در این مطالعه شد. مطالعه دیگری که در مجله اروپایی
منتشر شد، نشان داد پکتین موجود در پوست لیموترش موجب پایین آوردن سطح 
کلسترول در موش های همستر شد. با وجود اینکه همسترها انسان نیستند اما شواهد 
بدست آمده از این مطالعه به اندازه کافی قوی است که لیموترش را به دلیل فواید 

کاهنده کلسترول آن به رژیم غذایی روزانه افزود.
۱۱- محافظت از مغز

مردم برای سلامتی معمولا محور توجه خود را بر روی اموری متمرکز می سازند که برای 
سلامتی بدنشان مفید است اما مغز نیز به مواد مغذی و محافظتی نیاز دارد. ابتلا به 
اختلال هایی شناختی مانند بیماری آلزایمر و زوال عقل با افزایش سن معمول است اما 
با ایجاد تغییراتی در شیوه زندگی می توان به مبارزه با شروع این وضعیت ها کمک کرد. بر 
اساس مطالعه ای که در مجله Alzheimer's Disease منتشر شده است، لیمو می تواند 
به پیشگیری از کاهش شدید شناختی کمک کند. همچنین مشخص شده است که 
حفظ سطوح سالم ویتامین C می تواند از کاهش شناختی مرتبط با سن پیشگیری 

کند. بنابراین مصرف کافی ویتامین C برای محافظت از مغز لازم است.
۱2 - کمک به سیستم گوارش

اگر یک لیموترش را به صورت کامل یعنی پوست و میوه آن را با هم مصرف کنید در 
آن صورت به سیستم گوارشی خود کمک زیادی می کنید. لیموترش عمدتا حاوی 
فیبرهای حل شدنی هستند که به رشد باکتری های سالم روده کمک کرده و به حرکات 
نرم و منظم روده منجر می شود. لیموترش همچنین حاوی اسید سیتریک است که به 

هضم غذا کمک می کند.

لیموترش سرشار از ویتامین ها و آنتی اکسیدان هاست 

فواید لیموترش؛از جوان سازی پوست تا کمک به سیستم گوارش

سلامت 

پاندمی کووید ۱۹ نگرانی های بسیاری به دنبال داشته و یکی از این نگرانی ها 
عوارض ابتلاء به این بیماری برای مادر و جنین در دوران بارداری است.

تیم  عضو  و  ناباروری  فلوشیپ  زایمان،  و  زنان  متخصص  و  جراح  مختار  سارا 
تخصصی مرکز درمان ناباروری درباره پرسش های متداول خانم های باردار درباره 
عوارض ابتلاء به ویروس کرونا در دوران بارداری، گفت: یکی از دغدغه های اصلی 
خانم های باردار این است که آیا ابتلاء به کووید ۱۹ می تواند باعث سقط جنین 

شود.
وی افزود: اگرچه تاکنون مطالعات گسترده و جامع درباره عوارض این ویروس 
انجام نشده است، اما با اتکا به شواهد و مطالعات محدود موجود می توان گفت 
که ابتلاء به این ویروس خطر سقط جنین را افزایش نمی دهد. همچنین، ارتباط 

مستقیمی بین ابتلاء به ویروس کرونا و زایمان زودرس نیز گزارش نشده است.
بروز  خطر  و  کرونا  ویروس  به  ابتلاء  بین  ارتباط  درباره  ناباروری  فلوشیپ  این 
ناهنجاری های جنینی توضیح داد: همان طور که گفته شد، هنوز مطالعات کافی 
درباره عوارض این ویروس انجام نشده است، بنابراین اظهار نظر درباره این موضوع 
نیازمند گذر زمان و انجام مطالعات گسترده است. اما در پژوهش های محدود فعلی 

تاکنون به بروز ناهنجاری در جنین مادران مبتلا به کووید ۱۹ اشاره نشده است.
عضو تیم تخصصی مرکز درمان ناباروری ابن سینا در ادامه افزود: برخی فکر 
می کنند بارداری خطر ابتلاء به بیماری کووید ۱۹ را افزایش می دهد یا ابتلاء به 
ویروس کرونا در دوران بارداری موجب تشدید علائم و عوارض این بیماری می شود. 
اما هیچ گونه شواهدی در تأیید این فرضیه ها وجود ندارد. یعنی بر اساس شواهد و 
مطالعات موجود، باردار بودن خطر ابتلاء به کرونا را افزایش نمی دهد، اما از آنجا که 
فرد باردار برای مراقبت های بارداری باید چندین بار به مراکز بهداشتی و درمانی 
مراجعه کند و اگر دچار عوارض بارداری شود، این رفت وآمدها بیشتر می شود، خانم 
باردار نسبت به افراد دیگر بیشتر در معرض ابتلاء به کرونا قرار می گیرد. همچنین، 
اگر خانمی در دوران بارداری به این بیماری مبتلا بشود، علائمش شدیدتر یا 

وخیم تر از یک خانم غیر باردار در همان سن و شرایط جسمی نخواهد بود.
مختار با اشاره به نگرانی انتقال بیماری از مادر به جنین توضیح داد: با توجه به 
جدید و ناشناخته بودن این ویروس تاکنون تنها چند مطالعه و گزارش های موردی 
محدود در این زمینه منتشر شده است که برآیند آنها خطر انتقال بیماری از مادر 
به نوزاد را بسیار کم نشان می دهد. برای نمونه، در مطالعه ای که بر روی نوزادان ۹ 
خانم علامت دار مبتلا به ویروس انجام شد، مشخص گردید که در نمونه های پشت 
حلق هیچ یکی از نوزادان ویروس کرونا وجود ندارد و همچنین در مایع آمنیوتیک و 
شیر این مادران نیز ویروس یافت نشد. در مطالعه دیگری که در آمریکا روی نوزادان 
۳۸ خانم باردار مبتلا به کووید ۱۹ انجام شد، تست هیچ یک از نوزادان مثبت نبود.
وی ادامه داد: البته گزارش هایی از ابتلای چند نوزاد به این ویروس هم منتشر 
شده که مشخص نیست این ابتلاء پس از زایمان بوده است یا پیش از آن و در دوره 
جنینی. اما در مجموع، تاکنون آمارها نشان دهنده خطر کم ابتلای جنین به این 

ویروس از مادر مبتلا بوده است.
عضو تیم تخصصی مرکز درمان ناباروری ابن سینا، در پایان بر اهمیت مضاعف 
رعایت اصول بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی در دوران بارداری تأکید کرد 
و گفت: شستشوی مرتب دست ها، هر بار دست کم به مدت ۲۰ ثانیه، ماندن در 
خانه تا حد ممکن و پرهیز از معاشرت های غیرضروری به همه شهروندان، به ویژه 

خانم های باردار توصیه می شود.
مختار تاکید کرد: زیرا اگرچه شواهدی از عوارض مستقیم این بیماری برای 
سلامت مادر و جنین موجود نیست، اما به هر حال این بیماری می تواند منجر به 
بروز علائمی مثل تب شود که به ویژه در سه ماهه نخست بارداری می تواند بر رشد 
جنین اثرگذار باشد. همچنین، کنترل علائم و درمان عفونت ویروسی حاد، مستلزم 
مصرف داروهای است که می تواند برای جنین عوارضی به دنبال داشته باشد. باید 
توجه داشت که اگرچه علائم این بیماری در بارداری خفیف تا متوسط گزارش شده 
است، اما گروه کوچکی از بیماران، به خصوص در سه ماهه سوم بارداری ممکن 
است به نوع شدید بیماری مبتلا شوند. بنابراین، خانم های باردار باید کاملًا به 

موازین پیشگیرانه و محافظتی پایبند باشند.

یک جراح و متخصص زنان پاسخ داد؛

آیا ابتلاء به ویروس کرونا در دوران 
بارداری خطرناک است
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رییس شورای اسلامی شهر قم اشاره به احداث آرامستان جدید در نزدیکی مسجد 
جمکران قم گفت: طبق اصول شهرسازی در کلان شهرهای کشور برای مدیریت 
باید در هر چهار سمت شهر یک  ارائه خدمات شهروندان  و  ترافیکی، دسترسی 

آرامستان احداث شود. 
عبدالله جلالی روز سه شنبه در نشست خبری روسای کمیسیون های شورای 
شهر قم که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد، اضافه کرد: احداث آرامستان جدید 
با اصول شهرسازی و پدافندی منطبق است و ۷۰ هکتار از محدوده ۳۶۰ هکتاری 
این آرامستان به فضای سبز اختصاص خواهد یافت.آرامستان جدید شهر قم در دو 

کیلومتری مسجد مقدس جمکران و در ۳۶۰ هکتار احداث خواهد شد.
ناموفق  را در قم  بافت فرسوده  جلالی دربخش دیگری ازسخنان خود  احیای 
خواند وگفت : عوامل زیادی در عدم ساماندهی بافت فرسوده در قم دخیل است که 
می توانیم به بالا بودن سود تسهیلات بانکی، اشکالات طرح تفصیلی و بافت تاریخی 
اشاره کرده و رفع این موانع در حیطه مدیریت شهری نیست و باید مدیریت استان 

به صورت جدی وارد میدان شود.
وی ادامه داد :احیای بافت های فرسوده فقط در اختیار شورای شهر نیست و بخش 
عمده ای از مسئولیت ها در اختیار شورای عالی معماری و شهرسازی، استانداری و 

اداره کل راه و شهرسازی استان است.
وی افزود: از محدوده یک هزار و۷۰۰ هکتاری بافت شهری قم، ۳۱۵ هکتار را 
بافت های فرسوده شامل می شود و ما معتقد هستیم که حجم بافت های ناکارآمد 

شهری قم بیشتر از این میزان است.
وی با اشاره به آب گرفتگی های شهری قم تصریح کرد: قم از ۵ محور خارج از شهر 
در این رابطه مورد تهدید است و عملًا شورای شهر اختیاری نسبت به مدیریت آن ها 

ندارد.
با مقصران حادثه فرونشست زمین در میدان کشاورز برخورد شود

وی با اشاره به حادثه فرونشست زمین در میدان کشاورز گفت: در این قبیل حوادث 
باید نسبت به عملکرد دستگاه های خدمات رسان نیز توجه شده و بر اساس اصول 

کارشناسی اظهارنظر کنیم.
جلالی اضافه کرد: اعضای شورای شهر قم نیز نسبت به علت فرونشست زمین در 

میدان کشاورز دچار ابهام هستند و باید با مقصران این اتفاق برخورد شود.
چهار فروردین ماه سال جاری براثر فرونشست زمین در محدوده میدان کشاورز قم 

سه سرنشین خودرو ۲۰۶ جان خود را از دست دادند.
وی اظهار داشت: نماد فعالیت های شهری را باید در نظافت شهری، فضای سبز، 
پسماند، اجرای پروژه های عمرانی و ترافیکی جستجو کرد و مردم می توانند از این 

طریق نسبت به کارآمدی یا عدم آن قضاوت کنند.
باید سیستم مالی نقدی شهرداری به سیستم تعهدی تغییر پیدا کند

رییس شورای اسلامی شهر قم در ادامه عنوان داشت: شفاف سازی عملکرد یکی از 
اولویت های شورای شهر است و وضعیت کنونی شفافیت در این نهاد مطلوب نیست 
و صرفا قدم هایی مانند پخش زنده جلسات علنی شورا و انتشار بودجه پروژه های 

عمرانی از درگاه فضای مجازی عملیاتی شده است.
جلالی اظهار داشت: برای شفاف سازی دقیق عملکرد مالی شهرداری قم باید 

سیستم مالی نقدی کنونی این نهاد به سیستم تعهدی تغییر پیدا کند.
وی بیان کرد: در سال های اخیر اختیارات شورا به صورت پی درپی کاهش یافته 
که یکی از چالش های مهم این نهاد است، شورا به دلیل شناخت دقیق از محلات 
هدف می تواند بازوی قدرتمندی برای نمایندگان مجلس و قوه مجریه باشد. جلالی 
خاطرنشان کرد: مجموعه فعالیت های محیط شهری به ویژه در مبحث فضای سبز 

شهری، مدیریت پسماند و پیشبرد پروژه های عمرانی وضعیت مطلوبی دارد.
مدیریت شهری قم در مسیر جهش خدمات حرکت می کند 

وی تصریح کرد: مجموعه مدیریت شهری قم در سال جهش تولید، در مسیر جهش 
خدمات حرکت می کند و الکترونیکی کردن خدمات، افزایش بهره وری، چابک سازی 

شهرداری و ادغام چند سازمان این نهاد در دستور کار است.
جلالی گفت: شورای شهر قم بر عملکرد شهرداری نظارت کامل دارد و تمام اعضای 
شورا در کمیسیون های تخصصی شهرداری و شهرداری های مناطق هشت گانه 

حضور داشته و تمام اقدام ها زیر ذره بین است.
رییس شورای شهر قم اظهار کرد: درجایی که شهرداری قم به تعهدات خود پایبند 
نبوده جلسات توجیهی برگزار و نسبت به عمل به تعهدات ضرب العجل داده شده اما 

این مسائل را نمی توان به صحن عمومی بکشانیم.
باغ پرندگان قم تا پایان سال به بهره برداری می رسد 

جلالی همچنین گفت: باغ پرندگان قم از پروژه های مهمی شهری است که تا پایان 
سال جاری به بهره برداری می رسد.

وی در ادامه با اشاره به توقف بهره برداری از بخشی از رمپ شرقی پل ۹ دی گفت: 
برای بهره برداری از این پل تنها یک پلاک تملک نشده و درصورتی که مالکان پلاک 
باقی مانده بر روند کنونی اصرار داشته باشند برای حل مشکل عامه شهروندان از 
ظرفیت ماده ۹ استفاده خواهد شد. وی همچنین با اشاره به موضوع سد معبر و 
مزاحمت های شهری گفت: مشکل از آنجایی آغازشده که بخشی از شهروندان حریم 

خیابان را ملک شخصی خود دانسته و حاضر به تغییر رفتار خود نیستند.
ابهامی دراجرای پروژه زیرگذر شهید کیوانفر وجودندارد

جلالی عنوان داشت: شورای شهر مخالف برخورد فیزیکی با شهروندان متخلف 
در سد معبر است و اگر جدیت ماموران سد معبر نبود وضعیت مزاحمت های شهری 
بسیار بیشتر از امروز بود. رییس شورای شهر قم اظهار کرد: خیابان حریم عمومی 
و مختص تمام شهروندان بوده و ملک خصوصی فردی نیست و طبق قانون باید با 
شهروندان قانون شکن و متخلف برخورد شود. وی در بخش دیگر سخنان خود گفت: 
برای اجرای پروژه زیرگذر شهید کیوانفر به خیابان امام برداشت دوگانه ای از مصوبه 
حل اختلاف در بین مسئولان استان به وجود آمده اما در اجرای قطعی این پروژه 
ابهامی وجود ندارد. رییس شورای شهر قم همچنین اظهار کرد: برای خرید ۵۲ 

دستگاه اتوبوس جدید، شهرداری قم رایزنی های خود را آغاز کرده است.
دولت برای جبران خسارت کرونا به شهرداری قم کمک کند

وی ابراز کرد: تعطیلی غرفه های شهری، رایگان کردن دفن متوفیان در آرامستان، 
توقف خطوط اتوبوس رانی، تعطیلی پارکینگ های شهری و ضدعفونی معابر شهری 

خسارت سنگینی به شهرداری قم بعد از شیوع ویروس کرونا وارد کرده است.
وی در پایان خواستار کمک های دولت به مجموعه شهرداری شد و تأکید کرد: با 
شیوع بیماری کرونا شهرداری متحمل خسارت زیادی از جمله ضدعفونی کردن 
معابر، تعطیلی ناوگان اتوبوسرانی، دفن رایگان اموات، بخشیدگی اجاره بها و غیره 

شده که دولت می تواند از صندوق ارزی به این نهاد کمک کند.
نایب رییس شورای اسلامی شهر قم :

جایگاه کنونی شوراها برای فعالیت مناسبت نیست
نایب رییس شورای اسلامی شهر قم نیز دراین نشست خبری گفت : جایگاه کنونی 
شوراها برای فعالیت مناسبت نیست و محدودیت های زیادی برای مدیریت شهری 

توسط سیستم قانون گذاری به این نهاد تحمیل شده است.
حسن بختیاری افزود : استقرار مدیریت محلی می تواند بسیاری از مشکلات موجود 
را در روند مناسبت تری پیگیری و به سرانجام برساند. وی ادامه داد: افزایش بهره وری 
و مدیریت صحیح تر مشکلات محلی از فلسفه های اصلی تشکیل این نهاد است که در 

کشورهای متمدن دنیا آثار سازنده خود را بر جای گذاشته است.
برای  رسانه ها  از  تلویحی  رییس شورای اسلامی شهر قم ضمن دلجویی  نایب 

پیگیری علل حادثه مرگ بار میدان کشاورز که یک خانواده سه نفری قم قربانی 
آن شدند،گفت:شورای شهر در ورود به حادثه میدان کشاورز تاخیر به خرج داد و 
به صورت جدی به آن نپرداخت و انتقادات اصحاب رسانه در این زمینه کاملا به جا بود.
نائب رییس شورای اسلامی شهر قم همچنین گفت که اعضای این شورا در رابطه 
با علت این اتفاق و احتمال قصور شهرداری دیدگاه های مختلفی داشته و یک نظر 

نیستند.
بختیاری ادامه داد: تعدادی از اعضای شورای شهر قم معتقد هستند که این حادثه 

باید خارج از دیدگاه شهرداری درباره علت وقوع آن موردبررسی قرار بگیرد.
وی بدون اشاره به نتایج اقدامات احتمالی در مورد این پرونده، افزود: باید در یک 

فضای قانونی و عادلانه این اتفاق بررسی شده و با مقصران این حادثه برخورد شود.
بختیاری ابراز کرد: به دلیل محدودیت های سیاسی، قانونی و فضاهای موجود در 
مدیریت شهری، دست شورای شهر قم را در سوال از شهردار و به مخاطره افتادن جان 

شهروندان بسته شده است.
اختصاص ردیف بودجه برای رفع مشکل آب گرفتگی معابر

رییس کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر قم نیز گفت: در تمام مناطق هشت گانه 
۵ ردیف بودجه برای رفع مشکل آب های سطحی در بودجه سال ۹۹ شهرداری قم در 

نظر گرفته شده است.
سید مجید اخوان اظهار داشت: با راه اندازی کانال جدید کمربندی قم بخش 

عمده ای از مشکلات آب های سطحی در شهر از بین خواهد رفت.
وی با اشاره به هزینه نگهداری شهر قم گفت: امسال ۳۵۰ میلیارد تومان برای 

نگهداری، ایمنی و نظافت ۱۳ هزار هکتار محدوده شهری قم هزینه می شود.
عضو شورای اسلامی شهر قم در پایان بیان داشت: یکهزار  و ۳۰۰ میلیارد تومان از 

بدهی دستگاه های دولتی به شهرداری هنوز تسویه نشده است .
رییس کمیسیون شهرسازی شورای شهر قم:

تخلفات ساختمانی رشد فزاینده و نگران کننده ای دارد
رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم نیز دراین نشست 
و  فزاینده  رشد  با  گذشته  چندسال  درطول  ساختمانی  تخلفات  گفت:  خبری 

نگران کننده ای روبه رو شده است. 
محسن محرری اظهارداشت : با توجه به افزایش قیمت مسکن چالش تخلفات 
درتخلفات  معماری  قوانین  و  اصول  یافت،  خواهد  ادامه  همچنان  ساختمانی 

ساختمانی زیر پا گذاشته می شود.
وی افزود: صرفه اقتصادی تخلف و پایین بودن جریمه های ماده ۱۰۰، فاصله 
بین تعرفه تخلفات ساختمانی و رشد بی رویه قیمت مسکن و محدودیت های طرح 
تفصیلی جدید و ضعف در کنترل های میدانی چهار عامل اصلی در رشد روند تخلفات 

ساختمانی درقم بوده است.
انگیزه ای برای احیای بافت های فرسوده باقی نمانده

محرری اظهار داشت: ادامه روند روبه رشد تخلفات ساختمانی و از بین رفتن ایمنی 
و اصول معماری ظلم به نسلی می باشد که قرار است در آینده در این شهر سکونت 

کنند.
وی با اشاره به روند احیای بافت های فرسوده شهری قم گفت: تسهیلات موجود 

سبب بی انگیزگی ساکنان بومی این بافت ها برای احیای آن شده است.
محرری افزود: قرار گرفتن بخشی از بافت تاریخی شهر قم دردل ۳۱۵ هکتار بافت 

فرسوده قم مشکلات احیای این محدوده از شهر قم را دوچندان کرده است.
وی تاکید کرد: در بخش تسهیلات بانکی ازنظر کمیت و نرخ کارمزد عملا اراده ای 

برای احیای بافت فرسوده وجود ندارد.
بودجه ۳00 میلیارد تومانی برای توسعه و تملک شهری

محرری در ادامه گفت: سالانه ۳۰۰ میلیارد تومان برای توسعه و تملک محورهای 
اولویت دار شهری قم اختصاص می یابد.

وی خاطرنشان کرد: شورای اسلامی شهر قم برای بهره برداری از فاز ۵ عمار یاسر و 
محور سجادیه و تملک اراضی واقع شده در مسیر عزم جدی دارد.

عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: فاز ۵ عمار یاسر بزرگ ترین پروژه تملکی شهر 
قم است و از سه سال گذشته تملک های این محور آغازشده و از ۲۰۰ پلاکی که باید 

تملک شود۷۰ پلاک خریداری  شده است.
وی تصریح کرد: هدف گذاری شورای اسلامی شهر قم تملک پلاک های این محور 

تا پایان سال ۱۴۰۰ و بازگشایی بخشی از این محور بعد از آن است.
بلوار جمهوری، تکمیل خیابان  محرری اظهار داشت: فاز ۵ عمار یاسر، ادامه 
شهیدان برقعی، فهمیده، زینبیه و اطراف امامزاده مبرقع از تملک های اولویت دار 

شورای اسلامی شهر است.
وی اضافه کرد: برای اجرای دو پروژه شهید حججی در منطقه پردیسان و پل ۹ دی 
در منطقه نیروگاه مشکلی ازنظر تملک وجود ندارد و تنها یک پلاک در ضلع شرقی 

پل ۹ دی باقی مانده است.
وی همچنین گفت: روند آماده سازی اراضی ۴۸ هکتاری شهرک پردیسان درحال 
اجراست و توزیع اراضی آن برای پیشبرد اهداف اولویت دار شهری به فروش خواهد 

رسید.
شورا به جای متولی امور مردم بودن، متولی شهرداری شده است

عضو شورای اسلامی شهر قم دربخش دیگری از سخنان خود  اظهار داشت:  شورا 
به عنوان  یکی از نهادهای اصلی در توسعه شهری در کشور مطرح است.

محرری همچنین اضافه کرد: بین جایگاه موجود شورا تا وضع مطلوب آن فاصله 
بسیار زیادی وجود ندارد. وی افزود: در سطح قانون گذاری اختیارات واقعی شوراها و 

مدیریت شهری درنهایت واگذار نشده و ابتر باقی  مانده است.
عضو شورای اسلامی  شهر قم گفت:  شوراها امروز به جای اینکه متولی امور مردم 
باشند به متولیان امور شهرداری ها خلاصه  شده اند. وی گفت: در بیش از یکهزار شهر 
کشور ۶ هزار تن عضو شورای اسلامی شهر هستند و عملا جایگاهی در نهادهای 

تصمیم ساز کشور اثری از نمایندگان این نهاد وجود ندارد.
شناسایی 20 نقطه حساس در آب گرفتگی های سطحی

رییس کمیسیون خدمات شهری قم نیز در ادامه به اشاره به انتقادات شهروندان از 
برخورد ماموران سد معبر شهرداری بیان داشت: تنش زایی یکی از ویژگی های سد 

معبر است اما در هرجایی که شکایتی ارجاع شده رسیدگی شده است.
سید مجتبی سبحانی ثابت اضافه کرد: نیروهای سد معبر شهری توسط پیمانکاران 
و  ندارد  آن ها  انتخاب  در  نقش خاصی  قم  و شهرداری  شهرداری جذب می شود 
صرفا به عملکرد آن ها نظارت دارد. وی با اشاره به موضوع آب گرفتگی های شهری 
در خیابان های قم گفت: تلاش مجموعه مدیریت شهری بر کاهش خسارت بر 
شهروندان متمرکز شده است. سید مجتبی سبجانی ثابت بیان کرد: تمام نقاط 
حساس آب گرفتگی در هشت منطقه شهری  قم در ۲۰ نقطه احصا شده و در بودجه 

سال ۹۹ برای رفع تعدادی از آن ها اقدام خواهد شد.
وی اظهار داشت: آب گرفتگی های شهری به دلیل حجم زیاد اقدامات شهرداری در 

سال های گذشته به حاشیه رفته و به ورطه فراموشی سپرده  شده است.
وی خاطرنشان کرد: اقدامات برای رفع آب گرفتگی های شدید در مناطق ۶ و ۲ 

آغازشده و تا پایان سال آینده نقاط حساس در این رابطه کاهش خواهد یافت.
رییس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم افزود: ایجاد فضای سبز خانگی 
و حمایت های شهرداری از مکانیزم عمل به آن یک اقدام تشویقی است و لایحه 

الزام آوری نیست.
رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم :

مصوبه ای برای افزایش کرایه ناوگان حمل ونقل عمومی نداشته ایم
رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم نیز در ادامه،با اشاره 
به افزایش نرخ کرایه ناوگان حمل ونقل عمومی قم بیان داشت: تاکنون هیچ مصوبه ای 
نسبت به افزایش نرخ کرایه صادر نشده است. روح الله امراللهی خاطرنشان کرد: نرخ 
کرایه تاکسی ها در شهر قم به هم ریخته است، شیوع کرونا و ایجاد خلل در فعالیت های 
شورا از عوامل مهم در تصویب نرخ جدید کرایه تاکسی درون شهری قم بوده است. 
وی اضافه کرد: شیوع کرونا سبب کندی برخی از پروژه های شهری شده اما آن ها 
را متوقف نکرده است. وی بیان کرد: خیابان های فردوسی، خیابان روحانی، خیابان 
فراشاهی به همراه بلوار جمهوری اسلامی حدفاصل میدان امام حسین)ع( تا یادگار 
امام  تا پایان دوره پنجم شورای اسلامی شهر قم به بهره برداری می رسد. وی گفت: 
شورای شهر قم در انجام مناقصات نسبت به پیمانکارانی که خوش سابقه نباشند 
حساسیت داشته و پرونده آن ها را برای بررسی بیشتر به نهادهای ذی صلاح ارجاع 
می دهد. وی در ادامه گفت: در فرونشست زمین در خیابان امامزاده ابراهیم)ع( باید 
ارتباط بین فعالیت های شهرداری و فرسودگی لوله های فاضلاب به درستی سنجیده 
شود. امراللهی اظهار داشت: این حادثه مقصر واحدی ندارد و نمی توان صرفا سازمان 

قطار شهری قم را عامل بروز این اتفاق دانست.
وی ابراز کرد: داده های نشست سنجی شهرداری قم در این محدوده از شهری 
به درستی هشدار نداده و به شهرداری برای بهسازی تجهیزات داده های نشست 

سنجی تذکر داده شده است.

سخنگوی شورای اسلامی شهر مقدس قم :

سرعت بخشی به اتمام پروژه ها 
با جدیت دنبال شود 

سخنگوی شورای اسلامی شهر مقدس قم گفت: نظارت بر نحوه بودجه بندی و 
هدفمند کردن و سرعت بخشی به اتمام پروژه ها وظایفی است که باید در شوراها 

به صورت جدی دنبال شود. 
محمود مسگری، با اشاره به جایگاه شورا در احکام اسلامی، قران و احادیث مشخص 
دانست و  اظهار داشت: متأسفانه باگذشت ۲۰ سال از تصویب شوراها در قانون اساسی 
هنوز شوراهای اسلامی شهر جایگاه واقعی خود را در مدیریت شهری پیدا نکرده و به 

نقطه مطلوب نرسیده است.
وی یکی از علل عدم کارایی شورای شهر را در مدیریت شهری تغییر قوانین دانست 
و افزود: نوع و نحوه انتخابات مجلس شورای اسلامی و تغییر قوانین مربوط به شوراها 

ازجمله دلایلی است که باعث ضعف در ساختار شورای شهر شده است.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم وضعیت شوراها را در شهرهای کوچک ضعیف تر 
خواند و بیان کرد: متأسفانه یکی دیگر از دلایل ضعف شوراها در مدیریت شهری رقیب 
پنداشتن شورای شهر و مجلس شورای اسلامی از طرف نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی است. وی با تأکید بر لزوم مدیریت شورای شهر بر کارهای منطقه ای و شهر 
تصریح کرد: متأسفانه با عدم تصویب قانون مدیریت یکپارچه شوراها نمی تواند جایگاه 
حقیقی و حقوقی خود را پیداکرده و کارایی لازم را داشته  باشیم تا مردم  نظارت مستقیم 

بر دستگاه های اجرایی داشته باشد.
مسگری ادامه دارد: همچنین ساختار تشکیلاتی شوراها دچار نقص بوده و باید 
کسانی که به عنوان نماینده مردم وارد شوراها می شوند با دغدغه بوده و کار خود را مجزا 
از سایر ارگان ها دانسته و تمام وقت خود را صرف شورا کنند. وی با تأکید بر انتخاب 
شهردار به عنوان یکی از وظایف اصلی شوراها بیان کرد: انتخاب شهردار  نیازمند کار 
دقیق و کارشناسی درست بوده و باید از نیروهای باسابقه مدیریت شهری و داخل 

سازمان استفاده شود و باید از نگاه سیاسی در این حوزه پرهیز کنیم.
کمترین چالش را با مجموعه شهرداری داشته ایم 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: شهر قم یک شهر رو به توسعه بوده و 
اعضای شورا با دکتر سقاییان نژاد شهردار قم تأمل خوبی داشته و کمترین چالش را با 
مجموعه  شهرداری در این چند سال گذشته داشته ایم اما حوزه نظارت نیازمند توجه و 
دقت بیشتری است. وی نظارت شورا بر عملکرد شهرداری را یکی دیگر از وظایف ذاتی 
شوراها خواند و خاطرنشان کرد: نظارت شورا از ابتدای آغاز مطالعات هر طرح تا زمان 

رسیدن به بهره برداری لازم بوده و نباید آن را دخالت تعبیر کنیم.
مسگری یکی دیگر از وظایف شوراها را به عنوان اصلی ترین نهاد مدیریتی شهر 
هدفمند کردن پروژه ها تشریح کرد و گفت: نظارت بر نحوه  بودجه بندی و هدفمند 
کردن و سرعت بخشی به اتمام پروژه ها وظایفی است که باید در شوراها به صورت جدی 
دنبال شود. وی لازمه رسیدن به نقطه مطلوب در انجام وظایف شوراها را انتخاب افرادی 
شایسته دانست و بیان کرد: انتخاب افرادی که هم ازنظر علمی و هم ازنظر تخصصی 

هم پوشانی لازم را داشته باشند در داشتن شورای موفق تأثیر به سزایی خواهد داشت.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: تعامل خوب بین شورای مجلس 
اسلامی و شورای شهر اسلامی نیز یکی از آیتم های عملکرد مثبت شوراها بوده و 
در چند سال اخیر با انتخاب رئیس مجلس شورای اسلامی از قم این تأمل به خوبی 

برقرارشده است.
  

فرماندار قم مطرح کرد :

حضور فعالانه مساجد استان قم در عرصه 
کمک به نیازمندان 

فرماندار قم گفت: با وجود عدم برگزاری نمازهای جماعت در مساجد استان، این 
مساجد در زمینه کمک به نیازمندان به صورت فعالانه عمل می کنند. 

مرتضی حیدری با اشاره به خدمات مشاوره ای در استان قم اظهار کرد: اداره کل 
بهزیستی، مسوول کمیته پشتیبانی در خصوص مشاوره است و نهادهای مختلف از 
جمله بهزیستی و آموزش و پرورش و نهادهای خصوصی مشغول به فعالیت مشاوره 

ای در قم هستند.
وی ادامه داد: باید اطلاعات دستگاه ها، موسسات خیریه و گروه های مردمی در 
خصوص پشتیبانی ها از خانواده های آسیب دیده به دلیل شروع کرونا، اخذ و یک بانک 

اطلاعاتی واحد ایجاد شود تا هم پوشانی در این زمینه را شاهد نباشیم.
فرماندار قم افزود: حدود چهار درصد مردم استان قم در پنج بخش تابعه این شهر 
زندگی می کنند و رسیدگی به مردم نیازمند در روستاها بهتر از شهر قم است، نیازمندان 

در شهر مشکلات بیشتری نسبت به نیازمندان در روستاها دارند.
حیدری مساجد در استان قم را در زمینه کمک به نیازمندان، فعال دانست و تصریح 
کرد: با وجود عدم برگزاری نمازهای جماعت در مساجد استان، این اماکن در زمینه 

کمک به نیازمندان به صورت فعالانه عمل می کنند.
وی خاطرنشان کرد: شهرداری قم پیش از این اعلام آمادگی کرده بود تا در اماکن 
حضور کارگران، کانکس استقرار داده و کار سازماندهی این کارگران انجام شود، اما 
نهادهای کارگری خواستار اعطای زمین و احداث ساختمان برای ساماندهی کارگران 
شدند و به دلیل تفاوت نظرات، ساماندهی کارگران ساختمانی انجام نشد، اداره کار باید 

نقش فعالی در زمینه ساماندهی این کارگران ایفا کند.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

۶۸۲ کارت بازرگانی در قم صادر شد
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در مجموع ۶۸۲ فقره کارت 

بازرگانی در قم صادر شده که نشان دهنده ظرفیت بالای اقتصاد استان است. 
بازرگانی در بخش  این تعداد ۵۲۷ فقره کارت  از  محمود سیجانی اظهارداشت: 
تولیدی و ۱۵۵ فقره نیز در حوزه تجاری است و سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
تلاش می کند روش های مختلف را برای تسهیل تجارت در استان به خصوص در حوزه 
صادرات به کار گیرد. وی افزود: در همین رابطه طی سال گذشته ۲۳۶ کارت بازرگانی 
در بخش تولید و ۱۵۴ کارت بازرگانی نیز در بخش تجاری صادر شد که نقش عمده ای 
در توسعه تجارت استان داشت. وی ادامه داد: همچنین با نظارت های صورت گرفته 
برنحوه استفاده از کارت های بازرگانی صادر شده در قم،  در سال ۹۸ هفت فقره کارت 
بازرگانی در استان ابطال شد. سیجانی گفت: سال گذشته بر اساس مبدا تولید، میزان 
صادرات استان ۲۲۰میلیون دلار و وزن ۲۹۰هزار تن و حجم واردات استان ۲۸۳ میلیون 
دلار و  وزن ۶۱ هزار تن  بوده است. وی بیان کرد: قم با داشتن گمرکات فعال در سطح 
استان و منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان موقعیت ممتازی برای فعالیت های تجاری 
و بازرگانی دارد و تولیدکنندگان می توانند از این طریق محصولات خود را به بازارهای 
جهانی صادر و یا مواد اولیه مورد نیاز خود را وارد و در خود استان ترخیص کنند. وی 
ادامه داد: همچنین قم با وجود زیرساخت های لازم برای فعالیت های تولیدی و تجاری 
همچون شهرک های صنعتی تخصصی و نیروی انسانی ماهر آماده استقبال و حمایت 

از سرمایه گذاری بخش خصوصی است.

معاون فنی ونظارت اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  خبرداد:

بهره برداری از ساختمان جدیدالاحداث 
مرکز مدیریت راه های استان قم 

قم گفت  استان  ای  ونقل جاده  و حمل  راهداری  اداره کل  ونظارت  فنی  معاون 
:درراستای نظارت هرچه بهتر جهت افزایش ضریب ایمنی وتسهیل ترافیک سفرهای 
برونشهری  وهمچنین صیانت از زیرساختهای جاده ای ، طرح احداث و تجهیز مرکز 

مدیریت راههای استان قم اجرا وبه بهره برداری رسید . 
علی روشن اظهارداشت : مرکز جدید الاحداث مدیریت راههای استان با قابلیت رصد 
و پایش افزون بر ۴۰۲  دستگاه انواع سامانه های کنترل و نظارت جاده ای طراحی 
وتجهیز شد . روشن افزود: ازاین تعدادسامانه ،افزون بر ۷۶ دستگاه تردد شمار جاده 
ای ، ۶۷ دستگاه دوربین کنترل سرعت ، ۲۱ دستگاه دوربین نظارت تصویری ، ده 
دستگاه تابلو پیام متغیر ، ده دستگاه تابلو پیام ثابت ، یکدستگاه توزین درحال حرکت 
، دودستگاه ترافیک نما ، سه دستگاه سامانه هشدارسرعت و......دراین مرکز رصد و 
پایش می شوند. وی ادامه داد: همچنین دراین مرکز فعالیت ناوگان توانمند راهداری 
استان توسط سامانه g p s رصد می شوند . وی مساحت مستحدثه جدید مرکز مدیرت 
راههای استان را بیش از۸۰ متر مربع براورد کرد و تصریح نمود : جهت احداث و تجهیز 

مرکز مدیریت راههای استان افزون بر پنج میلیاردریال هزینه شده است .
اسمی خانی درادامه یا آور شد :  به منظور جلوگیری از آلودگی صوتی و عدم تداخل 

اصوات و...سالن مرکز با استفاده از سیستم آکوستیک تجهیز شده است . 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد؛

افزایش ۱۰۰ درصدی آزمون های کیفی
 بر روی آب قم 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از افزایش ۱۰۰ درصدی تعداد آزمون های 
کیفی در شبکه مخازن و خطوط انتقال به منظور اطمینان از سلامت آب در قم خبر 

داد.
علی جان صادق پور در جلسه بررسی تأثیرات کروناویروس بر نحوه فعالیت ها و ارائه 
خدمات شرکت آب و فاضلاب استان قم که به صورت ویدئو کنفرانس و با حضور 
مدیرعامل شرکت آبفای کشور برگزار شد، به ارائه گزارشی از تأثیرات شیوع بیماری کرونا 
بر مباحث نیروی انسانی، اقتصاد و پایداری خدمات در شرکت آب و فاضلاب استان 
قم پرداخت. وی افزایش حداقل کلر آزاد باقی مانده در شبکه آبرسانی، افزایش ۱۰۰ 
درصدی تعداد آزمون های کیفی در شبکه مخازن و خطوط انتقال، نظافت و گندزدایی 
پرداخت  غیرحضوری،  خدمات  زیرساخت های  توسعه  شهر،  در  فعال  آبسار   ۲۷۵
مبلغ ۵ میلیون ریال به تمام کارگران نوبت کار، افزایش شستشوی شبکه آبرسانی به 
طول ۱۳۰ کیلومتر و… را از جمله اقدامات انجام شده در حوزه پایداری خدمات آب 
و فاضلاب از ابتدای شیوع کرونا تاکنون پرداخت. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان قم مدیریت فشار شبکه، تهیه بسته های آموزشی مدیریت بهینه مصرف برای 
مشترکین خانگی، اطلاع رسانی از طریق رسانه ها و انجام تبلیغات محیطی را از جمله 
فعالیت های راهبردی برای مدیریت مصرف ذکر کرد. وی همچنین توسعه ارائه خدمات 
غیرحضوری از طریق پورتال شرکت و سامانه ارتباطی ۱۲۲، اطلاع رسانی به مشترکین 
در خصوص دریافت خدمات به صورت الکترونیکی و غیرحضوری، ایجاد امکان ارائه 
خدمات کاربران مرکز تماس و پاسخگویی به تلفن های مشترکین از منزل، ایجاد شماره 
کارت مجازی برای سهولت در واریز به حساب های شرکت از طریق تمامی درگاه های 
الکترونیکی و برنامه ریزی جهت قرائت و ثبت ارقام کنتور مشترکین از طریق خود 
اظهاری را نیز از جمله اقدامات انجام شده در حوزه پایداری اقتصاد برشمرد. صادق 
پور برقراری سریع انشعابات آب و فاضلاب بیمارستان امیرالمؤمنین )ع(، اجرای شبکه 
فاضلاب بیمارستان فرقانی به میزان ۲ کیلومتر، استفاده از ظرفیت محوطه منابع 
معصومیه جهت استقرار خودروهای لجستیک ارتش و سپاه جهت ضدعفونی معابر، 
همکاری با مرکز بهداشت استان جهت گندزدایی سطوح شهری، تأمین آب ژاول با 
غلظت مناسب جهت گندزدایی سطوح و تحویل به دستگاه های اجرایی استان و تأمین 
دو دستگاه واتر جت جهت ضدعفونی شهر با ظرفیت ۱۶۰۰۰ لیتر در هر عملیات را 
نیز از جمله خدمات ارائه شده توسط شرکت آب و فاضلاب به مجموعه دستگاه های 

اجرایی استان به منظور مهار ویروس کرونا ذکر کرد.

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم ؛

استفاده از دو سوم کارکنان در محل کار 
برای ادارات الزامی شد 

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم گفت: همه ادارات ملزم به رعایت قانون 
استفاده از دو سوم کارکنان به صورت حضوری در محل کار خود هستند. 

گروسی صبح دیروز در بازدید سرزده از یک شعبه بانک، دو دفتر پیشخوان و اداره برق 
قم با انتقاد از برخی ادارات که قانون استفاده از دو سوم کارکنان به صورت حضوری 
را رعایت نمی کنند گفت: بر اساس ارزیابی تنها ۷۰ درصد ادارات این قانون را رعایت 
کرده اند. گروسی این قانون را مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا دانست و افزود: برخی 
دستگاه ها که آن را رعایت نکرده اند تذکر جدی دریافت کرده و برخی دستگاه ها هم به 
علت رعایت دقیق مورد تشویق قرار گرفته اندو این قانون شامل دستگاه های عملیاتی 
نمی شود.  معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم تاکید کرد: یک سوم کارکنان 
به  باید  افراد دارای بیماری زمینه ای  و  بانوان دارای فرزند خردسال، جانبازان  شامل 
صورت شیفتی و دورکاری انجام وظیفه کنند. گروسی قم را پیشگام استفاده از خدمات 
با مسئولان فناوری استان و شرکت های  افزود: قرار است  و  الکترونیکی عنوان کرد 
دانش بنیان خدمات غیرحضوری را در استان افزایش دهیم. معاون توسعه مدیریت و 
منابع استانداری قم اعلام خطر دانشگاه علوم پزشکی را در خصوص رعایت نکردن طرح 
فاصله گذاری اجتماعی مورد توجه قرار داد و عنوان کرد: به همین دلیل همه دستگاه ها 
تا جایی که می توانند باید خدمات خود را به صورت الکترونیکی و غیر حضوری ارائه کنند.

 
رئیس اداره اکرام و محسنین کمیته امداد استان قم اعلام کرد:

حمایت کمیته امداد از ۱۸۰۰ یتیم در قم 
رئیس اداره اکرام و محسنین کمیته امداد استان قم گفت: هزار و ۸۳۳ یتیم و سه هزار 
و ۲۲۶ فرزند محسنین در استان زیرپوشش این نهاد هستند.  حسین قره داغی با اشاره 
به ایتام زیرپوشش کمیته امداد استان قم اظهار کرد: هزار و ۸۳۳ یتیم و سه هزار و ۲۲۶ 
فرزند محسنین در استان زیرپوشش این نهاد هستند، تعداد فرزندان محسنین مددجوی 
کمیته امداد استان قم نسبت به گذشته افزایش داشته است. وی ادامه داد: امسال به 
دنبال برگزاری کمپین برای جذب بیشتر کمک برای ایتام و فرزندان محسنین استان قم و 
استفاده از فضای مجازی و صدا و سیما در این زمینه هستیم تا افزایش سرانه کمک های 
حامیان به ایتام و فرزندان محسنین را شاهد باشیم. رئیس اداره اکرام و محسنین کمیته 
امداد استان قم افزود: با توجه به شیوع کرونا و محدودیت در رفت وآمدها سعی کردیم 
که ارتباط بیشتری را با حامیان از طریق تماس تلفنی و پیامک برقرار کنیم و کمک های 
خوبی را از حامیان از ابتدای شیوع کرونا تاکنون به ایتام و فرزندان محسنین استان قم 
شاهد بودیم. قره داغی با اشاره به افزایش کمک های مردمی به ایتام و محسنین استان 
قم اظهار کرد: در فروردین سال جاری کمک های مردم استان به این قشر از مددجویان 
کمیته امداد قم نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۳۳ درصد افزایش داشت، این 
مساله با وجود شیوع کرونا رخ داد. وی خاطرنشان کرد: انتظار داریم که در ماه رمضان 
سال جاری نه تنها کمک های مردم استان قم به ایتام و محسنین استان کاهش یابد، بلکه 

این کمک ها نسبت به ماه رمضان سال گذشته افزایش پیدا کند.

درسال گذشته انجام شد؛

هزینه کرد 434 میلیارد تومان در بخش 
درمان تامین اجتماعی قم 

مدیرکل درمان تأمین اجتماعی استان قم بیان کرد: در سال ۹۸، ۴۳۴ میلیارد تومان 
در بخش درمان تامین اجتماعی استان قم هزینه شده است. 

داوود علیمحمدی طی سخنانی به مناسبت گرامیداشت هفته کارگر در محل خانه 
کارگر قم، با بیان جایگاه و اهمیت جامعه کارگری گفت: در سازمان تأمین اجتماعی 
کارگران در حال گرفتن خدمت از این سازمان هستند و کمتر پیش می آید که از اقشار 
دیگر جامعه مراجعه داشته باشیم. وی افزود:  هزینه سال ۹۸ سازمان تأمین اجتماعی 
قم در زمینه درمان ۴۳۶ میلیارد تومان بود. بیش از ۱۳۰ میلیارد تومان از این هزینه 
در درمان مستقیم و مابقی هزینه ها مربوط به بخش درمان غیرمستقیم بود. مدیرکل 
درمان تأمین اجتماعی استان قم با بیان اینکه بیشترین سهم درمان غیرمستقیم در 
استان مربوط به بخش بیماران بستری در بیمارستان های دانشگاهی بوده است، 
گفت: درواقع ۹۰ درصد هزینه ها مربوط به بیمارستان های دولتی بود که از سوی 
تأمین اجتماعی پرداخت می شد. علیمحمدی با بیان اینکه از مبلغ ۴۳۶ میلیارد تومان 
هیچ هزینه ای برای بیماران کرونایی صرف نشد، تأکید کرد: از اواسط فروردین ماه که 
بیمارستان امام رضا)ع( از بیماران کرونایی خالی شد، در این مدت همه تلاش ما این 
بوده که بهترین خدمت را به این بیماران داشته باشیم. وی فشار روانی واردشده در مدت 
شیوع بیماری کرونا در کشور را بسیار بالا دانست و تأکید کرد: در این مدت، تمام تلاش 
خود را در بیمارستان امام رضا)ع( برای بهبود بیماران کرونایی انجام دادیم. مدیرکل 
درمان تأمین اجتماعی استان قم در پایان خاطرنشان کرد: ما مسئولان امانت دار 

گروه های کارگری هستیم و باید فارغ از سیاسی بازی ها  در خدمت کارگران باشیم.
 

سرپرست پلیس راهور استان قم؛

افزایش ساعت کار مرکز تعویض پلاک قم 
سرپرست پلیس راهور استان قم گفت: مرکز تعویض پلاک قم تحت شرایط ویژه و 
رعایت پروتکل های بهداشتی در ایام ماه مبارک رمضان در حال خدمت رسانی به 
همشهریان عزیز است. سرهنگ غلامرضا صدفی اظهارداشت: علی رغم کاهش 
ساعات اداری برخی ادارات در ایام ماه مبارک رمضان، کارکنان مرکز تعویض پلاک 
استان قم از ساعت ۰۷۰۰ الی ۱۷۰۰ مشغول خدمت رسانی هستند. سرهنگ صدفی 
تصریح کرد: هنگام حضور در مرکز تعویض پلاک، همراه داشتن ماسک و دستکش و 
رعایت طرح فاصله گذاری فضای مقابل باجه ها که با استفاده از خط کشی ها مشخص 

شده است الزامی می باشد.

رییس شورای اسلامی شهر قم:

دراحیای بافت فرسوده موفق نبوده ایم 

اجتماعی
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محمدرضا پورابراهیمی اعلام کرد :

هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان تولید نقدینگی 
روزانه اقتصاد ایران 

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه امروز در 
بورس اعداد عجیب و غریبی را می بینیم که نشان می دهد عطش بازار برای جذب 
نقدینگی بسیار بالا رفته است گفت: آمار و ارقام نشان می دهد روزانه هزار و ۲۰۰ 
میلیارد تومان تولید نقدینگی در اقتصاد ایران است و اگر جذب نشود می تواند بازار 

موازی ما را دچار چالش کند. 
محمدرضا پورابراهیمی روز دوشنبه در نشست ستاد اقتصاد مقاومتی استان 
کرمان با اشاره به اینکه مبنای جهش تولید بر اساس تولید ناخالصی در کشور 
است افزود: نرخ رشد اقتصادی کشور در سال ۹۷ تقریبا منفی چهار درصد و سال 
۹۸ نرخ رشد بدون نفت صفر و با نفت منفی ۹ درصد است. وی با اشاره به اینکه 
برنامه های شعار سال یک ساله هستند و باید برنامه های کوتاه مدت برای آن تدوین 
شود تصریح کرد: اولین چالش بخش های مختلف اقتصادی، منابع مالی است 
و بخشی از گردش مالی شرکت های بزرگ به استان منتقل شده و بخش دیگر 
آن نیز پیگیری خواهد شد. نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی 
افزود: شرکت های بزرگ از طریق طرح های توسعه ای خودشان و سپرده منابع 
خود می توانند در توسعه مشارکت کنند. پورابراهیمی تصریح کرد: سهم بخش 
صنعت در مصارف برقی از بخش کشاورزی پیشی گرفته و این بخش ۳۵ درصد 
شده و با یک روند پرشتاب در حال حرکت است. وی با بیان اینکه  بخش عمده ای 
از واحدهای تولیدی در استان  نیمه فعال و  یا غیرفعال هستند که مسئله و مشکل  
اصلی آن ها تامین منابع مالی است گفت: امروز در بورس اعداد عجیب و غریبی 
را می بینیم که نشان می دهد عطش بازار برای جذب نقدینگی بسیار بالا رفته 
و آمار و ارقام نشان می دهد روزانه هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان تولید نقدینگی در 
اقتصاد ایران است و اگر جذب نشود می تواند بازار موازی ما را دچار چالش کند. 
پورابراهیمی ادامه داد: در حال حاضر در بورس، پروژه عرضه می شود و به راحتی 
می توانیم همه شرکت ها را با ی مدل عرضه در بازار سرمایه، تامین مالی کنیم و 
بهترین موقعیت برای جذب بازار سرمایه امسال است. نماینده مردم کرمان و راور در 
مجلس شورای اسلامی افزود: طلایی ترین موقعیت برای اینکه شرکت های دارای 
توجیه را به عرصه اقتصاد برگردانیم، فرابورس است. پورابراهیمی در بخش دیگری 
از سخنانش با تاکید بر تعیین تکلیف مجوزهای واحدهای تولیدی و صنعتی گفت: 
مجوزهای زیادی در طرح های بزرگ صنعتی دریافت شده اما عملیاتی نشده و 
بلاتکلیف است که باید تعیین تکلیف شود. وی با بیان اینکه باید کسانی که مجوز 
دریافت کرده اند کار را انجام بدهند و در غیر این صورت کار به دیگران واگذار شود 
افزود: پتروشیمی فجر کرمان چند سال معطل مانده و کسی که مجوز را گرفته کار 
نمی کند و نمی گذارد فرد دیگری کار کند که باید هرچه سریع تر این مورد تعیین 
تکلیف شود. پورابراهیمی خاطرنشان کرد: بخش مسکن به عنوان پیشران در 
حوزه فعالیت های اقتصادی است کبه باید در ستاد اقتصاد مقاومتی استان برای 

این مهم تصمیم گیری شود.

مدیرکل حمایت از مشاغل و بیمه بیکاری وزارت تعاون اعلام کرد:

پرداخت بیمه بیکاری کرونا در انتظار 
تخصیص بودجه

مدیرکل حمایت از مشاغل و بیمه بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: با توجه به شرایط خاص موجود منتظر اعلام و تخصیص اعتبار سازمان 
برنامه و بودجه کشور در ارتباط با موضوع پرداخت مقرری بیمه بیکاری مشمولان 

هستیم. 
اعمال  به واسطه  که  کروناست  شیوع  اقتصادی  تبعات  از  یکی  بیکاری، 
محدودیت های ترددی و تعطیلی کسب وکارها، دامن گیر بخش قابل توجهی از 
نیروی کار کشور می شود. در شرایط عادی، چنانچه کسی شغل خود را از دست 
بدهد و مانند مشمولان قانون کار، سه درصد حق بیمه بیکاری را پرداخته باشد، 
می تواند ضمن درخواست استفاده از بیمه بیکاری در ادارات کار و پس از طی 
مراحل اداری، تا سقف ۸۰ درصد حقوق ماهانه خود را به عنوان مستمری در 
دوره بیکاری دریافت کنند. این مبلغ از صندوق بیکاری بیمه تأمین اجتماعی 
و در ازای سه درصد حق بیمه ای که به نام کارگر در دوره اشتغال پرداخت شده، 
به حساب کارگران واریز می شود.  اما کسانی که در دوره کرونا بیکار شده اند و از 
بیمه بیکاری محروم بوده اند، شرایط متفاوتی دارند و باید به دنبال استفاده از نوع 
تازه ای مستمری بیکاری باشند که دولت در نظر گرفته است. دولت برای حمایت 
از معیشت کسانی که بالاجبار در دوره شیوع کرونا کار خود را از دست داده اند، پنج 
هزار میلیارد تومان در نظر گرفته که با تزریق به صندوق بیکاری، صرف حمایت از 
کسانی خواهد شد که با تعطیلی مشاغل در اپیدمی کرونا از ادامه کار بازمانده اند.  
برای همین منظور سامانه ای به ادرس bimebikari.mcls.gov.ir  راه اندازی 
شد تا افراد درخواست خود را در ان ثبت کنند. مدیرکل حمایت از مشاغل و بیمه 
بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت و گو با ایرنا گفت: تا کنون ۷۶٠ 
هزار نفر در سامانه بیمه بیکاری ثبت نام کردند و  ۶۵٠ هزار نفر مشمول دریافت 
بیمه بیکاری شناسایی شدند.  »مسعود بابایی« اظهار داشت: در مرحله اول از 
میان متقاضیان دریافت بیمه بیکاری که تا ۱۵ فروردین ماه ثبت نام کرده بودند 
لیست حدود ٢٧۵ هزار مشمول را به تامین اجتماعی ارسال کردیم و ١٨١ هزار 
نفر از این تعداد مشمول دریافت بیمه بیکاری شدند.  وی افزود: لیست افرادی که 
تا ١۵ فروردین ماه ثبت نام کرده ومشمول دریافت بودند، در اختیار استان ها قرار 
گرفت و آنها نیز به ادارات تامین اجتماعی ارسال کردند. این ادارات باید تفکیک 
رسته های ١٠ گانه را که مشمول دریافت بینه بیکاری کرونا هستند را انجام دهد. 

بابایی با اشاره به اینکه فعلا سامانه فعال است کفت: افرادی که از ١۵ فروردین 
تا ٣١ فروردین ماه ثبت نام کردند فایل اطلاعاتی آنها در اختیار سازمان تامین 
اجتماعی قرار گرفت تا پالایش اطلاعات از لحاظ نوع بیمه پردازی شود و سپس 

استانها اطلاعات را به اداره کل تامین اجتماعی ارسال کنند
وی درباره زمان مشمول شدن متقاضیان بیمه بیکاری گفت: مشاغل پرخطر تا 
پایان اردیبهشت بیمه بیکاری دریافت می کنند و مشاغل کم خطر که به دستور 
رییس جمهوری باید فعالیت خود را آغاز کنند فعلا تصمیم براین است که تا پایان 
فروردین ماه بیمه بیکاری دریافت کنند.  بابایی اظهارداشت: اگرچه موارد قانونی  
را به سازمان برنامه و  بودجه اعلام کردیم اما شروع پرداخت، مبلغ پرداخت و 
مدت پرداخت هنوز اعلام نشده است. وی درباره پرداخت مجدد بیمه بیکاری 
به مشمولان گفت: دریافت مجدد بیمه بیکاری منوط به این است که ستاد ملی 
مقابله با کرونا تایید کند که آیا با ادامه شیوع کرونا و تعطیلی کارگاه ها افراد مشمول 
دریافت مجدد هستند یا نه؟ بابایی افزود: پیش بینی شده در کارگروهی متشکل 
از سازمان برنامه و بودجه، سازمان تامین اجتماعی و وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی چنانچه عناوین شغلی نیاز به بازنگری داشت بازنگری شود.

 بورس اکنون به یکی از جاذبه های سرمایه گذاری برای بسیاری ازمردم تبدیل 
شده و اگرچه محلی برای هدایت نقدینگی های سرگردان است،اما سهامداران 

باید اصول سرمایه گذاری را رعایت کنند.
بورس چند ماهی است به یکی از جاذبه های سرمایه گذاری برای بسیاری از 
مردم تبدیل شده است. بازار سرمایه بدلیل از بین رفتن جذابیت بازارهای موازی 
از جمله ارز، مسکن، خودرو و سکه این روزها بیش از گذشته گرم شده و دولت 
هم با برنامه هایی همچون عرضه های اولیه تلاش می کند تا زمینه مناسبی برای 
جذب این نقدینگی ایجاد کند؛ در عین حال هنوز هم بیشتر سهامداران تازه وارد، 
اصول سرمایه گذاری در بورس را نمی دانند و لازم است با آشنا شدن و رعایت این 

اصول، امنیت سرمایه گذاری خود را تضمین کنند.
واقعیت آن است که چشم انداز بازار سرمایه در ایران روند رو به رشدی است 
که اگر بتوان از فرصت تاریخی ورود سرمایه های خرد به این بازار به نفع تولید 
و صنعت کشور بهره گرفت، شاید راه اقتصاد ایران از بیراهه جدا شده و قطار 
اقتصاد بر روی ریلی قرار گیرد که مدتها همه انتظارش را می کشند. واقعیت آن 
است که اقتصاد بانک محور ایران با نظام بانکی بیماری که اکنون مرحله ابتدایی 
اصلاحات را می گذراند، کم کم باید جای خود را به بورس محوری بدهد و تلاش 
کند تا تأمین مالی بسیاری از بنگاههای اقتصادی را از طریق سرمایه های جذب 

شده در بورس، صورت دهد.
اکنون بورس در وضعیتی قرار گرفته که مجموعه دولت و تصمیم گیران نظام از 

قوه مجریه گرفته تا سایر مجموعه های بزرگ حاکمیتی در حوزه اقتصاد، به شدت 
از بورس حمایت می کنند؛ پس شاید اکنون همان بزنگاهی است که باید این 
فرصت را غنیمت شمرد و تلاش کرد تا قطار صعود شاخص در بورس را بر ریلی 

حرکت داد که مسیر صحیحی را پیش روی اقتصاد ایران قرار می دهد.
نکته حائز اهمیت آن است که با توجه به رشد نقدینگی در اقتصاد و شرایط 
اقتصادی کشور، تقویت و رشد بازار سرمایه تنها آپشن روی میز نظام اقتصادی 
کشور است تا بتواند اصلاحات مورد نیاز برای ساختار اقتصادی کشور را اعمال 
کرد، ضمن اینکه با این حجم نقدینگی که در اقتصاد ایران دست به دست شده 
از یک سو و افزایش سهم شبه پول در نقدینگی از سوی دیگر، در کنار رشد میزان 
سپرده های دیداری و جاری کشور، ایجاب می نماید که حجمی از نقدینگی 

کشور را در گاوصندوق بانک ها محبوس و بابت آن هر ماه بهره پرداخت کرد.
پیش شرط  های لازم برای جذب نقدینگی های سرگردان در بورس

کارشناسان بر این باورند که این نقدینگی را دیگر نمی توان در گاوصندوق 
بانک ها نگهداری کرد و انتظار داشت که از یک بازار به بازار دیگر جابجا نشده و 
تخریب نداشته باشند؛ به خصوص اینکه ابرتورمی که ممکن است جابجایی این 
حجم از نقدینگی در اقتصاد ایران به دنبال داشته باشد، به طور قطع می تواند 

شرایط را برای اقشار آسیب پذیر کشور، بدتر کند.
اینجا است که باید با زمینه سازی برای ورود سهامداران خرد و کلان به بازار 
اقتصادی  آسیب های  این  از  فرار  برای  را  زمینه ای  اصولی،  روش  به  سرمایه 

فراهم کرد. اما نکته حائز اهمیت آن است که افزایش دانش سهامداران، یکی از 
ضروریاتی است که باید در کنار تشویق مردم به ورود به بازار سرمایه با روش های 
مختلف، لحاظ کرد تا بتوان تیک آفی موفقیت آمیز برای هواپیمای حامل نقدینگی 

سرگردان در جامعه داشت.
جاده هموار برای سرمایه گذاری سودآور در بورس

فرشاد به آبادی، کارشناس بازار سرمایه در گفتگویی با اشاره به ضرورت آموزش 
و اطلاع رسانی به سهامداران برای ورود موفق و به دور از هیجان به بازار سرمایه 
گفت: با توجه به افزایش تقاضا برای ورود به بازار سرمایه از سوی اقشار مختلف 
مردم، به نظر می رسد نوعی رفتار چوب پنبه ای در بازار سرمایه شکل گرفته که اگر 
به موقع مراقبت های لازم را از آن به عمل نیاوریم، در آینده می تواند مشکلاتی را 

برای این طیف از سهامداران جدید به همراه داشته باشد.
وی افزود: طی ماههای اخیر، تکاپوی سرمایه داران خرد برای ورد به بازار سرمایه 
افزایش یافته که بیشتر متأثر از روند سودآوری و هیجانات ایجاد شده طی یک 
سال اخیر بوده و به دلیل اینکه این گروه از تازه واردها، از آموزش و مهارت کافی در 
عرصه بازار سرمایه برخوردار نیستند به رفتار چوب پنبه ای تشبیه می شوند؛ به این 
معنا که رفتار این دسته از سهامداران جدید بازار سرمایه، به گونه ای است که بر 
اثر تبلیغات و جریان سازی های پیرامون سهام برخی از شرکت ها و اقدامات برخی 
از اشخاص حقیقی و حقوقی در رابطه با سهام این مجموعه ها، اقدام به خرید آن 
سهم با حداقل سرمایه های خود کرده و مانند یک چوب پنبه که روی امواج دریا 

بدون اختیار بالا و پایین می رود، حرکت می کنند.
تازه واردهای  به  با تاکید بر ضرورت صیانت از سرمایه ها در بورس،  به آبادی 
بازار سرمایه توصیه کرد تا برای جلوگیری از به خطر افتادن سرمایه های خود، 
حتماً روش های مطمئنی از جمله صندوق های سرمایه گذاری یا شرکت های 
سبدگردان را برگزیده و اقدام به خرید سهام کنند تا در واقع، اجازه بدهند تا این 

شرکت ها سرمایه آنان را مدیریت، کنترل و افزایش دهند.
مردم از طریق روش های غیرمستقیم وارد بورس شوند

وی تصریح کرد: در واقع ورود مردم به بورس از طریق روش های غیرمستقیم از 
جمله صندوق های سرمایه گذاری و سبدگردان ها سبب می شود تا علاوه بر اینکه 
سرمایه های مردم حفظ شده و در بازارهای سودآور وارد می شود، از رفتارهای 
هیجانی در بازار سرمایه پرهیز شده و بر اساس اصول تکنیکال، تجزیه و تحلیل 
دقیق صورت های مالی و ارزیابی چشم انداز شرکت های بورسی، اقدام به انتخاب 

بهترین گزینه ها برای سهامداران می کنند.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه شرکت های سبد گردان می توانند 
امنیت روانی برای فعالان حقیقی و حقوقی بازار سرمایه ایجاد کنند، تصریح کرد: 
با توجه به اینکه این مجموعه ها، د ر چارچوب هایی مبتنی بر سودآوری و پایداری 
جامعه مشتریان خود، حرکت می کنند، همواره در تلاش هستند تا با پایش 
مستمر و دقیق رفتارهای بازار سرمایه، مناسب ترین گزینه ها را برای مشتریان 

انتخاب کنند.
وی اظهار داشت: عمده بازیگران جدید بازار سرمایه، افرادی با سرمایه های 
کمتر از ۱۰۰ میلیون تومان هستند که به دلیل وضعیت نه چندان مطلوب دیگر 
حوزه های سرمایه گذاری، نگاه خود را به سمت بازار سرمایه معطوف ساخته اند 
و در چنین شرایطی، نباید اجازه دهند که هیجان موجود در بازار سرمایه بر 

رفتارهای منطقی آنها غلبه کند.

بازار سرمایه راهی برای قرار گرفتن قطار اقتصاد ایران بر روی ریل صحیح؛

هیجان بورس و غفلت برخی سهامداران از اصول پایه ای

اقتصادی

یک کارشناس بازار خودرو در توضیح عوامل تأثیرگذار در 
قیمت خودرو می گوید: آنچه طی یک ماه گذشته موجب رشد 

قیمت این کالا شده، از جنس عوامل روانی بوده است. 
 ۱۳۹۹ سال  از  که  ماهی  یک  از  بیش  طی  خودرو  قیمت 
گذشته، حدود ۲۰ درصد افزایش یافته است. این در شرایطی 
است که سال گذشته هم با رشدهای قیمتی متوالی در این 
بازار روبه رو بودیم و بسیاری انتظار داشتند با اشباع قیمتی این 
قیمت ها  لیست  در  تازه ای  تغییر  زودی  این  به  حداقل  بازار، 
نبینند. یعنی تغییرات در این حوزه چنان سریع رخ می دهد 
که تنها برنده آن، دلال ها و کسانی هستند که می شود نام آنها 
را سلاطین خودرو گذاشت. هر چند مسئولیت فردی انسان ها 
در هیچ شرایطی قابل اغماض نیست و همین افرادی که اکنون 
سرمایه خود را به چندین، چند ده یا چند صد خودرو تبدیل 
کرده اند، اوضاع بازار را آشفته تر می کنند، اما شرایط زمینه ای و 
ساختاری ، ایجاد کننده وضع کنونی است و این افراد را این گونه 
آسیب زننده بار آورده است. شرایطی که حتی در نبود تقاضا نیز 
باعث می شود از طریق عوامل ذهنی و روانی در بازار تأثیرگذاری 
کنند. یک کارشناس خودرو در پاسخ به این پرسش که چرا طی 
یک ماه اخیر و با وجود تعطیلی بازار، قیمت های خودرو همچنان 
افزایش یافته، توضیح داد: این موضوع کاملًا جنبه روانی دارد. 
وقتی انتظار تورمی در اقتصاد بالاست، حتی اگر عرضه و تقاضا 

هم وجود نداشته باشد، باز هم در بازار تأثیر می گذارد.
عوامل بنیادین بازار

عوامل  درباره  ایرناپلاس  با  گفت وگو  در  صدرایی  بابک 
و  بیمار  اقتصاد  یک  ما  کرد:  بیان  خودرو  بازار  در  تأثیرگذار 
بی ثبات داریم که گاهی پیش بینی آن بسیار مشکل و پیچیده 

می شود. به عنوان نمونه، برخی اوقات بازار راکد است و بالطبع 
باید قیمت ها کاهش یابد، اما برعکس قیمت ها بالا می رود.  
وی افزود: با این حال، در مورد قیمت خودرو در ایران باید سه 
پارامتر اصلی را در نظر گرفت؛ عوامل بنیادین یا واقعیت های 
این  روانی.  عوامل  همچنین  و  تقاضا  و  عرضه  اقتصادی، 
کارشناس بازار خودرو گفت: در سال ۱۳۹۹ با فشارهایی که  از 
سوی عواملی همچون تحریم ها، کاهش قیمت نفت و شیوع 
کرونا به اقتصاد وارد می شود، پیش بینی می شود نرخ ارز تغییر 
یابد یا در غیر این صورت، لااقل به دلیل وضعیت اقتصادی 
داشته  درصد   ۵۰ تا   ۲۰ میزان  به  تورمی  دولت،  بودجه  و 
باشیم. از همین رو، خودروساز هم چاره ای ندارد که دست 
کم به نسبتی کمتر از میزان تورم،  قیمت را بالا ببرد. یعنی 
تولیدکننده با توجه به هزینه های خود، ناگزیر است قیمت ها 

را متناسب سازی کند.
عرضه و تقاضا چه می کند؟

صدرایی در ادامه درباره عامل دوم توضیح داد: در بازار بیشتر 
وقتی  را مشخص می کند.  تقاضا است که قیمت ها  و  عرضه 
اقتصاد مولد نیست و در مسیر تورم قرار دارد، مردم نقدینگی خود 
را برای اینکه با افت ارزش و کاهش قدرت خرید مواجه نشود، به 
کالا تبدیل می کنند. مزیت خودرو نسبت به دیگر بازارهای کالایی 
مانند مسکن، قیمت و توان خرید آن از سوی بیشتر مردم است. 
به همین ترتیب است که تقاضاهای زیادی وارد این بازار می شود 
و قیمت ها را متأثر می کند. وی همچنین بیان کرد: اتفاقی که در 
چند ماه آینده خواهد افتاد این است که شرکت ها سفارشهای 
معوق خود را وارد بازار کنند و از همین رو عرضه خودرو بالا برود 
و به تبع آن، تا اندازه ای این التهابات فروکش کند، اما بعد از آن، 

افزایش قیمت خودرو در کارخانه ها را خواهیم داشت؛ موضوعی 
تأثیر  بریزد. وی درباره  به هم  بازار  باعث می شود معادلات  که 
قیمت ارز هم گفت: در سال ۱۳۹۶ خودروسازها با دلار ۳۸۰۰ 
تومانی لوازم و تجهیزات وارد می کردند، ولی الان با ارز نیمایی 
۱۴ هزار تومانی این کار را انجام می دهند. در نتیجه باید قیمت 
خودرو نسبت به دو سال پیش نزدیک به چهار برابر افزایش پیدا 
اولیه  مواد  که همه  این مسئله  به  پاسخ  در  می کرد. صدرایی 
خودروسازها خارجی نیستند و طبعاً هم نباید از رشد ارز تأثیر 
بپذیرند، گفت: مواد داخلی هم از ارز تأثیر می گیرند. قیمت 
همه کالاها به ارز ارتباط دارد، زیرا وقتی که کالاهای وارداتی رشد 
می کنند، در یک روند تناسب گذاری همه دیگر کالاها به نسبت 
قیمت جدید، به روز می شوند. نباید این را هم فراموش کنیم که 
امروز اگر می گوییم پراید ۷۰ میلیون تومان شده، به معنی گران 
شدن این خودرو نیست، بلکه به معنای کاهش ارزش پول به این 
میزان است. من افزایش قیمت خودرو را تأیید نمی کنم، اما این 

یک واقعیت است و باید بپذیریم که دلار چهار برابر شده و باید 
قیمت خودرو هم مانند دیگر کالاها افزایش یابد. وی گفت: البته 
با ارز ۱۴ تا ۱۵ هزار تومانی، قیمت کنونی خودروسازها مناسب 
است، اما مسئله این است که سفارش ها را با یک سال فاصله 

تحویل مشتری می دهند.
عوامل روانی بازار

وی در ادامه درباره پارامتر سوم یعنی همان عوامل روانی 
هم توضیح داد: به عنوان نمونه وقتی یک خودروساز خارجی 
اعلام می کند از بازار داخلی خارج می شود، قیمت ۲۰ درصد 
افزایش می یابد. چون وقتی تولیدی وجود ندارد، انتظار کمبود 
کالا و به تبع آن، رشد قیمت را در پی خواهد داشت. در چنین 
مواقعی، دلال ها برای خودروهای موجود قیمت می گذارند. 
از نظر  افزود: حال خودروسازها قرار است امسال  صدرایی 
آماری تولید خود را بالا ببرند. اگر تولید از سر  گرفته شود، شاید 

مقداری این التهابات فروکش کند.

یک کارشناس بازار خودرو تشریح کرد:

افزایش قیمت خودرو از کجا آب می خورد؟

وزیر راه و شهرسازی گفت: تعداد مسکن بالاتر از آمار خانوار است و کمبود مسکن 
مسکن  در  شده  انجام  اقدامات  به  اشاره  با  گفتگویی  در  اسلامی  محمد  نداریم. 
برای مسکن مهر هزینه زیادی کرده است. شهر های  مهراظهارداشت: دولت فعلی 
جدیدی همچون پردیس امکانات زیادی از جمله تصفیه خانه، مدرسه، راه، زیرگذر، پل و 

... نیاز داشت که وزارت راه و شهرسازی برای تحقق آن هزینه زیادی کرده است.
 ساخت ۴00 هزار مسکن در طرح اقدام ملی

اسلامی درباره آخرین وضعیت طرح اقدام ملی نیز گفت: طرح اقدام ملی در تولید 
مسکن طبق فرمایشات مقام معظم رهبری با همتی مظاعف در دستور کار قرار گرفته 
است که بر اساس آن ساخت ۴۰۰ هزار واحد در گستره ایران تعریف شده است تا 
متقاضیان واجد شرایط بتوانند از امکانات آن استفاده کنند. برای طرح مسکن اقدام ملی 
مکان یابی خوبی شده و زمین های مرغوب و در کنار بافت شهری را برای ساخت مسکن 
انتخاب کرده ایم. در مرحله بعد متقاضیان را شناسایی و نهایتا سازمان نظام مهندسی را 

نیز با این مسئله درگیر کرده ایم تا مردم با آسوده خیال خانه دار شوند.
وی اضافه کرد: همه کسانی که در دهک های یک تا سه قرار دارند مثل افراد مشمول 
بهزیستی و کمیته امداد را شناسایی کردیم و برای ساخت مسکن همه نهاد ها از جمله 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، بنیاد مستضعفان و بسیج سازندگی و ... را بسیج کرده 
ایم تا برای جامعه هدف مسکن تولید کنند. با یاری سایر دستگاه ها در ماه های پیش رو 

نخستین واحد های ساخته شده تحویل متقاضیان خواهد شد.
اسلامی ادامه داد: در مرحله نخست ۱۳۰ هزار نفر را ثبت نام کردیم که به موجب قانون 
باید حداقل ۵ سال سابقه سکونت در شهر مورد نظرشان را داشته باشند. متقاضیان 
در طرح اقدام ملی مسکن باید چهار شرط، متاهل بودن، فاقد مسکن بودن، استفاده 

نکردن از امکانات دولتی و سابقه ۵ سال سکونت را در شهر مورد نظر داشته باشند.
 کمبود مسکن نداریم، تعداد مسکن بالاتر از آمار خانوار است

 وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به سئوالی مبنی بر دلیل ورود دیرهنگام دولت به طرح 

اقدام ملی مسکن گفت: ما در سال های اخیر کمبود مسکن نداشته ایم. آمار ها نشانگر 
این است که تعداد مسکن از آمار خانوار بالاتر است. منتهی توزیع آن اشکال اساسی 
دارد. در این میان، جامعه ای وجود دارد که روز به روز توان مالی برای خرید و یا اجاره 
مسکن را ندارند از اینرو طرح مسکن ملی برای این دسته از افراد طرح ریزی شده است.

 گران شدن مسکن تابع عملکرد وزارت راه و شهرسازی نیست
وی درخصوص وجود دلالی و سوداگری در بازار مسکن نیز گفت: جذابیت سرمایه 
گذاری در بخش مسکن طی سال های گذشته به گونه ای بوده که سودآوری غیرطبیعی 
و نامتعارفی را برای سرمایه گذاران به دنبال داشته است که ناشی از وجود دلالی و 
سوداگری است. حتی در زمان هایی که عرضه مسکن بیش از تقاضا بوده قیمت مسکن 

رشد سرسام آوری داشته است.
 اسلامی افزود: ما وام را برای ساخت مسکن افزایش دادیم تا قیمت مسکن کاهش 
یابد. ما اکنون سمت عرضه را مدیریت می کنیم و به دنبال افزایش تولید هستیم. الان 
واحد های خالی زیادی در ایران وجود دارد که اگر مالیات بر خانه های خالی به اجرا درآید 
عامل فشاری برای فروش یا اجاره مسکن خواهد بود که در نهایت قیمت خرید یا اجاره 

مسکن را کاهش می دهد.
وزیر راه با اشاره به اینکه گران شدن مسکن در سال گذشته تابع عملکرد وزارت راه و 
شهرسازی نیست گفت: در سال گذشته افزایش قیمت طلا و دلار بر قیمت خودرو و 

مسکن اثرگذار بود و این ها تابعی از عملکرد وزارت راه و شهرسازی نیست.
 باید کاری کنیم که خانه از حالت سرمایه گذاری خارج شود و به همین دلیل سامانه 
جامع املاک را ایجاد کردیم تا سرمایه گذاران حوزه مسکن به دنبال سوداگری نباشند 
و پولشان در بازار مولد وارد شود. ما از حضور سرمایه گذاران در بخش مسکن استقبال 

می کنیم، اما به شرط آنکه به دنبال سوداگری و اخذ سود های منعقول نباشند. 
اسلامی با بیان اینکه یکی از ابزار های ما برای کنترل سوداگری و اخلال در بازار مسکن 
ابزار نظارتی است افزود: در گذشته گزارشی ارسال شد که نشان می داد از حدود ۹۰۰ 

برجی که در تهران ساخته شده است حدود ۶۰ درصدشان بدون مجوز بوده است. 
همین مسئله موجب افزایش نظارت ها بر ساخت و ساز شده است و ما هم نظارت های 

خود را بر ساخت و ساز افزایش داده ایم.
 ۴20 محله را بهسازی کرده ایم

 وزیر راه و شهرسازی درباره آخرین وضعیت بافت های فرسوده کشور نیز گفت: بافت 
فرسوده کشور سه بخش است. اول تاریخی، بافت فرسوده شهری و بافت حاشیه. 
تا کنون ۲۷۰۰ محله فرسوده در کل کشور شناسایی شده که ۴۲۰ محله در اولویت 

رسیدگی قرار دارد. 
 وی افزود: در همه این محلات اقدامات بهسازی شروع شده است. در ستاد ملی 
بازآفرینی شهری حدود ۴۷۰ میلیارد تومان در کشور هزینه کرده ایم. سنگ فرش کردن 
خیابان های قدیمی، جدول کاری جوی آب و ایجاد فضای سبز و پارک از جمله کار های 
این ستاد بوده است. در بافت فرسوده شهر تهران هم حدود ۱۰۰ هزار واحد مسکونی 
برای ساخت طرح ریزی کرده ایم. اما در بخش بافت فرسوده حاشیه نشین در شهر های 
چابهار و زاهدان اقدامات زیادی انجام داده در آنجا خانه بهداشت، بهسازی معابر، 

احداث پارک و فضای سبز ایجاد کردیم.
 پنج استان به شبکه ریلی متصل شده اند

اسلامی عملکرد خود در حوزه ریلی را نیز اینگونه تشریح کرد: در حمل و نقل ریلی 
برنامه های جهشی را برای اجرا در نظر گرفته ایم که اتصال ۵ استان به شبکه ریلی از 
مهمترین آنهاست. طی دو سال گذشته استان های آذربایجان غربی شرقی و گیلان را به 

شبکه ریلی متصل کرده ایم.
 استان های همدان و کرمانشاه را در سال ۹۷ متصل کردیم و در حال حاضر در حال 
احداث راه آهن چابهار به زاهدان هستیم. اتصال به افغانستان را در آینده اجرا خواهیم 
کرد. اتصال خط آهن رشت به آستارا و اتصال شلمچه به بصره از مهمترین برنامه های 

ترانزیتی در حوزه ریل است.

وزیر راه و شهرسازی :

کمبود مسکن نداریم 

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ بقعه مبارکه امامزاده عمران بپلاک ۱۲۹ 

فرعی از ۷۵ اصلی واقع در بخش جعفرآباد ثبت قم اراضی روستای گلستان 
که بنام اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان قم میباشد، در جریان ثبت 
است که بعلت عدم حضور متقاضی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 
۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنابه تقاضای کتبی نامبرده 
ملی وارده ۵/۲۷ مورخ ۱۳۹۹/۰۲/۰۷ تحدید حدود پلاک مذکور در روز 
دوشنبه مورخ ۱۳۹۹/۰۳/۱۲ ساعت ۹/۵ صبح در محل وقوع ملک انجام 
میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصاً به مالکین مجاور و یا نماینده 
قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم 
رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و 
اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد، 
ضمناً تبصره ماده واحده مصوب ۷۳/۰۲/۲۵ معترض ظرف مدت یکماه 
پس از تسلیم اعتراض باداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع 

ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
محمدرضا خدایاری
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه
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مالک باشگاه تراکتور مطرح کرد:

فساد عمده در فوتبال آن بالاهاست!
مالک باشگاه تراکتور با تاکید بر اینکه نمی گذارد این تیم به خاطر پرونده هایش 
محروم شود گفت: ما یک باشگاه خصوصی هستیم و با تمام توان از حقوق باشگاه 
دفاع خواهم کرد. محمدرضا زنوزی ضمن تبریک حلول ماه مبارک رمضان و 
گرامیداشت یاد و خاطره شهید امیر سلیمانی به عنوان یکی از هواداران تراکتور که 
اخیراً به درجه رفیع شهادت نائل آمد، در خصوص اتفاقات روزهای اخیر در رابطه 
با پرونده های بازیکنان خارجی تراکتور، بیان کرد: باشگاه تراکتور متعلق به بخش 
خصوصی بوده و همه چیز ما حساب و کتاب دارد. زنوزی ادامه داد: من نمی توانم 
خودم را قانع کنم که پول بازیکنی را داده ایم ولی به پرونده اش که نگاه می کنیم، 
می بینیم که رسید این پرداخت پول را در پرونده اش نگذاشته اند. این مسائل باعث 
می شود که ما واکنش نشان داده و موضوع را برای شفافیت بررسی کنیم. وی با 
بیان اینکه من مدیر دولتی یا مدیر یک باشگاه دولتی نیستم که امروز باشم و فردا 
نباشم، افزود: تراکتور تیم شهر من است و حتی اگر مالک آن نباشم، مسائل آن را 
پیگیری می کنم و وقتی که این باشگاه در اختیار من نبود هم مسائل مرتبط با آن 
را پیگیری می کردم. مالک باشگاه تراکتور تأکید کرد: من طی مصاحبه ای گفتم 
که باشگاه ها به صورت حقوقی و کارآگاهی موضوع شکایات و پرونده های خود 
را بررسی کنند که چه اتفاقی افتاده که ما در تمامی پرونده ها محکوم می شویم؟ 
برای نمونه ما حدود ۹۰ درصد پول استوکس را پرداخت کردیم و مابقی آن به خاطر 
بی انضباطی این بازیکن پرداخت نشده است. چندین تعهد به دلیل بی انضباطی 
از این بازیکن گرفتیم ولی هیچکدام از آن ها در پرونده  او درج نشده است. شما 
جای من باشید چه فکری می کنید؟ محمدرضا زنوزی ادامه داد: به این دلیل 
روی موضوع دست گذاشته ام که من این پول را از جیبم پرداخت می کنم. من 
به خاطر خودم افشاگری نکردم، من که نمی گذارم تراکتور مثل سایر تیم ها محروم 
شود، من یا به نتیجه می رسم و پول را پرداخت نکرده و خسارت می گیرم و یا به 
نتیجه نمی رسم و پول را پرداخت می کنم. افشاگری کردم که آقایان فوتبال را به 
کجا می برید؟ هر روز در رسانه ها صحبت می کنید که فلان دلال چه شد؟ این 
درحالیست که عمده ی فساد آن بالاهاست. مشکل این نیست که یک ایجنت از 
آوردن بازیکن ۵ الی ۱۰ درصد پول بگیرد، مشکل جای دیگری است که به صورت 
بخش  اینکه  با  گفت:  تراکتور  باشگاه  مالک  می شود.  مدیریت  سیستماتیک 
خصوصی هستیم، اما هر کس که بخواهد ورود کند، می گویم بررسی کنید و از 
جیب خودم هزینه می کنم، ولی سیستم های نظارتی و امنیتی باید به باشگاه هایی 
که از جیب بیش از ۸۳ میلیون نفر هزینه می کنند، ورود کرده و ببینند که چه 
خبری است؟ چرا چشم مان را باز می کنیم و می بینیم که چند پرونده هنگفت در 
دستمان است؟ همان سیستمی که به باشگاه ما ورود کرده، به فدراسیون فوتبال 
هم رفته و پرونده شش میلیون دلاری برعهده گرفته است. زنوزی خاطرنشان کرد: 
من به عنوان هوادار تراکتور و هوادار فوتبال ایران درخواست دارم که موضوع را 

بررسی و نظارت کنند تا مشخص شود که چه خبر است.

دادرس در گفتگو با مهر:

شکایت سپاهان به CAS  بی نتیجه است
 عضو کمیته استیناف فدراسیون فوتبال بعد از صدور رای نهایی پرونده بازی 
پرسپولیس و سپاهان گفت: حق باشگاه سپاهان است که به دادگاه عالی ورزش 

شکایت کند اما سرنوشت استقلال در انتظارش خواهد بود.
بازی  نهایی  رای  گذشته  روز  سرانجام  فوتبال  فدراسیون  استیناف  کمیته 
پرسپولیس و سپاهان را اعلام کرد. بر اساس این رای، پرسپولیس با نتیجه ۳ بر 
صفر برنده بازی شد و حکم اولیه کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال مورد تایید 
قرار گرفت. مهدی دادرس عضو کمیته استیناف فدراسیون فوتبال در پاسخ به 
این سئوال که آیا سپاهانی ها به صورت مستقیم به رای استیناف هم معترض 
شده اند؟ گفت: خیر به صورت مستقیم اعتراضی نبود. من در رسانه ها به نقل 
از مسئولان این تیم خواندم که قصد دارند به دادگاه عالی ورزش )CAS( شکایت 
کنند. ما هم از این تصمیم سپاهان استقبال می کنیم و حق طبیعی آنها است. 
وی ادامه داد: از این موضوع ناراحت نیستیم و همانطور که گفتم استقبال هم می 
کنیم. قطعاً در CAS هم تایید می شود که رای استیناف درست است. عضو کمیته 
استیناف فدراسیون فوتبال با اشاره به شکایت باشگاه استقلال به دادگاه CAS در 
پرونده سوپرجام تصریح کرد: من به دوستان استقلال که تا همین چند وقت پیش 
هم مسئولیت داشتند گفتم که چرا می خواهید به دادگاه عالی ورزش شکایت 
کنید. او گفت که از سوی هواداران تحت فشار هستیم. به وی اعلام کردم هزینه و 
وقتتان را تلف نکنید چون رای استیناف تایید می شود ولی وی پاسخ داد این تیری 
 CAS است که در تاریکی می اندازیم. دادرس یادآور شد: همه دیدند که در نهایت
هم رای کمیته استیناف ایران را تایید کرد. ما بر اساس آیین نامه و قانون رای می 
دهیم و حکممان هم درست است. وی افزود: به جز من، آدم هایی که در کمیته 
انضباطی و کمیته استیناف فدراسیون فوتبال هستند همگی آدم های باسابقه 
قضایی و سالم هستند. این خیلی مهم است که افراد هم کاربلد باشند و هم سالم. 
دوستان سپاهان هم باید این رای را قبول کنند. رای ما برای سپاهان تلخ اما به 
حق است. عضو کمیته استیناف فدراسیون فوتبال در پایان گفت: شک نکنید اگر 
سپاهان به CAS شکایت کند همان سرنوشت استقلال در انتظارش خواهد بود و 

در آن دادگاه هم محکوم می شود.

محمدنوازی: 

دغدغه مدیران استقلال حل مشکلات 
مالی باشد

 پیشکسوت استقلال گفت: بزرگ ترین دغدغه مدیران استقلال در مقطع فعلی 
حل مشکلات مالی باشد و آن ها باید بتوانند بخشی از مطالبات بازیکنان را پرداخت 
کنند.  »محمد نوازی« اظهار داشت: بزرگ ترین دغدغه مدیران استقلال در مقطع 
فعلی حل مشکلات مالی باشد و آن ها بتوانند بخشی از مطالبات بازیکنان را 
پرداخت کنند. وی افزود: متاسفانه استقلال در ماه های اخیر و به واسطه اتفاقاتی 
که در گذشته برای این تیم رقم خورده است با بدهکاری های زیادی روبرو هستند و 
این می تواند در آینده این تیم تاثیر بگذارد. پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: 
باشگاه استقلال تلاش خود را می کند تا مطالبات بازیکنان را پرداخت کند و البته 

بازیکنان نیز مثل گذشته صبر پیشه کنند تا موانع مالی از پیش رو برداشته شود.
وی تاکید کرد: زمان برگزاری رقابت های لیگ برتر مشخص نیست و به اعتقاد من 

مسوولان  باید بهترین تصمیم را اتخاذ کنند تا سلامت ورزشکاران به خطر نیفتد.
نوازی در پایان درباره  انتقادات افشین پیروانی از امیر قلعه نویی گفت: این که در 
رسانه ها بخواهیم هر صحبتی را بر زبان آوریم کار قشنگی نیست. متاسفانه پیروانی 
پای مرحوم حجازی را به این ماجرا باز کرده است و رفتار درستی را از خود نشان 

نداد. بهتر است او بر  اساس جایگاهی که دارد حرف بزند.

رادیو ناپولی:

سردار آزمون می خواهد به لیگ برتر 
انگلیس برود

و  ناپولی در نقل  آزمون هدف نخست باشگاه  ناپولی اعلام کرد سردار  رادیو 
انتقالات تابستانی است اما احتمالا این بازیکن راهی لیگ انگلیس می شود. 

رادیو ناپولی که خبرهای مربوط به باشگاه ناپولی را با جزئیات منتشر می کند در 
تازه ترین خبر خود درباره سردار آزمون اعلام کرد که این مهاجم ایران همچنان 
در صدر لیست خریدهای ناپولی قرار دارد. »هیچ مدرکی مبنی بر علاقه باشگاه 
ناپولی به جذب مویس کین )بازیکن ایتالیایی اورتون( وجود ندارد. هدف نخست 
ناپولی، آزمون از زنیت است. اگرچه این تصمیم هزینه زیادی دارد و به نظر می رسد 

که این مهاجم می خواهد به لیگ برتر انگلیس برود.«
روز گذشته هم روزنامه گاتزتا ایتالیا اعلام کرد از آنجا که سردار آزمون بازیکن 
غیر اروپایی بود و لیست بازیکنان غیر اروپایی ناپولی هم پر است، این باشگاه در 
صورت قطعی کردن خرید مهاجم ایرانی باید یکی از نفراتش را که احتمالًا لوزانوی 

مکزیکی است، از لیست خارج کند.

 مدافع تنومند سابق استقلال گفت: با این تیم خاطرات خوبی دارم که قهرمانی 
در لیگ برتر و دیگری چهار پیروزی پیاپی برابر پرسپولیس که  به نماد هواداران 

تبدیل شد و لذت عجیبی داشت. 
»حنیف  عمران زاده« چهره ای ویژه در بین هواداران استقلال محسوب می شود، 
بازیکنی که سال ها در خط دفاعی آبی پوشان تهرانی به میدان رفت و لقب »بچه 

غول« را از هواداران گرفت.
بر زبان  را  ایرنا حرف های جالبی  با خبرنگار ورزشی  عمران زاده در مصاحبه 
آورد،   از خاطراتش با پیراهن آبی، امیر قلعه نویی، درگیری اش  با سوشا مکانی، 

خداحخافظی اش از فوتبال حرف زد.
لقب بچه غول را چه کسی بر روی تو گذاشت؟ 

هواداران استقلال، این لقبی  بود که در سال دوم حضورم در این تیم به من 
دادند.

از این که لقب بچه غول را برای تو گذاشتند ناراحت نشدی؟ 
نه تنها از  این لقب هیچ وقت ناراحت نشدم بلکه خوشحال شدم. اتفاقا از این که 

به من لقب بچه غول را دادند خیلی خوشحال شدم.
چرا این لقب را به تو دادند؟ 

این لقب را به خاطر این به من دادند که هیچ بازیکنی از من نمی توانست عبور 
کند، من طوری بازی می کردم که بازیکنی جرات نکند سمت من بیاید.

حضورت در استقلال با محرومیت همراه شد؟ 
وقتی من به استقلال آمدم محروم شدم، درباره این محرومیت نمی خواهم حرف 
بزنم چرا که همه می دانند برخی افراد چه کارهایی کردند تا من محروم شوم. آن ها 

را به خدا واگذار کرده ام.
برای پایان این محرومیت سختی های زیادی کشیدی؟ 

خیلی شاید باور نکنید  اما در آن روزها که محروم بودم زجر زیادی کشیدم تا 
محرومیتم به پایان برسد و بتوانم بازی کنم. دوران عذاب آوری بود.

چطور شد به استقلال رفتی؟ 
اردوی تیم ملی بودم، »علی دایی« هدایت این تیم را بر عهده داشت، از باشگاه 
استقلال تماس گرفتند تا با من مذاکره کنند، آن روز علی آقا به بازیکنان استراحت 
داده بود، نزد او رفتم و ماجرای پیشنهاد استقلال را مطرح کردم، اجازه داد و رفتم 

قرارداد بستم و دوباره به اردوی تیم ملی برگشتم.
اولین بازی ات پس از پایان محرومیت مقابل کدام تیم بود؟ 

مقابل پیکان بود، پنج دقیقه فرصت حضور در میدان را پیدا کردم، برای بازی 
کردن خیلی انگیزه داشتم و می خواستم خودم را نشان بدهم. آن موقع به قدری 

برای فوتبال بازی کردن انگیزه داشتم که می خواستم زمین چمن را گاز بزنم.
بهترین خاطره ات از حضور در استقلال چیست؟ 

پاک  از ذهنم  اما ۲ خاطره هیچ وقت  دارم  استقلال خاطرات خوبی  با  من 
نمی شود، یکی قهرمانی با استقلال در لیگ برتر و دیگری  چهار برد پیاپی برابر 
پرسپولیس که  به نماد هواداران استقلال تبدیل شد، برایم فراموش شدنی نیست و 

تا ابد فراموش نمی کنم. این چهار پیروزی برایم لذت عجیبی داشت.
بدترین خاطره؟ 

شکست مقابل اف سی سئول در نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا که باعث شد از 
رسیدن به فینال این تورنمنت محروم شویم.

شکست سه بر 2 مقابل پرسپولیس چطور؟ 
اگرچه ناراحت کننده بود اما به اندازه بازی با اف سی سئول ناراحت کننده نبود، 
آن قدر  شهرآورد را برده بودیم که حالا یک شکست چیزی از ارزش های آن کم 

نمی کند.

شوخی های عجیب غریبی می کردی، یکی از این شوخی ها را برایمان 
تعریف کن. 

زمانی که در استقلال بودم، مربی بدنساز »علی مولایی« نام داشت، فرزند 
شیطانی داشت و با بازیکنان شوخی می کرد. یک روز قبل تمرین نوبت ماساژم 
بود، او را گرفتم در کمد انداختم، صندلی ماساژ را جلوی کمدم گذاشتم، بچه ۱۰ 
دقیقه ای لگد زد و بد وبیراه گفت اما دلم براش نسوخت، ۴۰ دقیقه ای او را در کمد 

نگه داشتم و وقتی بیرون آمد دیگر نه شیطنت می کرد و نه حرف بدی می زد!
پدرش حرفی به تو نزد؟ 

نه اتفاقا گفت من نتونستم این پسر را ادب کنم اما تو این کار را انجام دادی.
از بازی با بوریرام تایلند بگو که قرار بود بین 2 نیمه تعویض شدی؟ 

بازی با بوریرام تایلند بود، بازیکنی که مامور مهارش بودم بلند شد روی سرم و گل 
زد، بین ۲ نیمه »امیر قلعه نویی« از من انتقاد کرد، گفتم من اصلا بازی نمی کنم، 
گفتم یک کارت زرد دارم، اگر کارت زرد دوم را بگیرم شما بیچاره ام می کنید، گفت 
بازی نمی کنی، گفتم نه، پژمان را صدا زد و گفت به پژمان نوری بگویید گرم کند، 
جواد نکونام و مهدی رحمتی آمدند بالا سرم و آرومم کردند، رفتم تو زمین و گل دوم 

استقلال را به ثمر رساندم.
ماجرا دعوایت با سوشا مکانی چه بود؟ 

بازی تمام شده بود، پرسپولیس به برتری رسیده بود، مکانی سمت هواداران 
استقلال خوشحالی می کرد، عدد ۶ را نشان می داد و الفاظی را به کار می برد، 
سمت وی رفتم و به او گفتم برو سمت هواداران پرسپولیس خوشحالی کن، ما 
هم وقتی برنده می شویم سمت هواداران خودمان شادی می کنیم، گفت همینه 
و دلم می خواهد، منم ناراحت شدم و دعوا شد، کریم باقری آمد و جدا کرد، اگر او 

نمی آمد کار بیخ پیدا می کرد، یک خاطره برایتان تعریف کنم که بخندید.

چه خاطره ای؟ 
برای تست دوپینگ رفتم، منتظر بودم دیدم آقایی که کارت گردنش است محکم به 
پشت من کوبید، من یک لحظه فکر کردم از اعضای پرسپولیس است، گردن او را محکم 
گرفتم و به زانویم چسباندم، بنده خدا می گفت دکترم من، گفتم دکتر چی؟ گفت دکتر 

دوپینگ، کارتش را نشان داد، معذرت خواهی کردم و رفتم تست دوپینگ دادم.
بهترین گلی که برای استقلال زدی؟ 

بازی با شهرداری یاسوج، از فاصله ۴۰ متری گل زدم و استقلال به فینال جام 
حذفی صعود کرد.

بدترین اشتباهی که در استقلال انجام دادی؟ 
بازی با الریان قطر بود، جواد نکونام مامور مهار رودریگو تاباتا بود، استقلال یک 
بر صفر جلو افتاد من تکل  زدم و به سود حریف پنالتی شد، مساوی شدیم، ۲  بر 
یک جلو افتادیم به سود الریان خطا اعلام شد، توپ را سانتر کردند و من آمدم دفع 
توپ انجام دهم توپ به سرم خورد و به گل قطری ها تبدیل شد، گل سوم را زدیم 
در دقیقه ۹۰ هافبک الریان توپ را پشت پژمان منتظری چیپ انداخت، من بدن 
گذاشتم و چند بار فریاد زدم مهدی )رحمتی( بیا نیومد، بعد چند ثانیه از دروازه 
بیرون آمد اما همان بازیکن از کنار من توپ را رد کرد و گل زد، قلعه نویی فریاد زد 

نکونام تاباتا را ول کن عمران زاده را بگیر.
بهترین مهاجمی که روبروی آن بازی کردی؟ 

همه مهاجمان خوب بودند اما عماد رضا بازیکن فوق العاده ای بود.
از خداحافظی ات بگو؟ 

خیلی سخت بود اما برای این کار خیلی فکر کردم، با همسرم مشورت کردم. ۶ 
بار با هم صحبت کردیم و در نهایت تصمیم گرفتم تا به طور رسمی برای همیشه 
کفش هایم را آویزان کنم.  بعد از اینکه  از استقلال رفتم، دیگر حسی نسبت به بازی 
فوتبال نداشتم. دیگر از فوتبال لذت نمی بردم. فوتبال زندگی من بود، سال ها 
به بازی مشغول بودم و هرگز فکر نمی کردم که  روزی یکی  از چهره هایی شوم 
که   هواداران به او علاقه دارند. البته این اتفاق برای همه فوتبالیست ها خواهد 
افتاد. بازیکنانی قبل از ما بودند که یک روز به فوتبال روی آوردند، محبوب شدند 
و با چشم های اشکبار، فوتبال را ترک کرده و از آن به بعد تنها خاطرات دوران 

بازیگری شان را مرور می کردند.
از علیرضا منصوریان ناراحت هستی زیرا او تو را در فهرست مازاد 

استقلال قرار داد؟ 
از منصوریان ناراحتم البته نه به دلیل اینکه  من، آرش برهانی و وحید طالب لو را 
از استقلال کنار گذاشت، مربیگری سلیقه ای است و هرکس طبق سلیقه خودش 
عمل می کند. شاید من هم اگر روزی مربی شوم، به یک بازیکن اعتقاد زیادی 
داشته باشم و دیگری را نپسندم اما هنوز برایم قابل هضم نیست که  منصوریان 
چنین رفتاری با ما کرد. نحوه برخورد او بسیار بد بود چرا که  حرمت ما سه نفر را نگه 
نداشت و ما از این موضوع ناراحت هستیم. منصوریان می توانست به راحتی با ما 
صحبت کند و این موضوع را به خود ما بگوید اما لیست مازاد و قرار دادن عکس  ما 

سه نفر در یک  قاب، در شان ما نبود.
بعد از جدایی استقلال به خونه  خونه بابل رفتی. وقتی برای بازی 
دوستانه با استقلال راهی زمین شماره 2 آزادی شدی، چرا گریه می کردی؟ 
برایم بسیار سخت بود مقابل تیمی قرار بگیرم که  سال ها با جان و دل برایش 
بازی کردم. برایم خیلی سخت بود که  مقابل هواداران استقلال قرار بگیرم. واقعا 
هرگز فکر نمی کردم یک روز از این تیم جدا شده و بخواهم مقابل آن بازی کنم. 

نمی توانستم جلوی احساساتم را بگیرم و اشک از چشمانم جاری شد.

حنیف عمران زاده: 

چهار پیروزی پیاپی برابر پرسپولیس لذت عجیبی داشت

ورزشی

رئیس هیأت بدن سازی و پرورش اندام استان قم گفت: قهرمانان میادین کشوری سال ۱۳۹۸ رشته های زیر مجموعه 
این هیأت با پرداخت پاداش نقدی تجلیل شدند.

 سعید آمده اظهار کرد: با توجه به برنامه ریزی و اعلام قبلی هیأت قرار بود در نیمه دوم اسفند ماه همزمان با میلاد با 
سعادت حضرت علی )ع( جشن پایان سال هیأت بدن سازی و پرورش اندام و تجلیل از قهرمانان این هیأت برگزار شود که 
به دلیل شیوع کرونا این امکان میسّر نشد. وی افزود: به همین منظور پاداش نقدی تمامی ورزشکارانی که در سال ۱۳۹۸ 
برای استان قم در مسابقات قهرمانی کشور در رشته های مختلف هیأت بدن سازی و پرورش اندام مدال کسب کرده اند به 
حساب آنها واریز شد، ضمنا در اولین فرصت بعد از برقراری شرایط عادی در استان قم در مراسمی ویژه با حضور مدیر 
کل ورزش و جوانان و مسوولان هیأت، تقدیرنامه  این قهرمانان عزیز به آنها اهداء خواهد شد. رئیس هیأت بدن سازی و 
پرورش اندام استان قم اضافه کرد: هدف هیأت از برگزاری جشن پایان سال، تقدیر و قدردانی از خانواده  فداکار هیأت 
بدن سازی و پرورش اندام قم بود که متاسفانه این امکان فراهم نشد، به همین دلیل از تمامی پدران، مادران، همسران و 
خانواده های عزیز پیشکسوتان، قهرمانان، داوران، مربیان و کادر اجرایی هیأت تشکر و قدردانی می کنیم، ان شاءالله در 
آینده ای نزدیک بتوانیم زحمات بی دریغ آنها جبران کنیم. وی همچنین به اطلاعیه فوری ورزش و جوانان برای باشگاه ها 
اشاره و عنوان کرد: باشگاه ها و اماکن ورزشی تا پانزدهم اردیبهشت تعطیل هستند ولی با توجه به دستورالعمل ستاد 
مقابله با کرونا در ورزش و وزارت بهداشت تمام باشگاه داران باید اطلاعات خود را در سامانه خود اظهاری سلامت به 

نشانی salamat.gov.ir وارد کنند.
آمده خاطرنشان کرد: از تمام باشگاه داران درخواست می کنیم هر چه سریع تر در این به عنوان مشاغل کم خطر ثبت نام 
کنند، نکته قابل توجه این است که فقط مشاغلی می توانند بعد از تایید ستاد مقابله کرونا بازگشایی شوند که در این 

سامانه ثبت نام کرده باشند، بنابراین موضوع اهمیت دارد و باشگاه ها برای این منظور اقدام کنند.

رعد پدافند هوایی در دومین سال حمایت از تیم های باشگاهی ورزش قم از نماینده بدمینتون قم در مسابقات لیگ برتر 
باشگاه های کشور حمایت می کند. رعد پدافند هوایی که یک مجموعه نظامی است در سال های اخیر یکی از حامیان 
مالی اکثر رشته ها و تیم های ورزشی استان های مختلف کشور بوده و خدمات ارزنده ای را به ورزش قهرمانی و حرفه ای 
ارائه کرده، نهادی که حالا به ورزش قم نیز ورود کرده و آرام آرام حامی تیم های معتبر ورزش قم در لیگ های کشور است. 
در سال ۱۳۹۸ که علاقمندان به ورزش بعد از سال ها شاهد حضور تیمی از قم در لیگ برتر کبدی مردان باشگاه های 
کشور بودند، این تیم با پیگیری های هیات کبدی قم با نام پدافند هوایی وارد لیگ شد و با جذب مهره های مطرح و 
سرشناس این رشته در کنار چند کبدی کار بومی تا آخرین هفته یکی از مدعیان قهرمانی بود که سرانجام به نایب قهرمانی 
بسنده کرد. اکنون فصل جدیدی از مسابقات لیگ های باشگاهی کشور در راه است و بعد از پایان ماجرای کرونا، فعالیت 
لیگ های برتر و دسته های دیگر در حالی آغاز می شود که بدمینتون قم در سال ۱۳۹۸ سهمیه حضور در لیگ برتر ایران 
را کسب کرده و بعد از حدود یک دهه قصد ورود به بالاترین سطح رقابت های باشگاهی را دارد. بدمینتون قم متشکل از 
استعدادها و نخبه های بومی این رشته امسال در شرایطی به لیگ برتر می رود که یکی از نگرانی های هیات بدمینتون قم 
نداشتن حامی مالی برای تامین هزینه های این تیم بود، اما پیگیری های این هیات با حمایت و پشتیبانی اداره کل ورزش 
و جوانان قم سرانجام به نتیجه رسید و بدمینتونی ها حامی مالی پیدا کردند. پدافند هوایی بعد از رشته کبدی، حمایت 
از بدمینتون قم را نیز پذیرفته و بدین ترتیب تیم قم با نام رعد پدافند هوایی امسال در مسابقات لیگ برتر بدمینتون مردان 
باشگاه های کشور به میدان می رود، رشته ای که المپیکی است و بدمینتون بازان قم با توجه به تعویق المپیک فرصت 
خوبی برای نمایش توانایی های خود دارند. رئیس هیات بدمینتون استان قم گفت: با توافق صورت گرفته با مجموعه 
رعد پدافند هوایی قرار است نماینده قم در رقابت های فصل جدید لیگ برتر باشگاه های کشور با این نام به میدان برود، 

بازی های لیگ برتر بدمینتون مردان با شرکت هشت تیم در نیمه دوم سال به انجام می رسد.

حمایت پدافند هوایی از دومین تیم لیگ برتری قم پاداش نقدی برای مدال آوران بدن سازی و پرورش اندام قم 

گفت و گو :رضا جعفری

مجموعه ورزشی جوادالائمه با 6 مکان شامل استخر، سالن و 
زمین چمن  به عنوان بزرگترین مجتمع ورزشی منطقه پرجمعیت 
پوشش  و  کشوری  مهم  مسابقات  میزبانی  ساله  هر  نیروگاه 
فعالیت های قهرمانی و همگانی رشته های مختلف ورزشی را انجام 
می دهد.  یک دهه قبل و دقیقا پائیز ١٣٨9 بود که سفر مقام معظم 
رهبری به استان قم دستاوردهای پر خیر و برکتی برای شهر کریمه 
اهل بیت )ع( به دنبال داشت، به ویژه برای منطقه نیروگاه قم که 
در سخنان رهبری خطاب به مسوولان رسیدگی به آن مورد تاکید 
ایشان نیز قرار گرفت. یکی از ارگان هایی که پیرو فرمایش مقام 
معظم رهبری مبنی بر رسیدگی به منطقه نیروگاه، پیش قدم شد 
اداره کل ورزش و جوانان استان قم )تربیت بدنی سابق( است که 
فضاها و اماکن متعددی را بر حسب وسع و توان خود در این منطقه 
احداث کرده و در اختیار ورزشکاران، قهرمانان و علاقمندان به این 

عرصه مهم اجتماعی قرار داده است.
اداره کل ورزش و جوانان استان قم در منطقه نیروگاه ١5 مکان 
سالن  نیروگاه،  شهدای  ووشو  اختصاصی  سالن  از  اعم  ورزشی 
چند منظوره نرجس، خانه کشتی سپهبد شهید سلیمانی، سالن 
باستانی پوریای ولی، زمین چمن مصنوعی جوادالائمه، استخر 
حجاب، سالن چند منظوره مهر، سالن انقلاب، سالن جودو راحله، 
سالن بوکس راحله، سالن کاراته راحله، سالن زیتون، سالن باستانی 
 حضرت ابوالفضل )ع(، سالن فتح و سالن چند منظوره حضرت 

ابوالفضل )ع( احداث کرده است.
برای کسب اطلاع از جزئیات بیشتر راجع به فضاهای ورزشی 
موجود در منطقه نیروگاه قم به سراغ یکی از قدیمی های این منطقه 
و از چهره های شناخته شده در ورزش قم رفت و پای صحبت های 
توحید محمدی مدیر فعلی مجموعه ورزشی جوادالائمه، بزرگترین 

مجموعه ورزشی نیروگاه نشست که از نظرتان می گذرد:
چند مجموعه ورزشی در منطقه نیروگاه وجود دارد؟

این منطقه ١5 فضای  در  تا کنون  و جوانان  ورزش  اداره کل 
ورزشی احداث کرده که تعدادی از آنها در دو مجموعه ورزشی 
جوادالائمه و راحله قرار گرفته اند و سایر اماکن نیز در دیگر نقاط 
نیروگاه به تیم های ورزشی، ورزشکاران و قهرمانان عزیز هم استانی 

ما خدمات رسانی می کنند.
مجموعه ورزشی راحله سه سالن اختصاصی رشته های جودو، 
بوکس و کاراته دارد اما مجموعه ورزشی جواد الائمه در خیابان 
جوادالائمه با 6 مکان، بزرگترین مجتمع ورزشی منطقه پرجمعیت 
نیروگاه است که میزبانی مسابقات مهم کشوری و پوشش تعداد 

زیادی از رشته های ورزشی را انجام می دهد.
چه رشته هایی در این مجموعه فعال هستند؟

ابتدا باید به این نکته اشاره کنم که نیروگاه به منطقه قهرمان پرور 
ورزش معروف است، در مجموعه جوادالائمه تقریبا برای تمامی 
رشته ها فضا و امکانات وجود دارد، هم رشته های توپی و تیمی در 
این مجموعه فعال هستند و هم رشته های انفرادی شامل کشتی و 
انواع و اقسام ورزش های رزمی امکان تمرین و برگزاری مسابقات 
الائمه  جواد  ورزشی  مجموعه  در  بگویم  باید  مجموع  در  دارند. 
امکانات و فضای ورزشی تعداد زیادی از رشته های تیمی و انفرادی 
بانوان در آن فراهم شده و هیات های  و  آقایان  در هر دو بخش 

مختلف ورزش قم در آن فعالیت می کنند.
از چه زمانی توسعه فضاهای ورزشی این منطقه آغاز 

شد؟
نیروگاه به عنوان یکی از مناطق پرجمعیت شهر مقدس قم بعد از 
سفر سال ١٣٨9 مقام معظم رهبری به استان قم بیشتر مورد توجه 
قرار گرفت، ایشان در سخنان خود رسیدگی به نیازهای این منطقه 

را مورد تاکید قرار دادند و خوشبختانه اتفاقات خوبی در ورزش رخ 
داد زیرا نیروگاه مملو از استعدادها و نخبه های ورزش قهرمانی در 
رشته های گوناگون است که مدال های مختلف از میادین کشوری، 

بین المللی، آسیایی و جهانی نصیب ورزش قم کرده اند.
قم  ورزش  قهرمان پرور  منطقه  نیروگاه  این  به  چرا 

می گویند؟
به دلیل اینکه استعدادها این منطقه با امکانات کم و با حداقل ها 
سازگار هستند و نگاهی به سوابق افتخار آفرینان ورزش قم نشان 
حرفه ای  ورزش  وارد  منطقه  این  از  آنها  از  بسیاری  که  می دهد 

شده اند و اکنون در سطح ایران، آسیا و جهان شهرت دارند.
چهره ای مثل علی اصغر حسن زاده که اکنون کاپیتان تیم ملی 
فوتسال ایران است و چهار دوره مرد سال فوتسال آسیا شده و 
علیرضا نجاتی که تابستان سال گذشته در مسابقات کشتی فرنگی 
قهرمانی جهان بعد از سه دهه ورزش قم را صاحب سهمیه المپیک 
کرد، تنها نمونه ای از صدها قهرمان صاحب نام و افتخار آفرینان 

منطقه بزرگ نیروگاه در ورزش قم هستند.
ظاهرا تمام امکانات و فضاهای ورزشی در این مجموعه 

وجود دارد؟
بله، امکانات این مجموعه سلیقه هر شهروند را تامین می کند، 
خوشبختانه در مجموعه ورزشی جوادالائمه به عنوان بزرگترین 
ورزش  نیاز  مورد  امکانات  تمام  نیروگاه  منطقه  ورزشی  مجتمع 
آماده  استخر  و  چمن  زمین  سالن،  نظیر  قهرمانی  و  همگانی 

خدمات رسانی به علاقمندان ورزش و قهرمانان ورزشی است. 
توسعه مجموعه جواد الائمه از چه زمانی آغاز شد؟

زمانی که این مجموعه فعالیت خود را در ورزش قم راه اندازی 
کرد تنها یک سالن ورزشی داشت که به نام شهدای نیروگاه مطرح 
است، اما در مسیر توسعه آن در سال ١٣٨6 احداث سالن کشتی 
سپهبد شهید سلیمانی انجام گرفت، سپس در سال ١٣٨9 سالن 
چندمنظوره نرجس احداث شد و در دهه ١٣9٠ نیز شاهد احداث 
استخر حجاب، زمین چمن مصنوعی و سالن ورزش زورخانه ای 
و کشتی پهلوانی در این مجموع بودیم تا به بزرگترین مجموعه 

ورزشی منطقه نیروگاه قم تبدیل شود.

تمام  برای  بهره برداری  قابلیت  با  نرجس  منظوره  چند  سالن   
رشته های انفرادی و تیمی، سالن شهدای نیروگاه به عنوان خانه 
اختصاصی رشته ووشو و شرایط فعالیت سایر رشته های رزمی، 
خانه کشتی سپهبد شهید سلیمانی به عنوان پایگاه اصلی پرورش 
قهرمانان کشتی، زمین چمن مصنوعی فوتبال، استخر حجاب 
مجهز به سونا، جکوزی و استخر و همچنین سالن پوریای ولی ویژه 
ورزش زورخانه ای و کشتی پهلوانی در این مجموعه بنا شده است، 

ضمنا این مجموعه از دو سالن بدنسازی نیز برخوردار است.
مجموعه جوادالائمه قابلیت میزبانی مسابقات مختلف 

کشوری هم دارد؟
بله صد در صد، در طول سال میزبان جمعیت زیادی از رده های 
سنی مختلف مردم علاقمند به ورزش برای فعالیت در بخش های 
از  بسیاری  و  هستیم  مختلف  رشته های  قهرمانی  و  همگانی 
هیات های ورزشی استان قم مسابقات مهم استانی و رقابت های 

کشوری خود را در این مجموعه میزبانی می کنند.
این منطقه سرشار از استعداد در ورزش های انفرادی است، در 
این سال ها به دلیل مجهز بودن سالن کشتی شهید سلیمانی 
مسابقات لیگ برتر کشتی و پیکارهای رده های سنی پایه کشتی 
برگزاری  شاهد  همچنین  شده،  برگزار  مجموعه  این  در  کشور 
رقابت های ووشو قهرمانی ایران در سبک های مختلف، مسابقات 
رزمی و چندین رقابت دیگر استانی و ملی در این مجموعه ورزشی 

بوده ایم.
این مجموعه باز هم توسعه می یابد؟

خوشبختانه اداره کل ورزش و جوانان به عنوان متولی ورزش در 
قم، نگاه ویژه ای به این منطقه داشته و در سال های اخیر شاهد 
رشد و پیشرفت فضاها و افزایش امکانات ورزش همگانی و قهرمانی 
در این منطقه پرجمعیت و پراستعداد بوده ایم و نگاه مثبت این اداره 
کل به نیروگاه همچنان برقرار است. در مرحله تجهیز این مجموعه 
ورزشی توسط اداره کل ورزش و جوانان استان قم، استخر این 
مجموعه در نیمه دوم سال گذشته به پارکینگ مجهز شد، همچنین 
مجوز ایجاد زمینی برای آموزش و برگزاری فعالیت های رشته گلف 

صادر شده و این زمین گلف در حال احداث است.

مدیر مجموعه ورزشی جوادالائمه  مطرح کرد :

توسعه بزرگترین مجموعه ورزشی در منطقه نیروگاه 
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دهه ۹۰ سال هایی تلخ برای دنیای سیاست بود، سال هایی که در آن برخی 
روحانیون انقلابی و سیاسی از حلقه اول اطرافیان امام رهبری دار فانی را وداع 

گفتند، چهره هایی که شاید نظیر آنها کمتر در دنیای سیاست و حوزه باشد.
در زمین سیاست، علاوه بر اینکه سازوکارها مهم هستند، شخصیت ها و چهره ها 
هم بی تاثیر نیستند. آن ها هستند که با نوع و نحوه بازی و استراتژی که در روند 

تحولات سیاسی در پیش می گیرند، نتیجه معادلات سیاسی را تغییر می دهند. 
در این میان اما ساختار سیاسی ایران پیوند نزدیک و عمیقی با روحانیت خورده 
است، آنها که زمانی در قالب مبارزان انقلابی فعالیت می کردند و بعد از انقلاب نیز 
عهده دار مسئولیت هایی کلیدی و مهم در ساختار سیاسی نظام جمهوری اسلامی 
شدند آنچنان که حضور یا عدم حضورشان در ساختار سیاست گاها بسیار مشهود 
و تاثیرگذار بوده است.  دهه ۹۰ اما دهه ای تلخ برای این طیف از سیاسیون بود، 
روحانیونی که جزو حلقه اول شکل گیری نظام جمهوری اسلامی و اطرافیان امام 
از دیگری دار فانی را وداع گفتند،  راحل و رهبر معظم انقلاب بودند، یکی بعد 
روحانیونی تاثیرگذار در فضای حوزه و سیاست. از آیت الله مهدوی کنی که جایگاهی 
محوری در جریان راست سیاست داشت و شاقول تصمیم گیری های وحدت گرایانه 
بود تا آیت الله هاشمی که در دهه ای از دنیا رفت که در اوج محبوبیت بین چپ 
گرایان سیاست بود. در این میان بودند چهره هایی که شاید وجهه فقهی و حوزوی 
آنها پررنگ تر بود اما از دور نیز دستی بر آتش سیاست داشتند و کم تاثیر نبودند. 
آخرین نمونه از آن حلقه اولیه روحانیون، آیت الله امینی بود که چند روز پیش و بعد از 

مدت ها بیماری دار فانی را وداع گفت.
آیت الله سیاست؛

 از میدان داری تحرکات انقلابی تا محبوبیت در بین چپ گرایان
به »آیت الله سیاست« معروف بود، چه قبل از انقلاب و چه بعد از انقلاب از آن 
چهره های تاثیرگذاری بود که تصمیم ها و مشورت هایش در عملکرد انقلابیون قبل 
از ۵۷ و سیاسیون بعد از ۵۷ تاثیر زیادی داشت. بیراه نیست اگر گفته شود آیت الله 
هاشمی رفسنجانی یکی از معمارهای اصلی جمهوری اسلامی بوده است. شخصی 
که در دو دهه اول انقلاب در دو جایگاه مهم ریاست جمهوری و ریاست مجلس ایفای 
مسئولیت سیاسی کرد. سمت هایی چون نماینده امام خمینی )ره( در جنگ و یا به 
تعبیری فرمانده ارشد جنگ نقش او را در تحولات انقلاب اسلامی خاصه در دهه 
۶۰ ویژه تر کرد.او در دوران حضورش در پاستور هم از سرعت خود کم نکرد و آنقدر 
در توسعه و ساخت ایران بعد از جنگ پیش رفت که لقب »سردار سازندگی« را به او 
دادند. آیت الله هاشمی که در دهه ۷۰ از سوی اصلاح طلبان عالیجناب سرخپوش 
لقب گرفت و بارها مورد حمله و هجمه واقع شد اما در اواخر دهه ۸۰ و دهه ۹۰ به 
محبوبیت زیادی در بین چپ گرایان رسید و چشم امید آنها در عالم سیاست شد.  
رفسنجانی البته از سال ۱۳۶۸ تا زمان فوت در ۸۲ سالگی، ریاست مجمع تشخیص 
مصلحت نظام را برعهده داشت. او در همه ادوار مجلس خبرگان رهبری، نمایندگی 
استان تهران در آن را بر عهده داشت و از ۱۳۸۶ تا ۱۳۹۰، دومین رئیس این مجلس 
بود. او همچنین رئیس هیئت مؤسس و هیئت امنای دانشگاه آزاد هم بوده است. 
در نهایت اینکه شخصیت آیت الله هاشمی رفسنجانی به شکلی بود که در طی چهار 
دهه حیات سیاسی جمهوری اسلامی، حضوری فعال و پر فراز و نشیب در صحنه 
سیاست کشور داشت؛  فوت او در دی ماه۹۵ و  در زمانی رخ داد که ۱۱ روز به 
آغاز ریاست جمهوری دونالد ترامپ و کمتر از پنج ماه به برگزاری انتخابات ریاست 
جمهوری ایران باقی مانده بود و نبودن او به گفته چهره های سیاسی باعث شد که 

حسن روحانی یکی از پشتوانه های جدی حمایت گر خود را از دست بدهد.
آیت الله محمدرضا مهدوی کنی؛ 

از نخست وزیری تا شاقول وحدت
هم نشین افرادی چون آیات بهشتی، مطهری و موسوی اردبیلی بود. آن روزهای 
قبل از انقلاب و روزهای ابتدایی بعد از انقلاب دور هم جمع می شدند و درباره اقتصاد 
و حکومت اسلامی صحبت می کرده اند. چند سالی که می گذرد فعالیت هایشان در 
این زمینه بیشتر می شود و در نهایت این بحث ها به تاسیس جامعه روحانیت مبارز 
تهران می  رسد و آیت الله مهدوی کنی از چهره های محوری آن می شود و بعدها 
به دبیر کلی این تشکل روحانی مهم و تاثیرگذار می رسد. نهادی سنتی از روحانیون 
سیاسی که البته آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی هم از اعضای موسس آن بود 
هرچند در اواخر عمر خود به خاطر اختلاف نظرهای سیاسی و برخی دلخوری هادر 

جلسات آن شرکت نمی کرد. 
آیت الله مهدوی کنی که سابقه فعالیت در قبل از انقلاب را داشت و از نزدیکان 
امام خمینی )ره(  بود بعد از انقلاب نیز از روحانیون حاضر در شورای انقلاب بود که 
با فرمان امام برای به دست گرفتن امور کشور در اواخر دوران رژیم پهلوی تشکیل 
شد.انقلاب که پیروز می شود سرپرستی کمیته انقلاب را عهده دار می شود. اما این 
پایان مسئولیت های مهم او در دهه ۶۰ نبود، آیت الله پس از شهادت شهیدان رجایی 
و باهنر، برای نخست وزیری انتخاب شد هرچند دوره این حضور کوتاه بود اما در 
کارنامه سیاسی او به ثبت رسیده است. عضویت در مجمع تشخیص مصلحت نظام، 

عضویت در شورای نگهبان، ریاست مرکز رسیدگی به امور مساجد از دیگر مسئولیت 
های سیاسی اوست.از دیگر نکات جالب توجه درباره زندگی آیت الله مهدوی کنی 
ماجرای عدم حضور او در جلسه دفتر نخست وزیری در هشتم شهریور سال ۶۰ 
است. او در خاطراتش روایت می کند که طولانی شدن یک چرت عصرگاهی مانع از 
رفتن او به جلسه هشتم شهریور ۱۳۶۰ میشود. آیت الله مهدوی کنیبه غیر از اینکه 
متولی مدرسه مروی که از بزرگ ترین مدارس علمیه کشور است بوده، مسئولیت های 
مهم دیگری هم داشته است که از مهمترین آنها ریاست دانشگاه امام صادق )ع( 
است. آیت الله مهدوی کنی از آن دست چهره هایی بوده که در اکثر محافل سیاسی 
با عنوان سیاستمدار سنتی و کهنه کار نظام شناخته می شده است. او در مهرماه 
سال ۱۳۹۳ زمانی که چهار سال بود ریاست مجلس خبرگان رهبری را بر عهده 

داشت، درگذشت.
آیت الله عباس واعظ طبسی؛

 از سخنرانی های کوبنده تا اعتراض به رفتار احمدی نژاد
گفته اند که آیت الله بروجردی او را طلبه ای خوش فکر و زبان حوزه های علمیه 
می دانسته است. طلبه ای که قبل از پیروزی انقلاب به خاطر سخنرانی هایش مدتی 
از سخنرانی منع و زندانی بود و بعد از انقلاب عهده دار سمت هایی چون عضویت در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و مدیریت حوزه علمیه مشهد را تجربه کرد. صحبت 
از آیت الله واعظ طبسی است که در سال ۱۳۵۷ امام خمینی )ره( سرپرستی آستان 
قدس رضوی را به او واگذار می کند و پس از دو سال یعنی در سال ۱۳۵۹، او را به 

عنوان تولیت منصوب کردد.
به گزارش خبرآنلاین ،در همین دوران است که تشکیلات آستان قدس رضوی 
توسعه زیادی پیداکرد تغییر ضریح امام رضا )ع(، ساخت چند رواق جدید و صحن 
جامع رضوی محصول دوره مدیریت اوست و البته گسترش فعالیت های اقتصادی 
آستان قدس هم در این دوره اتفاق افتاد. آیت الله از دور نیز دستی بر آتش داشت و 
از حلقه روحانیون نزدیک به تفکر آیت الله هاشمی بود. او هم از منتقدین سرسخت 
محمود احمدی نژاد بود به نحوی که پس از حوادث انتخابات ریاست جمهوری سال 
۸۸ نه به استقبال محمود احمدی نژاد رفت و نه او را در زیارت حرم رضوی همراهی 
کرد که خیلی از رسانه ها این موضوع را یک اعتراض سیاسی عنوان کردند. بعدها که 
بیمار شد و روی تخت بیمارستان بود، وقتی آیت الله هاشمی به ملاقات او رفته بود در 

توصیف او بیان کرد که آیت الله طبسی جایگزینی ندارد.
او در هفتم اسفندماه به دلیل مشکلات تنفسی در بیمارستان بستری شد که با 

وخیم تر شدن حال عمومی، در ۱۴ اسفند ۱۳۹۴ درگذشت.
آیت الله ابراهیم امینی ؛

 از حمایت از نظریه ولایت مطلقه فقیه تا همراهی با بیت امام)ره(
آیت الله امینی که این روزها حوزه علمیه و دنیای سیاست عزادار فقدان اوست، 
از شاگردان آیت الله بروجردی، امام خمینی )ره( و علامه طباطبایی بود. حضور 
در کنار این روحانیون باعث شد که گروهی را با هدف اصطلاح حوزه علمیه قم و 
اجرای احکام سیاسی تشکیل دهد. آیت الله امینی از حلقه اول روحانیون اطراف 
امام بود که مسئولیت های مهمی را در سال های اولیه شکل گیری نظام جمهوری 
اسلامی داشت. او در سال های بعد از انقلاب از سوی امام)ره( ماموریتی هایی را در 
استان های هرمزگان، مازندران و همدان به عهده گرفت، از جمله در سال ۱۳۵۸ در 
جریان سرکوب شوراهای ترکمن صحرا که آن زمان بخشی از استان مازندران بود، 

به این منطقه اعزام شد وهمین ماموریت ها نشان دهنده اعتماد زیاد امام به او بود. 
آیت الله ابراهیم امینی نجف آبادی عضو مجلس خبرگان، نائب رئیس اسبق مجلس 
خبرگان رهبری، شورای بازنگری قانون اساسی، عضو جامعه مدرسین قم، عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و امام جمعه قم بود. اما از مهمترین مسئولیت های 
او عضویت در شورای بازنگری قانون اساسی بود. آیت الله از ایده پردازان نظریه ولایت 
مطلقه فقیه بود. او همچنین در جلسه تعیین رهبری نظام بعد از رحلت امام خمینی، 

نائب رئیس مجلس بود و روایت های جالبی از آن روز دارد.
آیت الله امینی در جریان انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۳۸۸ در کنار آیت 
الله هاشمی رفسنجانی قرار گرفت و نسبت به آنچه تخلف در انتخابات و برخورد با 
معترضان خوانده می شد واکنش نشان داد. او در یکی از خطبه های نماز جمعه 
قم پس از شروع اعتراضات گفته بود که »افراد را به صرف اختلاف های جزیی با 
ولی فقیه نباید طرد کرد.« این صحبت باعث شد که در آن نماز جمعه عده ای شعار 
اعتراضی سر بدهند و مانع ادامه صحبت های او شوند و از همان ساعات اولیه برخی 
از رسانه های خاص نسبت به این صحبت ها واکنش منفی نشان دادند. در نتیجه 
این برخورد بود که آیت الله امینی که از سال ۱۳۷۱ خطیب نماز جمعه قم بود، به 

اعتراض دیگر در نماز جمعه این شهر حاضر نشد.
عمق وفاداری آیت الله امینی به امام راحل و بیت ایشان خاصه در برخی مقاطع 
که بیت امام مورد هجمه و و رفتارهای تند افراطیون قرار می گرفت بسیار مشهود 
بود و همیشه در کنار بیت امام بود و رابطه صمیمانه و نزدیکی با سیدحسن خمینی 

داشت. او پنجم اردیبهشت ماه ۱۳۹۹ در سن ۹۵ سالگی درگذشت.

آسید مهدی طباطبایی؛
 استاد اخلاقی که مرید نواب و امام)ره(  بود 

آسیدمهدی طباطبایی به استاد اخلاق معروف بود اما دور از دنیای پرهیاهوی 
سیاست هم نبود. نقطه تلاقی اش با سیاست هم به آشنایی با گروه فداییان اسلام و 
نواب صفوی باز می گشت آنچنان که پایش به زندان قزل قلعه هم باز شود. او درباره 
نواب صفوی گفته بود که عاشق نواب بوده و »واقعا باور نمی کردم که یک آخوند تا 

این اندازه جگر داشته باشد. من مرید او بودم و شب اعدامش برایش گریه کردم.«
اما آشنایی اش با امام خمینی هم جالب بود، آشنایی که در جریان اسباب کشی 
امام به خانه ای در قم که از قضا در همسایگی منزل عمه سیدمهدی طباطبایی بوده 
است رخ می دهد و این آغازی بر همراهی همیشگی او با نهضت امام می شود. 
انقلاب که پیروز می شود، مسئولیت سرپرستی بنیاد مستضعفان، سرپرستی زندان 
قصر، دادستانی کل انقلاب مازندران به عهده او گذاشته می شود اما اوج فعالیت 
سیاسی او به چند دوره حضورش در پارلمان مربوط می شود. او از نزدیکان آیت الله 
هاشمی رفسنجانی بود و حتی از کاندیداتوری هاشمی در انتخابات ریاست جمهوری 
سیدمهدی  جنجالی  اظهارنظرهای  از  یکی  کرد.  مستقیم  حمایت  سال ۱۳۹۲ 
طباطبایی بعد از فوت آیت الله هاشمی بود که باعث واکنش تند رسانه های جریان 
خاصی قرار گرفت. او در گفتگویی آیت الله هاشمی را شهید خوانده بود و گفته بود: 
»من آیت الله هاشمی را شهید می دانم، شهید حتماً نباید با شمشیر کشته شود، 
کسی که در طلب حق باشد، شهید است…ایشان را به اندازه ۴ شهید می دانم.« 
سید مهدی طباطبایی سیاستمدار و روحانی میانه رو بود که توصیه های اخلاقیش 
در دنیای سیاست خریدار داشت. همانطور که در یکی از افطاری های رئیس جمهور 
روحانی وقتی بین مهمان ها بحث و جدلی در گرفت، از جای خود بلند شد و همه را 
به آرامش دعوت کرد. او البته این کار را بارها بعد از انتخابات جنجالی سال ۸۸ هم 
انجام داد. او به خاطر عفونت ریوی در اردیبهشت ماه ۱۳۹۷ در ۸۲ سالگی درگذشت. 

آیت الله هاشمی شاهرودی؛
 از رابط امام )ره( تا حل اختلاف بین قوای سه گانه

سال ۱۳۵۳ وقتی حکومت عراق به حوزه علمیه نجف حمله می کند، آیت الله 
هاشمی شاهرودی جزو دستگیر شدگانی بود که روانه زندان شد. اما در نهایت پس 
از چند روز با وساطت مراجع آزاد می شود. آیت الله با پیروزی انقلاب اسلامی در 
ایران عزم خود را جزم می ند و به ایران می آید و رابط امام و سید محمد باقر صدر می 
شود و حتی پیام های مراجع تقلید ساکن نجف را به امام می رساند. آیت الله هاشمی 
شاهرودی پس از ورود به ایران در فروردین  ۱۳۵۸، به درخواست امام تدریس  در حوزه 

علمیه قم را آغاز کرد و از آن زمان تا پایان عمر درس  خارج  فقه  و اصول او برقرار بود.
انقلاب  عالی  شورای  در  عضویت  نبود.  شاهرودی  هاشمی  کار  تمام  این  اما 
فرهنگی، ریاست هئیت عالی حل اختلاف و تنظیم روابط قوای سه گانه و ریاست 
مؤسسه  دایرة المعارف  فقه  اسلامی از دیگر سمت های او بود. او همچنین سال ها از 
اعضای شورای نگهبان بود و در نهایت در سال ۱۳۷۸ بعد از آیت الله محمد حسینی 
بهشتی،آیت الله عبدالکریم موسوی اردبیلی و آیت الله محمد یزدی،عهده دار 
ریاست قوه قضاییه شد و در همان اوایل پذیرش این مسئولیت در اظهارنظری بیان 
کرد که ویرانه ای را تحویل گرفته است.  از آخرین مسئولیت های او ریاست بر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام بود. دوره ای که همزمان با اوج گرفتن بیماری آیت الله 

شاهرودی بود و در نهایت او در سوم دی ماه ۱۳۹۷ درگذشت. 
حجت  الاسلام دعاگو؛ امام جمعه ای صریح و منتقد

»با بازجویی و شکنجه، بیش از یک سال را در زندان قصر گذراندم. انعکاس فتوای 
حضرات آیات طالقانی، منتظری، ربانی شیرازی و... مبنی بر نجاست کمونیست ها، 
بحث با مجاهدین خلق در زندان قصر، پختن حلوا برای درگذشت دکتر شریعتی و 
انتقال مجدد به کمیته مشترک، انتقال به اوین، هم بند شدن با آقایان رفسنجانی، 
منتظری، طالقانی، لاهوتی، رفیق دوست و ... از خاطرات مهم من در زندان است.« 
این بخشی از خاطرات مرحوم حجت الاسلام محسن دعاگو است. امام جمعه ای 
از اعضای ارشد  البته یکی  تاثیرگذار در بین مردم شمیرانات.  دعاگو  و  محبوب 
جامعه روحانیت مبارز هم بود. اما اسم او در آغاز سال های دهه ۶۰ به رسانه ها راه 
پیدا کرد. پس از آنکه علی اکبر پرورش، وزیر وقت آموزش و پرورش تصمیم به تغییر 
معاونان دوران شهید رجایی و باهنر گرفت و او در آن سال جای حسین مظفری نژاد، 
قائم مقام دکتر باهنر در آموزش و پرورش نشست. دعاگو در آن دوران ۳۰ سال به 
عنوان نماد جریان راست در آموزش و پرورش شناخته می شد.  او البته از سال ۸۸ 
به بعد که آیت الله هاشمی امکان حضور در نماز جمعه را نداشت، در صحبت هایش 
به این موضوع انتقاد می کرد. برای مثال در گفتگویی با هفته نامه تجارت فردا در 
شهریور ۹۳ بیان کرده بود که »متاسفانه بعد از مقام معظم رهبری و آیت الله هاشمی 
رفسنجانی خیلی کم در نماز جمعه تهران شاهد تحول مثبت برای قانع کردن افکار 
عمومی پاسخگویی به نیاز افکار عمومی بوده ایم.«او سال ۱۳۹۳ در ۶۲ سالگی به 

دلیل مشکلات قلبی و کلیوی درگذشت. 

۷ روحانی میانه رو که در دهه ۹۰ دار فانی را وداع گفتند

خداحافظی با حلقه اول روحانیون سیاستمدار 

وزیر کشور دولت اصلاحات با تاکید براینکه در ارزیابی شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان نباید از مدار انصاف خارج شد، تصریح کرد: شورا و احزاب اصلاح 
طلب باید بر اساس شرایط موجود کشور در تصمیم گیری ها، راهبردها و ساختارها 

تجدیدنظر کنند. 
عالی  شورای  سابق  عضو  لاری«  موسوی  »سیدعبدالواحد  الاسلام  حجت 
سیاستگذاری یا به بیان دیگر یکی از موثرترین اعضای این نهاد اصلاح طلب روز 
جمعه پنجم اردیبهشت از عضویت در این شورا استعفا داد. استعفایی که در محافل 
خبری و سیاسی بازتاب بسیار یافت و مورد تحلیل قرار گرفت. وزیر کشور دولت 
اصلاحات در گفت و گو با ایرنا به بخشی از پرسش ها درباره دلایل استعفای خود 
پاسخ داد و تصریح کرد که احزاب اصلاح طلب برای اثرگذاری در سیاست باید 

کارآمدتر و مصمم تر فعالیت کنند.
مشکلات جسمی بخشی از دلایل استعفا بود

حجت الاسلام موسوی لاری در توضیح وضعیت سلامتی خود که به عنوان دلیل 
استعفا در نامه آمده بود، گفت: مدتی پیش از انتخابات مجلس یازدهم، اواخر دی 
ماه مقدار قند خون من افزایش یافت و پزشک معالج معتقد بود که بعضی از این 
جلسات و فعالیت ها بر بیماری دیابت تاثیر مستقیم داردکه با رعایت رژیم غذایی، 

ورزش و کاستن از فعالیت ها و  جلسات مشکل حل می شود.
وی اضافه کرد: من در این باره با آقای عارف و بعضی از دوستان دیگر صحبت کرده 
بودم که حضورم در شورا به عنوان نایب رییس منتفی شود ایشان در آن دوران اصرار 
داشتند که تا پایان انتخابات صبر کنم من هم به این دلیل که نمی خواستم تلقی 
منفی از این اقدام در دوران انتخابات صورت گیرد قبول و صبر کردم البته با رعایت 
توصیه پزشکی الحمدلله تا حدود زیادی کنترل شده اما نمی خواهم دوباره افزایش 
پیدا کند. وی در ادامه به بخش دیگری از دلایل کناره گیری خود از شورای عالی 
پرداخت و گفت:  اینکه شرایط جسمی من یکی از دلایل استعفا بود، واقعیت است 
اما فارغ از بحث استعفا که کاملا جنبه شخصی دارد من می خواستم و می خواهم 
که اصلاح طلبان  شرایط جدید و  موقعیت حساس کشور را با دقت بیشتری مد نظر 

قرار دهند هرچند که در قوای سه گانه حضور کم رنگی داشته باشند.
عضو مجمع روحانیون مبارز افزود: یکی از موضوعاتی که اقتضا می کند همه 
کنشگران سیاسی و اجتماعی بیشتر به آن بپردازند و در اواخر دی ماه مطرح نبود، 
شرایط خاص جامعه است. شرایط امروز جامعه ما و کل جهان این واقعیت را القا می 
کند که وارد شرایط جدیدی شده ایم. بیماری کرونا بر اقتصاد دنیا و ایران، مناسبات 
اجتماعی، پیوندهای عاطفی و شاخصه های وفاق ملی و بسیاری از موضوعات دیگر 
تاثیر گذاشته است. دولت، قوای سه گانه و کل مجموعه تصمیم گیرندگان حکومتی 
در حد توان و سهم خود تلاش می کنند با همه انتقادهای جدی که به آنها وارد است، 
اما شرایط موجود نیازمند یک نگاه جدید است که همه اعم از دولت، حکومت، مردم 
و به نمایندگی از مردم نهادهای مدنی باید به آن توجه کنند. باید مشخص شود که 

برای شرایط پساکرونایی چه باید کرد.
این فعال سیاسی با اشاره به اینکه استعفا تصمیم شخصی من بود و با کسی هم 
مشورت نکردم، افزود: شرایط کشور متفاوت شده و یک جابه جایی مهم در حوزه 
تصمیم گیری در مجلس روی داده است. مجلسی با اهداف خاص شکل گرفته و 

ماموریتی دارد.

موسوی لاری ادامه داد: از سوی دیگر در ماه های پایانی امسال موضوع انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ جدی خواهد بود و به دلیل همین شرایط خاص باید همه 
کنشگران سیاسی دقت نظر بیشتری داشته و متمرکزتر فعالیت کنند. احزاب و 
تشکل هایی که در قدرت و قوا جایگاهی ندارند باید با تکیه بر توان مردمی و پیوندی 

که با مردم دارند برنامه های خود را با جدیت دنبال کنند.
شورای عالی در مجموع عملکرد قابل قبولی داشت

حجت الاسلام موسوی لاری در تشریح نحوه فعالیت شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان گفت: بنیان اصلی و ریشه شورای عالی سیاستگذاری از سال ۹۲ 
گذاشته شد و کارش را شروع کرد اما شکل رسمی آن در انتخابات سال ۹۴ نشان 
داده شد و این شورا در دهمین دوره انتخابات مجلس اولین موفقیت رسمی خود 
را کسب کرد. شورای سیاستگذاری نهادی اجماعی و در پی متمرکز سازی ظرفیت 
های اصلاح طلبان و تصمیم گیری برای آینده بود. این جمع ترکیبی از چهره ها و 
احزاب بود که از سال ۹۲ تا سال ۹۷ رشد کرد و موفقیت هایی حتی در سال ۹۸ 
داشت. وی ادامه داد: پس از هر دوره انتخابات هم این سوال مطرح بود که آیا شورای 
عالی سیاستگذاری به کار خود ادامه می دهد یا نه؟ از احزاب، گروه ها، شخصیت ها 
و جریان های مختلف اصلاح طلب در این زمینه نظرخواهی می شد و اکثریت قریب 
به اتفاق در هر مقطعی معتقد بودند این جمع به عنوان یک نهاد اجماع ساز باید 
حفظ شود. در این میان برخی معتقد بودند که مثلا ترکیب این نهاد یا چارچوب های 
عضویت باید تغییر کند، هرکس پیشنهادی داشت اما در نهایت همه این ترکیب را در 
۹۴ و ۹۶ موفق و کارساز می دانستند. در سال ۹۶ همه فکر می کردند که دولت تدبیر 
و امید یک دوره ای خواهد بود اما در شورای عالی سیاستگذاری تلاش شد که کشور 
به سمتی نرود که همه قوا و نهادها و تریبون ها در اختیار یک جریان فکری باشد. 
تجربه این اتفاق در دوران ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد روی داد و هنوز هم 

کشور تبعات منفی آن دوران را تحمل می کند.
وزیر کشور دولت اصلاحات تصریح کرد: شورا در سال انتخاباتی ۹۸ هم به همین 
شیوه در حال حرکت بود اما رقبا هم متوجه اهمیت و اثرگذاری آن در انسجام اصلاح 
طلبان شدند که برای آن ها مطلوب نبود. به همین دلیل شائبه هایی درباره قانونی 
بودن یا نبودن فعالیت شورای عالی سیاستگذاری، حضور شخصیت های حقیقی 
و احزاب و مواردی از این دست مطرح می کردند. در درون جبهه اصلاحات هم 
گروهی از ابتدا با این شورا مخالف بودند و از همان زمان هم کنار کشیدند و حضور 
نیافتند. گروهی دیگر از احزابی که در شورا حضور داشتند اما نظرشان در فهرست 
کاندیداهای شورای شهر یا مجلس تامین نشده بود؛ گلایه مند بودند و کجدار و مریز 
ادامه می دادند، به طوری که هم عضویت در شورا را تایید و هم رد می کردند و فعالیت 

چندانی هم نداشتند.
حجت الاسلام موسوی لاری ادامه داد: این وضیعت قابل دوام نبود اما در جمع 
بندی نهایی مقرر شد که شورا به کار خود ادامه دهد و برای انتخابات مجلس یازدهم 
هم برنامه ریزی کردند اما متاسفانه آنچه در این انتخابات پیش آمد خارج  از اراده 
شورای عالی و اصلاح طلبان بود. مسئله دیگر خوب و بد عمل کردن احزاب اصلاح 
طلب نبود، عده زیادی از کاندیداهای اصلاح طلب رد صلاحیت شدند و مردمی که 

باید پای صندوق می آمدند نیامدند و مجلس در مسیر متفاوتی قرار گرفت.
وی یاد آور شد: در این انتخابات نه بحث باخت شورا مطرح است نه برد آن، نه 

احزاب نقش چندانی داشتند و نه شخصیت های حقیقی. نهادهای مسئول تصمیم 
به رد صلاحیت عده زیادی گرفتند و در بسیاری از حوزه ها رقابتی وجود نداشت. 

هرچه بود این اتفاق ها تاکنون افتاده است.
تغییرات در شورا نباید به چالش تبدیل شود

عضو مجمع روحانیون مبارز در پاسخ به این پرسش که آیا ممکن است با استعفای 
انجام شده، شورا ملغی شود، گفت: استعفای بنده با موجودیت شورا نسبتی ندارد؛ 
من یک نفر بودم و یک نفر دیگر می تواند جایگزین من شود. مهم اهتمام داشتن به 
کار جمعی  است. معتقدم شورای عالی سیاستگذاری مانند همه دوره ها باید جلسه 
تشکیل دهد و با توجه به آنچه در انتخابات ۹۸ و آنچه برای انتخابات ۱۴۰۰ نیاز 
است و با توجه به شرایط امروز کشور، استراتژی خود را مشخص کند. موسوی لاری 
خاطرنشان کرد: وقتی چنین جلسه ای تشکیل شود به این نتیجه خواهند رسید که 
در تصمیم گیری ها، راهبردها و ساختار باید تجدیدنظری انجام دهند یا نه ضرورت 
چنین تغییری امری عادی است و این امر عادی را نباید به مسئله و چالش تبدیل 
کرد. این فعال اصلاح طلب تاکید کرد: در این مقطع مثل همیشه یکی از مهمترین 
ضروریات خارج نشدن از دایره انصاف است، اگر درباره شورای عالی سیاستگذاری 
یا افراد نقدی وجود دارد نباید به صورت تخریب، کنایه زنی و زیرسوال بردن افراد 
باشد. افراد حاضر در شورای عالی سیاستگذاری طی این مدت زحمت کشیدند 
و محور این مجموعه یعنی دکتر محمدرضا عارف انصافا در شورا تلاش بسیار کرده 
است من نوع رفتار بعضی از اصلاح طلبان بااین بزرگوار را نه تنها قبول ندارم بلکه 
نوعی خودزنی و  جفا به جمع می دانم. ایشان فردی فرهیخته دلسوز است و با رعایت 

انصاف، بدون شعارزدگی شورا را اداره کرده است.
نوع فعالیت احزاب دغدغه جدی اصلاحات است

نامه استعفا و طرح دغدغه  پایانی  حجت الاسلام موسوی لاری درباره بخش 
های خود درباره کارکرد احزاب گفت: من در نامه استعفا بخشی از دیدگاه خود 
را درباره احزاب و نهادهای مدنی مطرح کردم و معتقدم احزاب هم می توانند هم 
حامی منتقد و راهنمای دولت ها باشند، هم می توانند راهکار ارائه کنند و هم می 
توانند نسبت به راهکارهای ارائه شده نقد و نظر و رد و تایید داشته باشند. عنوان 
شورای عالی سیاستگذاری چندان مهم نیست اما برای جریان اصلاحات یک نهاد 
اجماع ساز و تشکیلات جبهه ای برای  انسجام بخشی لازم است که نام آن چندان 
مهم نیست. وی در توضیح نقاط ضعف احزاب تصریح کرد: نقصی که من در کار 
احزاب دیدم و دیدگاه من است که در نامه استعفا هم به آن اشاره کردم؛ این است 
که اعضای منتسب به احزاب و افرادی که به نمایندگی از آن ها در جلسات شورای 
عالی سیاستگذاری حضور می یافتند، به جای طرح موضع حزب، نظرات شخصی 
خود را اعلام می کردند؛ گاهی پیش می آمد که نماینده یک حزب در شورای عالی 
سیاستگذاری موضعی می گرفت که سخنگوی حزب یا دبیرکل آن حزب موضع 

کاملا متفاوتی داشتند.
وزیر کشور دولت اصلاحات در ادامه از نحوه فعالیت برخی از نمایندگان احزاب در 
شعسا انتقاد کرد و گفت: من همیشه این انتقاد را به احزاب و نمایندگان آن ها داشتم 
و معتقد بودم که نمایندگان به عنوان شخصیت حقوقی در جلسات شورا حاضر می 
شوند و باید تشکل خود را نمایندگی کنند و بحث های مطرح شده در شورا را پیش 
از حضور، در شوراهای مرکزی احزاب خود مورد بررسی و توجه قرار دهند، پس از 

آمادگی کامل در جلسات حضور یابند تا با طرح دیدگاه های محکم به یک نظر 
مشخص در شورا برسیم. احزاب چندان به این مسئله نمی پرداختند و فعال نبودند 
و این نشان می دهد که احزاب ما مسئولیت را به یک نماینده تنفیذ کرده بودند و 
این نمایندگان هم در جلسات شورا نظرات شخصی خود را مطرح می کردند و حتی 

همین نظرات در جلسات احزاب هم نوع دیگری ارائه می شد.
وی با اشاره به اینکه در شرایط موجود و با مجموع این رویدادها؛ احزاب باید هم در 
عرصه ملی و هم در تشکل های درون اصلاحات؛ فعال تر شوند، گفت: من تاکیدی 
بر تداوم کار همین شورا و سازوکار ندارم؛ به این دلیل که ما پس از هر انتخاباتی درباره 
این شورا تجدید نظر می کردیم و اکنون هم احزاب می توانند تجدیدنظر کنند و 
تغییراتی ایجاد کنند تا ساختار جدی تر با الزامات بیشتر برای احزاب تشکیل شود، 
شخصیت ها وقت بیشتری اختصاص داده و فعالیت و ارتباط بیشتری با همکاران 
خود داشته باشند. بنده حتی معتقد بودم که این تشکیلات و تشکل های مرتبط 
با تصمیم گیرندگانی مانند شورای نگهبان، وزارت کشور و دستگاههای مسئول و 

دولت ارتباط داشته باشند. 
دولت دوازدهم با حمایت این تشکل ها سرکار آمد و با وجود تمام کاستی ها و 
ضعف ها باید در مدت باقی مانده به مسئولان دولتی نظرات و راهکارهای مناسب 
ارائه شود. دولت باید صدای مردم و نمایندگان نهادهای مدنی را بشنود. موسوی 
لاری گفت: احزاب ما فصلی و انتخاباتی شده اند و باید خود را ارتقا دهند تا بتوانند 
در تصمیم سازی ها و تصمیم گیری های کشور نقش ایفا کنند. این مهم زمانی اتفاق 
می افتد که فعالانه جلسات خود را تشکیل داده و مسائل مهم را مورد تحلیل و تجزیه 

قرار دهند.

حجت الاسلام موسوی لاری: 

شورای عالی سیاستگذاری نیازمند تغییر در راهبردهاست



مرگ سالانه 4هزار نفربراثر سوءمصرف مواد مخدر
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر با اشاره به این که سالانه ۴۵۰ هزار نفر در جهان در اثر مصرف یا 
سوءمصرف مواد مخدر می میرند، گفت: در کشور ما نزدیک به ۴ هزار نفر سالانه در اثر مصرف یا سوءمصرف 
مواد می میرند. سردار اسکندر مومنی با تاکید بر اینکه سال ۹۸، سالی افتخارآمیز در عرصه مقابله، درمان، 
پیشگیری و کاهش آسیب مواد مخدر بود، خاطرنشان کرد: در این سال بالاترین میزان کشفیات را داشتیم 
که با اقدامات اطلاعاتی، افزایش کشفیات اطلاعاتی، کاهش شهدا و افزایش تلفات اشرار همراه بود.این 
مقام مسئول، میران کشفیات سال ۹۸ را ۹۵۰ تن اعلام کرد و اظهار داشت: این کشفیات در مقایسه با 
مدت مشابه سال ۹۷، ۲۰ درصد بیشتر شده است. این در حالی است که در کشور افغانستان در سال 
۹۸ کمتر از ۳۰۰ تن کشفیات اعلام شده است.دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر ادامه داد: از این میزان 
کشفیات،۸۰۰ تن توسط نیروی انتظامی، ۱۰۷ تن توسط سربازان گمنام، ۲۹ تن توسط بسیج و مابقی 
توسط مابقی سازمان ها کشف و ضبط شده است.وی یادآور شد: ۸۰ درصد کشفیات ناشی از کارهای 
اطلاعاتی بود. ضمن این که افزایش کشفیات به منزله افزایش ورود نیست بلکه اقدامات اطلاعاتی قبل 
از ترانزیت مواد از کشور است که بر اساس آن، ۷۵ درصد کشفیات در شرق کشور بود و کمتر از ۲۵ درصد 
در مابقی کشور کشف شده است.مومنی خاطرنشان کرد: تعداد شهدای کشور ۵۶ درصد کاهش یافته در 

حالی که تلفات اشرار بیشتر شده که این حکایت از آن دارد که برنامه ریزی مناسب صورت گرفته است.

دادگاه نجفی ۱4 اردیبهشت برگزار می شود
وکیل مدافع نجفی گفت: پرونده نجفی به شعبه ۱۰ دادگاه کیفری یک ارجاع شده و ریاست آن نیز به 
عهده متین راسخ است و زمان رسیدگی یکشنبه ۱۴ اردیبهشت ساعت ۱۰ صبح تعیین شد. حمیدرضا 
گودرزی در خصوص آخرین وضعیت پرونده موکلش، اظهار کرد: پس از آن که پرونده از سوی دیوان عالی 
کشور نقض شد، هفته گذشته به دادگاه کیفری استان بازگشت و اکنون  به شعبه ۱۰ دادگاه کیفری یک 
ارجاع شده که ریاست آن نیز به عهده متین راسخ است و زمان رسیدگی یکشنبه ۱۴ اردیبهشت ساعت 
۱۰ صبح تعیین شد.وکیل مدافع نجفی اظهار کرد: از استدلال های دیوان می توان استنباط کرد که به 
نوعی به قتل غیر عمد اعتقاد دارد؛ حال باید ببینیم قضات شعبه ۱۰ کیفری با چه نگاهی به این مسائل 

ورود خواهند کرد.

تأیید انتخابات در همه حوزه ها 
وزیر کشور گفت: بدون هیچگونه اختلاف، نتیجه انتخابات اعلام شد و صحت نتایج تمام حوزه های 
انتخابیه در این دوره از انتخابات تأیید شد.عبدالرضا رحمانی فضلی دیروز در جلسه ویدئو کنفرانس 
استانداران در بحث انتخابات با تشکر از زحمات همه دست اندرکاران در انتخابات اظهار داشت: در 
این دوره از انتخابات اعم از بررسی صلاحیت ها و اجرای انتخابات به گونه ای بود که کمترین شکایت را 
داشتیم و آن درصد خیلی کم از )شکایات و اعتراضات( نیز در بررسی منجر به نتیجه خاصی نشد و ما 
تقریباً بدون هیچ گونه اختلافی نتیجه را اعلام کردیم و در نتیجه نهایی شورای نگهبان نیز تمام حوزه ها 
تأیید شد.رحمانی فضلی افزود: اکنون انتخابات تمام شده است و منتظر هستیم مجلس یازدهم به زودی 

تشکیل شود.

تکذیب استعفای عارف از شورای عالی سیاست گذاری 
یک منبع آگاه استعفای عارف از شورای عالی سیاست  گذاری اصلاح طلبان را تکذیب کرد. یکی از 
اعضای دفتر عارف در گفت وگو با ایلنا، درباره برخی اخبار منتشر شده مبنی بر استعفای محمدرضا عارف 
و عبدالواحد موسوی لاری از شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان، گفت: محمدرضا عارف به هیچ 
عنوان از شورای عالی سیاست گذاری استعفا نداده اند و این شایعه را رد می کنم.وی ادامه داد: استعفای 

موسوی لاری هنوز در هیأت رئیسه شورا بررسی نشده است.

افزایش ۱5 درصدی کشف انواع سرقت 
جانشین پلیس آگاهی ناجا از افزایش ۱۵ درصدی کشف انواع سرقت در سال ۱۳۹۸ نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته خبر داد و گفت: پلیس مردم را سرمایه اصلی خود در بالا بردن سطح امنیت در جامعه 
می داند.سرهنگ فرامرز به گذر با بیان اینکه وقوع سرقت متأثر از علل و عوامل متعددی است، فقر، اعتیاد 
و بیکاری از جمله عواملی هستند که رابطه مستقیمی با افزایش وقوع سرقت دارند. گفت: هرگونه اقدامی 
که موجب کاهش یا از بین رفتن علل و عوامل اجتماعی مؤثر در وقوع سرقت شود، منجر به کاهش وقوع 

سرقت نیز خواهد شد.

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

کاشت ٢٣ هزار گلدان یاس
 در بلوار سردار شهید سلیمانی

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در سومین 
مرحله جایگزینی درختچه های پوششی با چمن بیش از ٢٣ هزار گلدان یاس 

امین الدوله در بلوار سردار شهید حاج قاسم سلیمانی کاشته شده است. 
به گزارش واحد روابط عمومی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، 
و  برای گسترش فضای سبز شهری  برنامه های شهرداری  به  پیام جوادیان 
زیباسازی معابر اشاره و اظهار داشت: توسعه فضای سبز شهری بر اساس 
با اصل مهم مدیریت منابع آب در شهر قم  دستورالعمل های کارشناسی و 
به صورت جدی در حال پیگیری و اجرا است. مدیر عامل سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری قم یکی از مسیرهای که زیباسازی آن در چند سال اخیر 
در دستور کار قرارگرفته را بلوار سردار شهید حاج قاسم سلیمانی اعلام کرد و 
افزود: در چند سال گذشته زیباسازی و توسعه فضای سبز این بلوار به علت 
تردد بالای شهروندان در دستور کار قرارگرفته است. جوادیان تصریح کرد: طبق 
برنامه  ریزی بعمل آمده و دستورالعمل های سازمان در سال گذشته مبنی بر 
کاهش سطح چمن، درختچه های پوششی در این بلوار جایگزین آن شد. وی 
قرار گرفتن سطح وسیعی از دیوار سبز شهر قم را در دو بلوار زائر و  سردار سلیمان 
موردتوجه قرارداد و خاطرنشان کرد: در این عملیات سطح وسیعی از چمن دو 
طرف بلوار برداشته و در سه مرحله درختچه ای پوششی یاس امین دوله کاشته 
شد. مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم سطح فضای سبز 
این دو بلوار را قابل توجه دانست و گفت: انتخاب درختچه یاس امین دوله بر 
اساس مصوبه کارگروه طراحی سازمان انجام شده و مراحل کاشت به صورت 
اختصاصی و هدفمند بوده و همه مراحل فنی از تهیه نهاده های گیاهی و 
کشاورزی از نوع درجه یک انتخاب شده است. جوادیان تعداد یاس های کاشته 
شده در مرحله سوم این دو بلوار را بیش از ٢٣ هزار یاس امین الدوله گلدانی 
اعلام کرد و گفت: این تعداد گلدان یاس امین دوله در ۵ منطقه یک، دو، سه، 

چهار و هفت کاشته شده است.
وی ادامه داد: کم آب بودن، معطری، زیبایی و نوع خاص رشد و نمو، امتیازاتی 
است که یاس امین الدوله نسبت به گونه های دیگر گیاهی داشته و در صورت 

بروز سیل نیز آسیب کمتری خواهد دید.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

استقرار بیش از ۶ هزار باکس
 جمع آوری خاک و نخاله 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: بیش از ۶ هزار باکس 
جمع آوری پسماندهای عمرانی و ساختمانی بنا به درخواست شهروندان و ثبت 
در سامانه ۱۳۷ جهت جمع آوری پسماندهای جز ساختمانی ذخیره سازی 

شده است .
سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به توسعه روز افزون شهرنشینی و گسترش 
سریع شهرها، اظهار داشت: در کلان شهرها، سالانه مقادیر قابل توجهی خاک 
و نخاله تولید می شود که عدم برنامه ریزی برای جمع آوری، حمل و دفع این 
مواد، تاثیرات منفی و مخرب فراوانی بر محیط زیست، سلامتی و بهداشت و 

زیبایی شهر دارد.
از  یادآور شد: قسمتی  قم  مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
خاک و نخاله های تولید شده، حاصل از تخریب ساختمان های فرسوده است 
که مالکین آنها جهت تعمیر آن ناچار به تخریب هستند و در موارد بسیاری هم 
تخریب ها برای ساختن ساختمان ها و آپارتمان ها انجام می شود که ضایعات 
ناشی از آن زیاد است. میرابراهیمی گفت: سازمان مدیریت پسماند به منظور 
مدیریت جمع آوری و ذخیره سازی پسماندهای جز عمرانی و ساختمانی، 
خرد  پسماندهای  آوری  جمع  و  سازی  ذخیره  آژانس  اندازی  راه  به  نسبت 
عمرانی و ساختمانی اقدام کرده است و هر ساله نسبت به خرید باکس های 
جمع آوری به منظور ارائه خدمات مناسبتر به شهروندان اقدام می کند. وی با 
اشاره به اهداف راه اندازی این آژانس، خاطرنشان کرد: حفظ پاکیزگی محیط، 
جلوگیری از سد معبر، بهبود سیما و منظر شهر و سرعت عمل بالا نسبت به 
جمع آوری پسماندها از جمله این اهداف است. مدیرعامل سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری قم افزود: شهروندان به منظور استفاده از خدمات آژانس 
ذخیره سازی و جمع آوری پسماندهای جز عمرانی و ساختمانی می توانند با 
شماره ۱۳۷ شهرداری تماس گرفته و نسبت به ثبت نشانی و شماره تماس خود 
جهت هماهنگی های بیشتر اقدام نمایند. میرابراهیمی گفت: بیش از ۶ هزار 
باکس جمع آوری پسماندهای عمرانی و ساختمانی بنا به درخواست شهروندان 
و ثبت در سامانه ۱۳۷ جهت جمع آوری پسماندهای خرد ساختمانی ذخیره 

سازی شده است.
 

شهرداری منطقه ۴  قم خبر داد:

اجرای عملیات روکش آسفالت خیابان فجر 
شهردار منطقه ۴ قم  از اجرای پروژه روکش آسفالت خیابان فجر در بلوار شهید 

صدوقی خبر داد.
به  رسانی  خدمت  راستای  افزود:در  مقدم  اصفهانیان  مهدی  مهندس 
شهروندان با رویکرد افزایش ضریب ایمنی و مناسب سازی  معابر و شوارع  در 
راستای تسهیل در عبور و مرور شهروندان در فروردین ماه سال جاری  بیش 
از ۲۰۰۰ تن آسفالت در مساحت ۱۶۰۰۰ متر مربع  و با هزینه ای بالغ بر ۱۰ 

میلیارد ریال روکش آسفالت خیابان فجر در بلوار شهید صدوقی انجام گردید .
وی  در ادامه از اجرای بیش از  ۱۰۷هزار  تن آسفالت در معابر و شوارع  اصلی 
و فرعی سطح منطقه چهار درسالهای ۹۷ و ۹۸ خبر داد و بیان کرد:استاندارد 
سازی  و افزایش ضریب ایمنی در جهت تسهیل در عبور و مرور و نیز پیشگیری 
از ایجاد حوادث و ترافیک و حل مشکلات و باز سازی بافت شهری معابر و شوارع 
از جمله اهداف مهم مدیریت شهری میباشد. وی با اشاره به  پیش بینی و برنامه 
ریزیهای به عمل آمده و توجه به تخصیص اعتبارات عمرانی بودجه در سال ۹۹ 
عنوان نمود : ان شاالله در سال جاری بیش از ۵۰ هزار تن آسفالت در معابر و 
شوارع مورد نیاز سطح منطقه با درنظر گرفتن اولویت ها و اجرای زیرساخت ها  

توزیع و پخش خواهد شد.
 

با اعتباری بالغ بر ۶2 میلیارد ریال  صورت گرفت :

ساماندهی و هدایت آب های سطحی 
منطقه شش قم 

شهردار منطقه شش قم از اجرای ۱۳ پروژه عمرانی با توجه به برنامه ریزی های 
صورت گرفته جهت پیشگیری از وقوع بحران آبگرفتگی معابر تا پایان سال ۹۹ با 

اعتباری بالغ بر ۶۲ میلیارد ریال خبر داد.
سید رضا حسینی بیان داشت: یکی از مشکلات شهرهای بزرگ در فصول 
بارندگی آب گرفتگی معابر است که موجب اختلال در رفت و آمد شهروندان شده 

و در مواردی منجر به راه افتادن سیلاب های فصلی در شهر می شود.
شهردار منطقه شش قم اظهار داشت: یکی از مسائل مطرح در توسعه شهری 
و برنامه ریزی برای آن، موضوع رواناب های سطحی ناشی نزولات جوی است 
که به دلیل افزایش سطوح غیر قابل نفوذ و یا نفوذ پذیری کم در سطح شهر با 
سرعت بالا و حجم زیاد موجب آبگرفتگی سطح معابر، روان شدن سیلاب و بروز 
مشکلاتی برای شهروندان می شوند لذا دفع آب های سطحی با هدف ایمن 
سازی مناطق مسکونی از خطر وقوع سیلاب و نهایتاً رفع خسارت احتمالی از 
مناطق شهری است. حسینی افزود: در این راستا بهسازی انهار بلوار حضرت 
معصومه )س(، خیابان شوندی، ضلع جنوبی بلوار بعثت، بلوار آیت الله کاشانی، 
خیابان امامزاده ابراهیم، خیابان دلیران، خیابان عاشقان بقیع و انتهای بلوار 
کشاورز در دستور کار می باشد.وی یادآور شد: اجرای کانال لوله ای دفع و 
هدایت آب های سطحی بلوار های بعثت و آیت الله کاشانی با اعتباری بالغ بر 

۳۰ میلیارد ریال ار دیگر پروژه های عمرانی منطقه در سال جاری می باشد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هر کس ماه رمضان را روزه بدارد و پاك دامنی ورزد و زبانش 
را حفظ کند و آزارش را به مردم نرساند، خداوند گناهان 

گذشته و آینده او را می آمرزد و از آتش آزادش می کند و در 
سرای ابدی جایش می دهد و شفاعت او را درباره موحّدان 

گنهكار به تعداد کوه های به هم پیوسته، می پذیرد .
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طرح: محمدعلی رجبی

 رشد حبابی بورس بزرگترین خطر اقتصاد ایران! 

اقتصادی استانداری قم گفت: هفت هزار و ۸۴۰  امور  معاون هماهنگی 
میلیارد تومان تسهیلات توسط بخش بانکی استان در سال گذشته پرداخت شد 

که سه هزار و ۵۰۷ میلیارد تومان سهم بخش تولید قم بود. 
مهرداد غضنفری ظهر دیروز در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
استان قم در سالن جلسات کرامت استانداری با اشاره به جلسات اقتصادی 
استان قم اظهار کرد: این جلسات از این پس به صورت هفتگی برگزار می شود 
و باید مدیران استان حضور فعالانه در این جلسات داشته باشند. وی ادامه داد: 
فعالان اقتصادی استان قم کمک های زیادی به بخش درمان داشتند که رقم 
این کمک ها معنی دار بود و اقدامات زیادی در زمینه حمایت از بخش کارگر 
و تامین تجهیزات بهداشتی در استان صورت گرفت. معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری قم افزود: سال گذشته به معنای واقعی، رونق تولید را در 
استان شاهد بودیم و هفت کارگروه فعال در زمینه اقتصادی در استان در سال 
۱۳۹۸ داشتیم که ۱۰۸ جلسه با هزار و ۵۷ مصوبه برگزار کردند و ۷۳ درصد این 
مصوبات اجرایی شد. وی ادامه داد: هدف گذاری سند اشتغال استان قم در 
سال سرمایه گذاری چهار هزار و ۸۰۰ میلیارد تومانی با اشتغال زایی برای ۱۳ 
هزار نفر بود که بخش اعظم آن محقق شد. غضنفری برنامه محوری را رویکرد 
مدیریت استان قم دانست و تصریح کرد: نرخ بیکاری در استان قم در زمستان 
سال گذشته تک رقمی شد، استان قم به لحاظ مطلوبیت نرخ تورم در سال 
۱۳۹۸ دومین استان در کشور بود و این اتفاق به دلیل تامین مناسب کالاهای 

مورد نیاز مردم، نظارت مستمر و برخوردهای بازدارنده رخ داد. وی ادامه داد: 
سال گذشته صادرات ۳۵۰ هزار تن کالا به ارزش ۲۵۰ میلیون دلار از استان 
قم را شاهد بودیم که این مساله ناشی از رونق تولید در استان بود. وی اضافه 
کرد: در سال گذشته شاهد وارد مدار تولید شدن ۸۰ طرح توسعه ای، تکمیل 
۹۱ طرح نیمه تمام، راه اندازی ۱۷ باب مجتمع گردشگری و اقامتی و افتتاح 
۱۱۵ طرح اقتصادی و تولیدی در استان قم بودیم و ۲۱۶ طرح تولیدی در سال 
۱۳۹۸ در استان یا ارتقا ظرفیت و یا توسعه یافتند و یا بهره برداری رسیدند. معاون 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم افزود: سال گذشته اتفاق کم نظیر در 
بخش بانکی استان رخ داد و هفت هزار و ۸۴۰ میلیارد تومان تسهیلات توسط 
این بخش در قم پرداخت شد که سه هزار و ۵۰۷ میلیارد تومان سهم بخش تولید 
و دو هزار و ۵۷۴ میلیارد تومان سهم بخش خدمات بود. نسبت مصارف به منابع 
بخش بانکی استان قم افزایش پیدا کرده است، اما بانک های خصوصی استان 

با وجود در اختیار داشتن منابع، سهم خوبی در کمک به بخش تولید ندارند.
پروژه های جهش تولید در اولویت تامین منابع است 

غضنفری با اشاره به تلاش برای تحقق جهش تولید در استان قم اظهار کرد: 
از ابتدای سال، جلسات جهش تولید در استان برگزار شد، هدف جهش تولید، 
سرعت بخشیدن به تولید است و بسترسازی که سال گذشته در این زمینه 

صورت گرفت، امسال باید نتیجه بدهد.
وی ادامه داد: پروژه های جهش تولید در سال جاری در اولویت تامین منابع 
در استان قم است و این مساله باید در دستور کار مدیران در استان قرار بگیرد، 
مهم ترین برنامه امسال کشور، جهش تولید است و همه حوزه ها باید همراهی 
لازم برای اجرای این برنامه را داشته باشند. معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری قم افزود: باید سهمی برای زنان قمی در عرصه تولید در سال جاری 
در نظر گرفته شود، باید برای حضور زنان استان قم در عرصه اشتغال بسترسازی 
صورت بگیرد. غضنفری با اشاره به خسارت کرونا به بخش های اقتصادی استان 
قم اظهار کرد: بخش های مختلف اقتصادی استان از جمله صنعت، گردشگری 
و کشاورزی از کرونا آسیب دیدند که این آسیب ها احصاء شده است و باید 
تسهیلات به تناسب در اختیار این بخش ها قرار بگیرد. وی خاطرنشان کرد: با 
توجه به انباشت کالاها در انبارهای واحدهای تولیدی، دیپلماسی بهداشتی و 

اقتصادی لازم است تا دوباره باب صادرات برای کشورهای همسایه فراهم شود.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اعلام کرد :

پرداخت 3507 میلیارد تومان تسهیلات به بخش تولید 

فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم؛

رفع تصرف  بیش از۵۱ هزار متر مربع از اراضی ملی قم 
فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: از ابتدای فرودین ماه تا به 
امروز در بخش های جعفریه و کهک به همت مأموران یگان حفاظت این اداره کل از تصرف ۵۱ هزار و ۱۱۵ 

متر مربع از اراضی ملی جلوگیری شده است. 
علی درودیان با اشاره به فعالیت های یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم طی 
هفته و ماه گذشته گفت: مأموران یگان حفاظت بخش کهک به دنبال گشت و مراقبت در اراضی ملی، 
تصرفی مبنی بر شخم و غرس نهال که خود یکی از راهکار های تصرف اراضی ملی است را مشاهده کردند.
او اضافه کرد: مأموران با انجام هماهنگی های لازم در راستای اجرای تبصره یک ماده ۵۵ قانون حفاظت 
و بهره برداری از جنگل ها و مراتع به منظور جلوگیری از تضییع حقوق بیت المال و تخریب انفال، نسبت به 
نزع نهال از اراضی ملی اقدام و مساحت ۴۴ هزار و ۱۹۳ متر مربع از اراضی ملی روستای ورجان را رفع 

تصرف کردند.
فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از تصرف اراضی ملی منطقه 
امیرآباد بخش جعفریه با استفاده از روش فنس کشی یاد کرد و گفت: مأموران یگان حفاظت بخش جعفریه 
با دستور مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری از تصرف دو هزار و ۷۴ متر مربع از اراضی ملی در این منطقه 

جلوگیری کردند.
او ادامه داد: از اول تا هفدهم فرودین ماه نیز مأموران یگان حفاظت بخش کهک چهار هزار و ۸۴۸ متر 
مربع از اراضی ملی این بخش که توسط برخی از افراد مشخص با غرس نهال تصرف گردیده بود را رفع 

تصرف کردند.
فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم یادآورشد: در مجموع از ابتدای 
فرودین ماه تا به امروز در بخش های جعفریه و کهک به همت مأموران یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی 

و آبخیزداری استان قم از تصرف ۵۱ هزار و ۱۱۵ متر مربع از اراضی ملی جلوگیری شده است.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

یک تن مواد غذایی فاسد در قم معدوم شد 
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم از معدوم شدن بیش از یک تن مواد غذایی غیرقابل مصرف 

خبر داد و گفت: این مواد غذایی شامل نوشیدنی، نمک صنعتی، مربا و... بوده است.
 سیامک محبی ظهر دیروز در گفت وگو با خبرنگاران با بیان اینکه با اشاره به کشف و معدوم شدن مواد 
غذایی فاسد گفت: در بازرسی های روز گذشته هزار و ۲۰۲ کیلوگرم مواد غذایی غیرقابل مصرف کشف 

و معدوم شد.
وی بیان کرد: این اقلام شامل بیش از ۴۶۰ کیلوگرم مواد غذایی و نوشیدنی های تاریخ گذشته از یک 
واحد پخش، ۱۲۰ کیلوگرم نمک صنعتی و نمک دریا بدون مشخصات بهداشتی، ۴۲۰ کیلو مربای کپک 

زده دارای فضله موش از یک واحد پخش مواد غذایی و ... بود.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شد: در روز گذشته همچنین در راستای اجرای طرح 
فاصله گذاری، یکهزار و ۱۶۷ بازدید انجام شد که ۵۶ مورد اخطار تعطیلی برای صنوف پرخطر و دارای 

تخلف بهداشتی صادر و ۱۴ صنف پرخطر غیرفعال شد.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۲4 بیمار مشکوک به کرونا در قم بستری شدند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از پذیرش ۳۴ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم طی ۲۴ ساعت 

گذشته خبر داد و گفت: ۲۴ نفر از این افراد در بیمارستان بستری شدند.
محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین آمار بیماران مبتلا به کرونا در قم، گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته و تا 
ساعت ۱۴ روز نهم اردیبهشت ماه، ۳۴ نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش 

شدند.
وی افزود: ۲۴ نفر از این تعداد در بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس 

مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد: در شبانه روز گذشته، ۱۵ نفر از کل بیماران بستری در 

بخش ها پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.

استان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
کارگران  ساماندهی  و  کردن  شناسنامه دار  از  قم 
آنها  کارگران  کرامت  حفظ  منظور  به  ساختمانی 
خبردادو گفت: با ساماندهی این قشر از جامعه، 
عملًا تا یکی دو سال آینده دیگر کارگری در سطح 

خیابان نخواهیم داشت. 
مناسبت  به  سخنانی  طی  کاویانی  مصطفی 
گرامیداشت هفته کارگر در محل خانه کارگر قم، 
با  مقابله  استانی  ستاد  جلسه  در  داشت:  اظهار 
بیماری کرونا با استاندار مصوب شد که  اجاره یک 
سال مرکز انجمن کارگران ساختمانی را شهرداری 
پرداخت کند و زمینی را برای ساماندهی کارگران 

ساختمانی اختصاص یابد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم با 

تأکید بر حفظ کرامت کارگران ساختمانی گفت: 
با ساماندهی کارگران ساختمانی عملًا تا یکی دو 
سال آینده دیگر کارگری در سطح خیابان نخواهیم 
داشت. کاویانی شناسنامه دار کردن و ساماندهی 
کارگران ساختمانی را سبب حفظ کرامت کارگران 
ساختمانی دانست و گفت: با طراحی نرم افزاری 
برای ساماندهی این کارگران امیدواریم دیگر هیچ 
طراحی  وی  نایستد.  چهارراه ها  سر  بر  کارگری 
نرم افزاری برای ساماندهی کارگران ساختمانی را 
مورد تأکید قرار داد و افزود: نخستین باری است 
از ساماندهی کارگران ساختمانی  استانداری  که 
استفاده  این ظرفیت  از  باید  که  حمایت می کند 
کرد. به گفته مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
استان قم شناسنامه دار کردن و ساماندهی کارگران 

ساختمانی ازنظر امنیتی به صلاح استان بوده و باید 
این کار انجام شود.

کاویانی با بیان اینکه اختصاص ساختمانی برای 
ساماندهی کارگران ساختمانی مصوبه ستاد استانی 
ساختمان  اگر  کرد:  ابراز  است،  کرونا  با  مبارزه 
دیگری نیز برای کاریابی کارگران ساختمانی ایجاد 
شود بسیار مطلوب است اما فعلًا  باید به همین 
زمین بسنده کنیم. وی در پایان با تأکید بر وجود 
برای  کارگری  خانه  اعضای  میان  در  تک صدایی 
احقاق حقوق کارگران ساختمانی اظهار داشت: 
و  یابد  اختصاص  کارگران  به  زمین  زمانیکه  تا 
مراحل واگذاری زمین طی شود، اجاره یک سال 
مرکز انجمن کارگران ساختمانی را باید شهرداری 

پرداخت کند.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم :

کارگران ساختمانی قم شناسنامه دار می شوند 

با زیستن در شرایط کرونایی نیز محقق  بابیان این که جهش تولید  استاندار قم 
می شود، گفت: برای رسیدن به هدف گذاری استانی در سال جهش تولید باید زیستن 

و سازگاری اقتصادی در شرایط کرونایی را تمرین کنیم. 
بهرام سرمست عصر سه شنبه در جلسه گفت وگوی دولت با بخش خصوصی در سالن 
کرامت استانداری، اضافه کرد: در ایام شیوع کرونا رمز موفقیت طرح های اقتصادی 
مدیریت وضعیت کروناست. وی افزود: جهش تولید با توجه به شرایط کرونایی فعال در 
این استان باید به شکلی دنبال شود که برنامه ریزی ها در ارتباط با توسعه های اقتصادی 
به زمان قبل از شیوع کرونا در بهمن ماه سال قبل متصل شود. وی خاطرنشان کرد: 
تعامل، همکاری و وفاقی که در سطح استان قم در مسیر مبارزه با کرونا وجود دارد در 

بسیاری از استان های دیگر مشاهده نمی شود. 
سرمست گفت: سیر بستری شدن و فوتی های ویروس کرونا در استان قم نزولی است 
و باید این روال مطلوب و شرایط کنونی را تا پایان سال حفظ کنیم. استاندار قم اظهار 
کرد: کرونا تاب آوری نظام اقتصادی، اجتماعی و سلامت کشور و همچنین استان قم 

را به منصه ظهور رسانده که می تواند درک درستی از برنامه ریزی های پساکرونایی را در 
اختیار مسئولان تصمیم ساز قرار دهد.

مسیر دسترسی نمایشگاه دائمی قم تا پایان تکمیل شود
وی همچنین با اشاره به مصوبه احداث راه دسترسی به نمایشگاه بین المللی و 
دائمی قم گفت: تغییر مدیریت در اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم مشروط 
بر احداث مسیر دسترسی به این نمایشگاه بوده است و باید امسال عملیاتی شود. 
استاندار قم بیان کرد: احداث مسیر دسترسی مستقیم از نزدیک ترین فاصله از شهر 
به نمایشگاه دائمی و یا کنارگذر بعد از عوارضی قم- تهران دو گزینه استان برای احداث 
مسیر دسترسی به این نمایشگاه است و قم بر احداث گزینه اول اصرار دارد. وی اضافه 
کرد: احداث این مسیر دسترسی و معرفی کالاهای تولیدی قم می تواند گام بلندی 
در مسیر جهش تولید و بهبود فضای کسب وکار باشد.  سرمست افزود: بنده به عنوان 
استاندار قم خواستار بهره برداری از مسیر دسترسی به نمایشگاه بین المللی و دائمی 

تا پایان سال هستم و در این راستا امکان جابه جایی اعتبارات هم کاملا پابرجاست.

استاندار قم:

 جهش تولید در شرایط کرونایی نیز محقق می شود

نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
استان قم گفت: 54 میلیارد تومان تجهیزات پزشکی 
توسط خیرین استان برای بخش درمان قم خریداری 
جلسه  در  دیروز  ظهر  آقاجانی  حسن  است.   شده 
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان قم در سالن 
جلسات کرامت استانداری با اشاره به کمک خیرین 
تجهیزات  تومان  میلیارد  کرد: 54  اظهار  قم  استان 
پزشکی توسط خیرین استان برای بخش درمان قم 
خریداری شد، تهیه ١٠٠ تن مواد غذایی برای بخش 

درمان استان از جمله اقدامات دیگر خیرین قمی بود. 
وی ادامه داد: خیرین استان قم 5٠ دستگاه دیالیز 
خارجی، ٢٠ دستگاه دیالیز داخلی و 5٠٠ دستگاه 
ونتیلاتور برای بخش درمان استان خریداری کردند. 
نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
خریداری  حال  در  استان  خیرین  افزود:  قم  استان 
١٢ میلیارد تومان تجهیزات پزشکی دیگر برای بخش 
درمان قم هستند و کارخانه داران استان در این زمینه 
وقوع  به  اشاره  با  آقاجانی  داشتند.  زیادی  مشارکت 

حوادث غیرمترقبه در کشور اظهار کرد: پیشنهاد تهیه 
کانکس های اضطراری برای استفاده در زمان وقوع 
حوادث غیرمترقبه ارائه شده و در این راستا ١٠ کانکس 
در استان قم خریداری و به جمعیت هلال احمر استان 
خانوار  هزار   ٢٠ داد:  ادامه  وی  شد.  داده  تحویل 
نیازمند توسط ستاد مردمی کریمه اهل بیت)س( در 
استان قم شناسایی شد که کمک 5٠٠ هزار تومان 
به صورت نقدی به هر خانوار ارائه می شود و تاکنون 6 

میلیارد تومان هزینه برای این کار صورت گرفته است.

نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم :

کمک ۵4 میلیارد تومانی خیرین قمی به بخش درمان 


